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2 آیا چاپگر سه بعدی می تواند مشکل مسکن را  در ایران حل کند؟
 آفتاب یزد
 گزارش می دهد

1

آن دسته از کســانی که شیفته خدمت از 
 پشت میز ریاست جمهوری هستند)!( باید از 
هم اکنون تکلیف خود را با یک پرســش 

بنیادین و مهم مشخص کنند.
دیروز در نشست خبری سردار محمد یکی 
از کاندیداهای نظامی انتخابات ریاســت 
جمهوری او تاکید کرد که اختیارات ریاست 

جمهوری کافی است.
این گفته از این جهت مهم است که پس از 
مرحوم هاشمی همواره روسای جمهور در 
کشــورمان پس از کسب رای و نشستن بر 
مسند قدرت در چالش های مختلف مدعی 
شده بودند که اختیارات لازم را ندارند.قبلا 
هم نوشته بودم این اظهارنظر ها بدین جهت 
عجیب اســت کانه و آقایان همین دیروز 
از کره مریخ آمدند و رفتند پاســتور رئیس 
جمهور شــده اند.تمام کسانی که چنین 
اظهاراتی را مطرح کرده اند از خاتمی گرفته تا 
احمدی نژاد و اکنون حسن روحانی همگی از 
ابتدای انقلاب سمت های مهم و تاثیر گذاری 
داشتند و دقیقا با پیچ و خم سیستم سیاسی در 

ایران آشنایی دارند.
 کسانی هم که این روزها ظن کاندیداتوری شان

 وجود دارد و یا رسما اعلام کاندیداتوری 
کرده اند همگی در طول 40 ســال گذشته 
منصب های مهمی داشتند و می دانند رئیس 
جمهور در ایران چقدر اختیارات دارد و کجا 

محدود می شود.
جالب آن اســت آن افرادی که کاندیدای 
نظامی هستند اتفاقا باید بیشتر و بهتر تنگناها 
را بدانند زیرا به دلیل جایگاهی که داشتند 
می دانند عوامل بیرونی کجا هستند و چگونه 

اعمال نظر می کنند.
بهرحال حالا که سعید محمد رسما خیال 
طرفداران خود را آســوده کــرده و تاکید 
داشته اختیارات کافی وجود دارد باید الباقی 
کاندیداها نیز نظر خود را در این باره اعلام 
کرده و اگر روزی روزگاری در مسند قرار 
گرفتند و لمس کردند گفته های سه رئیس 
جمهور پیشین نزدیک به واقعیت بوده قبل از 
هر توجیه و اشکالی از سمت خود استعفاء 

دهند!
ســوگمندانه باید اذعان کرد سال هاست 
واژه هایی چون »نمی گذارند« و »نمی شود« 
حربه ای کثیف شده برای فرار از شعارهای 
خوش آب و رنگ موسم انتخابات.کاندیداها 
یک پروپاگاندا راه می اندازند و بعد از عبور 
از خوان انتخابات به جای تکرار آن شعارها 
به جهت تحقق آنها با لیست بلند بالایی از 
توجیه و انکار تلاش می کنند مطالبات به حق 

مردم برا ی همیشه دفن شود.
ایــن روزها فعالان و ناظران سیاســی در 
مورد بحث مشارکت مردم مدام از شورای 
نگهبان مایه می گذارند ولی کسی از ایشان 
اشاره نمی کند چگونه به مطالبات،انگیزه ها و 

مطالبات مردم خیانت شد!
اگر آقایان مسئولیت شناس بودند و ارزش 
رای و نظــر مردم را درک می نمودند امروز 
جامعه اینقدر به تحولات جاری سیاســی 

بی تفاوت نبود.
بنده هم مخالف محدودیت هستم اما سهم 
کســانی که مردم را دلسرد کردند را نباید 
فراموش نمود.دولتی ها و اصلاح طلبان نیز 
در باد سرد و خشکی که در آسمان سیاست 

ایران می وزد نقش دارند.

سوال مهم
 از همه کاندیداها

سید علیرضاکریمی
سردبیر

سرمقاله

بسیاری از جامعه شناسان و تحلیلگران اجتماعی متفق القول 
هستند که جامعه ایرانی با بیماری مزمن قانون گریزی مواجه 
بوده و واژه قانون و پایبندی به آن، دست کم به مدت صد سال 
دغدغه اکثر دلسوزان و مصلحان اجتماعی در ایران بوده است. 
با این حال، این مسئله نه تنها حل نشده است؛ بلکه هم زمان با 
گسترش دیوان سالاری دولتی، به صورتی گسترده تر و متنوع تر 
به حیات خود ادامه داده است. با افول اعتماد عمومی، مشارکت 
عامه مردم در فرایندهای سیاسی همچون حضور فعال درعرصه 
انتخابات کاهش خواهد یافت. اگر عامه مردم به نهادهای دولتی 
و افراد منتخب و منصوب دولتی اعتماد نداشته باشند، در اجرای 
تصمیمات دشوار و حیاتی، خصوصا مواردی که مستلزم ایثار و 
فداکاری است همکاری نخواهند کرد. کاهش اعتماد شهروندان 
به دولت و نهادهای دولتی از بحران های جهان امروز است. یکی 
از اساســی ترین چالش های فراروی مدیریت دولتی چگونگی 
حفظ و ارتقاء اعتماد عمومی نسبت به سازمان های دولتی است. 
شفافیت وانسداد گلوگاه های فســاد خیز اصلی ترین سازوکار 
اعتماد ســازی میان نهاد های دولتی و شهروندان است که در 

ادامه بحث بیشتر به این مفاهیم می پردازیم.

شفافیت چیست؟
امروزه یکی از دغدغه های مهم دولت ها در عرصه حکمرانی و 
خط مشــی گذاری، کارآمدی و دستیابی به اهداف، و مبارزه 
با فسادهای مختلف است. بدین منظور دولت ها در تلاشند با 
بهره گیری از رویکردها، روش ها و ابزارهای جدید، کم هزینه تر 
و کارآمدتــر این اهداف را محقق کننــد. یکی از مدرن ترین 
رویکردها و ابزارهایی که دولت ها برای حکمرانی بهتر به کار 

می برند، شفافیت است. 
شفافیت در عرصه عمومی به معنای ارائه حق اطلاعاتی مردم 
به مردم است در شرایطی که این اسناد و مطالب ویژگی های 
 ذیل را دارا باشــد: 1-در زمان مناســب 2-در قالب مناسب

 3-در کیفیت مناســب 4- در محل مناسب 5 و به مخاطب 
مورد نظر ارائه شوند.

زمانی که تمامی شروط  همزمان حاصل شود شفافیت به صورت 
تمام و کمال وقوع پیوسته است و در صورت عدول هر کدام از این 
شروط شفافیت نیز دچار اختلال و شکنندگی می شود. با توجه به 
تعریف کلی و شروط اساسی شفافیت الزاما ارائه اطلاعات به همه 
افراد نیست و نیز افشای اسناد به صورت یکجا و بی نظم و بدون 

برنامه زمانی مناسب،شفافیت محسوب نمی شود.
چیستی شفافیت در طول دوره ها و سال های مختلف دستخوش 
تغییرات زیادی بوده است که عمدتا زیربنای این تحولات مربوط 
به حوزه های فناوری و اجتماعی می شود.در همین خصوص در 
دهه ها پیش »دسترسی به اطلاعات « مترادف با شفافیت تلفی 
می شد ولی امروز تنها مفهوم» استفاده پذیری اطلاعات« مصداق 

تام شافیت بر شمرده می شود.
امروزه رویکرد اساسی پارادایم شفافیت، پیشگیری از ناکارآمدی 
و زمینه های فســاد است در حالی در گذشته این مفهوم اقدام 
مچ گیــری و مجازات مجرمین بعد از وقوع جرم به اذهان جلوه 

می کرد.

شفافیت منجی
 اعتماد عمومی

کیارش اخوان 
دانش آموخته جامعه شناسی دانشگاه گیلان

یادداشت- 1

ادامه در صفحه7

در سالی که گذشت مردم و به خصوص کارگران و قشر متوسط 
به پایین، وضعیت خوبی را به لحاظ معیشت سپری نکردند در 
واقع فشــار تورمی و کاهش قــدرت خرید عموم جامعه باعث 
شد تا ســطح رفاه مردم به شدت پایین بیاید. حال در آستانه 
انتخابات ریاســت جمهوری قرار داریم از همین رو سوالی که 
وجود دارد این اســت که با روی کار آمدن دولت جدید تا چه 
حد می توان امیدوار بود که وضعیت معیشتی مردم و کارگران 
بهتر شــود و یا حداقل کمی از بحران معیشــتی شان کاسته 
شــود. باید بگویم که امیدی به این موضوع ندارم. به این دلیل 
که، برای آن که وضعیت بهتر باشد باید امکانات موجود یعنی 
قابلیت ها و توانمندی ها برای حل این معضل وجود داشته باشد 
که متاســفانه چنین چیزی وجود ندارد. از همین رو باید از هر 
فردی که در انتخابات ریاست جمهوری ادعایی در خصوص بهتر 
شدن وضعیت اقتصادی مردم می کند، پرسید که با کدام قابلیت 
و توانمندی قرار اســت این کار را انجام دهد. در واقع با وجود 
تحریم ها و بســیاری از مشکلات این توانایی برای حل مشکل 
وجود ندارد. بنابراین امیدی نیست که با روی کار آمدن دولت 
جدید وضعیت معیشتی مردم بهتر شود. در حال حاضر مردم 
توانایی خرید برنج،گوشــت و مرغ ندارند و از سوی دیگر وقتی 
که صحبت از وجود 3۰ میلیون افراد زیر خط فقر اســت چه 
امیدی هست که وضعیت معیشتی مردم بهتر شود؟ سالهاست 
که کاندیداهای ریاســت جمهوری وعده بهتر شدن وضعیت 
اقتصادی را می دهند اما کدام از آنها توانستند به این وعده جامه 
عمل بپوشانند جالب آنجاست که وضع بدتر هم شده است به 
خصوص از سال ۹5 تا به الان. از همین رو تاکید می کنم که با 
توجه به عدم امکانات و توانمندی هایی که در جامعه وجود ندارد 
از جمله این که فروش نفت نداریم،پول هایی که در خارج از ایران 
داریم برگشت داده نشده است و هزاران مشکل دیگر، امیدی به 

بهبود وضعیت معیشتی مردم توسط دولت آینده نیست.

در مورد 
وضعیت  معیشت مردم

امان الله قرائی مقدم
 جامعه شناس

یادداشت- 2

خبرنگاران در اولویت تزریق واکسن باشند یا نباشند؟ سکوت وزارت صمت در برابر نابودی تولید
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 تعطیلی کارخانه های بزرگ سنگ آهن به دنبال مانع تراشی های داخلی  آفتاب یزد در گفتگو با چند فعال رسانه ای بررسی کرد

مصرف کننده
 یا تولیدکننده، 
کدام را دریابیم؟

گزارش آفتاب یزد از تبعات کاهش نرخ دلار

 وضعیت آشفته پیازکاران جنوب

ابرقدرتی که بی مسئولیت است

 آفتاب یزد گزارش می دهد 

موشک فضایی چین پس ازپایان ماموریت  به سمت زمین سقوط کرده 
2

اصلاح و پوزش
در پاراگراف پایانی مصاحبه با آقای قدیری ابیانه با عنوان: »این 
دیدار به معنی ائتلاف نظامی ها نیســت« درج شده در صفحه ۷ 
روزنامه شنبه 1۸ اردیبهشت، در بخش جمع بندی مصاحبه این 
عبارت درج شد: لازم به ذکر است در پی انتشار تصاویری از دیدار 
انتخاباتی محسن رضایی، رستم قاسمی و سعید محمد در توئیتر 
محســن رضایی، بعضی ها از به وجود آمدن برخی دلخوری ها از 
سوی دو چهره ی دیگر خبر داده اند که بنا بر گفته ی قدیری ابیانه، 
»این دیــدار نه برای اعلام ائتلاف که یک دیدار انتخاباتی عادی 
و مرســوم بوده که برداشت ائتلاف از آن قطعا نادرست است« و 
شاید محسن رضایی می خواسته با این کار از محبوبیت کاندیدای 

احتمالی که سابقه اجرایی وزارت و محبوبیت دارد بهره ببرد. 
به دلیل افتادگی »« جمله ی پایانی - »شــاید محســن رضایی 
می خواسته با این کار از محبوبیت کاندیدای احتمالی که سابقه 
اجرایی وزارت و محبوبیت دارد بهره ببرد« - بخشــی از گفته ی 
آقای قدیری ابیانه تلقی شــده که ضمن پوزش و اصلاح، تاکید 
می شــود این برداشتِ گزارش آفتاب یزد است و ارتباطی با متن 

مصاحبه با ایشان ندارد.

آفتاب یزد: نرخ ارز از اواخر ســال ۹6 سیری صعودی به خود 
گرفت. این صعود در بهار ۹۷ شدت گرفت و در سال ۹۹ به اوج 
خود یعنی هر دلار حدود 3۰ هزار تومان رسید. این اتفاق باعث 
شــد تا عده ای ریال های خود را  به دلار تبدیل کنند که همین 
امر تشنج بازار را بیشتر کرد. اما حالا چند وقتی است که قیمت 
دلار نه تنها افزایش نمی یابد بلکه ســیری نسبتا نزولی را نیز در 
پیش گرفته است. این نرخ ابتدا وارد کانال 25 هزار تومانی شد و 
مدتی در این نرخ ثابت ماند و حالا چند روزی است که وارد کانال 
2۰ هزار تومانی شده است. البته شیب این سیر نزولی کم است. 
بسیاری از مردم از این سیر نزولی خوشحال شدند و این را آغازی 

برای گشایش اقتصادی و توقف رشد تورم می دانند. 

فروش دلارهای در خانه
قیمت دلار در حالی سیر نزولی را در پیش گرفته که عده ای از کارشناسان 
از این روند ابراز نگرانی می کنند. با وجود این که خبرهای کاهش نرخ ارز 
احساس خوشایندی را به خواننده منتقل می کند، بعضی از کارشناسان 
این روند را به ضرر تولید ملی می دانند. به گزارش ایسنا، علی سعدوندی، 
کارشناس اقتصادی ضمن بیان اینکه کاهش قیمت ارز به نفع بخش 

بازرگانی و به ضرر تولید داخل تمام می شود، راهکاری در این زمینه ارائه 
کرد و گفت: »احتمال اینکه دلار همانند سال 13۹4 ریزش 2۰ درصدی 
داشته باشد، وجود دارد. روند کاهشی قیمت ها در بازار ارز ناشی از جو روانی 
است و در حال حاضر حجم زیادی دلار خانگی داریم که مردم با شروع 
روند کاهشی قیمت، دلارهای خود را برای فروش به بازار عرضه کرده اند. 
همچنین اگر محدودیت های تحریمی کاهش پیدا کند، بخشی از انباشت 
ارز در خارج از کشــور حاصل صادرات غیر نفتی به داخل باز می گردد؛ 
بنابراین تا مدتی حتی اگر دولت هم اقدام به ارزپاشی نکند، قیمت ارز 

نزولی خواهد بود.«

بودجه  متورم
این کارشناس اقتصادی با اشاره به نقش دولت و بانک مرکزی در 
تعیین قیمت ارز افزود: »سقف کاهش قیمت دلار به سیاست های 
دولت و بانک مرکزی بستگی دارد که پیشنهاد من در این زمینه 

حذف محدودیت های وارداتی و اعمال مالیات بر واردات از طریق 
نرخ ارز بالاتر است، زیرا این روش نسبت به کاهش نرخ ارز، بیشتر 
برای اقتصاد کشور نفع دارد. اکنون قیمت  کالاها در بازار داخل 
خیلی بیشتر از نرخ دلار است و در صورت حذف محدودیت های 
وارداتی، نرخ کالاها تحت تاثیر کاهش قیمت دلار، کم می شود 
امــا در غیر این صورت با کاهش یا ثبات نرخ ارز در محدوده 15 
هزار تومان تولید کشور متضرر می شود؛ چرا که مثلا لوازم خانگی 
داخلی یکی از بخش های تولیدی اســت که به شــدت آسیب 
می بیند. کاهش انتظارات تورمی به معنای کاهش قیمت ها نیست 
زیرا قیمت ها چسبندگی دارند و از یک سطحی پایین تر نخواهد 
آمد. با کاهش نرخ ارز ممکن است از نرخ تورم کاسته شود اما در 
میان مدت و بلند مدت با بودجه متورم و کســری آن، افزایش 
نقدینگی را خواهیم داشت و بعدها موج تورمی بازخواهد گشت. 

بزرگترین اقتصاد اروپا در 
آستانه تحولات سیاسی جدید 

به رهبری یک زن جوان

عصر که از راه برســد و آینه های تبســم در کنار زاینده رود 
بشــکند دو ارتش تا بن دندان مســلح در تقابلی چشم نواز 
به تســخیر سنگر یکدیگر می اندیشــند. اتفاقی که می تواند 
سرنوشــت لیگ را به گونه ای دیگر رقم بزند و کاری کند که 
ســایه های قرمز یا احیانا زرد بر روی جام بیفتد. ال کلا سیکو 
در پلان هفتادوپنجم آنقدر حســاس و ملتهب خواهد بود که 
پس از ۹۰ دقیقه کوزه های اشــک و حسرت را بر دوش تیم 
مغموم و مغبون بگذارد و مرثیه ای نثار فضیحت برجامانده از 
یک نمایشِ تراژیک کند. یکسو زردهای سپاهان برای رسیدن 
به امتیاز 4۷ تنها به عبور از چهارراه قرمز می اندیشند و سوی 
دیگر سرخ ها در انتظار صدرنشینی و گذر از باتلاق گاوخونی 

تصویر طوفانی دهشتناک را در ذهن ترسیم می کنند. 
برای محرم نویدکیا در قامت فرمانده سپاهان هیچ چیز دلرباتر 
از آن نیســت که با خروشی توفنده تیم خسته پرسپولیس را 
به زانو درآورد و تاریخ ترکتازی اش را با تاریخ روشــن شــدن 
ستاره ها در آسمان اصفهان هماهنگ کند. کمی آن طرف تر اما 
یحیی بیکار ننشسته و با اصلاح مصایب فنی تیمش به دنبال 
آن است که نصف جهان را فتح کند و با تکیه بر ماشین های 

گلزنی خود به سرعت برق و باد از چهلستون رد شود. 
تا عصر زمان زیادی نمانده. رویارویی صدرنشــین و همسایه 
دیوار به دیوارش در ســکوت بهت آور یک ورزشگاه می تواند 
با گلوله ای سربی در جســم یک قفس بانِ تیره بخت همراه 
شود. آن وقت حتما هیجان فواره خواهد زد و لیگ به احترام 
ســربازانی که درفشِ پاره قلب خویش را بر دوش می کشند 
کلاه از ســر برخواهد داشــت. رونمایی غیررسمی از امپراتور 
لیگ در میانه اردیبهشــت شاید بتواند کاری کند که در شب 

پرهیاهوی نقش جهان سنگ روی سنگ بند نشود. 
چشم انتظار دوئل سرنوشت سازی که تکلیف بالای جدول را 

تا حد زیادی روشن و نامعادلات را حل خواهد کرد، باشید.

نامعادلاتِ 
یک نبرد خوفناک! 

امید مافی
روزنامه نگار

یادداشت- 3

وقتی دســتاوردهای هر نظامی با صداقت و صراحت تبیین 
شــود، اعتماد عمومی ایجاد خواهد شد و مردم با خودباوری 
و اعتماد به نفس حضوری پرشــور و گســترده در انتخابات 
خواهند داشــت. در بحث انتخابات وظیفه روابط عمومی ها 
ارائه اقدامات دستگاه های اجرایی و انتقال مشکلات عمومی 
مردم به مدیران است. بیان حقیقت می تواند به مردم آرامش 
ذهنی مناســب دهد تا بتوانند درست تصمیم بگیرند؛ زیرا 
روابط عمومی ها مشاوران افکار عمومی در تمام دنیا به حساب 
می آیند. با توجه به اهمیت رسانه های گروهی در ارتقاء سطح 
آگاهی تک تک آحاد بشــر و تعالی فرهنگ و دانش عمومی 
جامعه ایجاد فضای مناسب نیز برای گفتگو و برخورد سالم 
و ســازنده، می تواند مفید واقع شوند. چرا که افکار عمومی 
تجلی عمیق ترین خواســته ها و نیازهای یک ملت است که 
ناشــی از مجموعه تعبیرها و تفسیرها و ارزیابی ها و قضاوت 
مردم نسبت به حوادث و وقایع روز است. همچنین رسانه ها 
مانند آینه انعکاس دهنده این خواســته ها هســتند و پنهان 
کردن اطلاعات از مردم موجب سلب اعتماد عمومی از روابط 

عمومی ها می شود و این امر جبران ناپذیر است. 
روابــط عمومی ها و رســانه ها در اطلاع رســانی و راهبری 
افــکار عمومی می توانند جایگاه والایی را در شــکل دهی و 
 هدایت افکار عمومی داشته باشند و این منتها و غایت آمال 
روابط عمومی سرآمد است. ســنجش دقیق افکار عمومی، 
ایجاد مفاهمه بین مسئولان دستگاه و مردم و ارتباط موثر با 
رســانه ها از دیگر وظایف روابط عمومی است. بنابراین محور 
فعالیت رسانه ها و نهاد روابط عمومی ها افکار عمومی است. 

رســانه ها آیینه افکار عمومی هســتند و باید در مشارکت 
 اجتماعی و اطلاع رســانی دقیــق به مردم مورد اســتفاده 

قرار گیرند.

روابط عمومی ها 
مشاوران افکار عمومی در انتخابات 

قربانعلی تنگشیر
نائب رئیس انجمن متخصصان روابط عمومی

یادداشت- 4

ادامه در صفحه7

ادامه در صفحه2

معجزه سیاسی
در  آلمان؟

حسن روحانی می گوید: »تکیه بودجه به نفت در سال ۹۹.۸ درصد بوده 
که در تاریخ بی سابقه است« آفتاب یزد این موضوع را 

در گفتگو با میثم مهرپور پژوهشگر اقتصاد بررسی می کند

آینده فروشی
 دولت

 کارشناس اقتصادی در گفتگو با آفتاب یزدمی گوید: »دولت باید پاسخ 
دهد که درآمدهایی که جایگزین درآمدهای نفتی شده دقیقا چه است؟ 
کشوری که در رکود است و درآمدی ندارد و سرانه مصرف آن کاهش 
پیدا کرده از کجا این درآمدهای جایگزین را پیدا کرده اســت؟ آیا جز 

استقراض و آینده فروشی بوده است؟ قطعا خیر!« 

گزارش آفتاب یزد از تبعات کاهش نرخ دلار

مصرف کننده یا تولیدکننده، کدام را دریابیم؟



دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره ۳۰۰۰۱۴۱۴۲7 در میان بگذارید.

2 اقتصادی یکشنبه۱9 اردیبهشت  ۱۴۰۰    شماره  6۰۱۰

 1925- نارضایتی ازیک طرح؛ چرا وسط خیابان 
پیروزی � بزرگراه امام علی)ع(، مس��دود 
کردن��د؟ برخی طرح های ش��هرداری و 
راهنمای��ی و رانندگی به جای کاهش بار 
ترافیکی، بیشتر باعث راهبندان و نارضایتی 
 مردم می ش��ود. سید حس��ن میرنبوی

 از تهران
1417- چ��را برخی مخاطب��ان به جای 
این که به فکر اعلام مش��کلات شهری یا 
مس��ائل اقتصادی و اجتماعی باشند، در 
پیام های دیگران سَ��رَک می کشند و به 
جای نقد منصفانه با ادبیات خاص سخن 

می گویند؟ اکبر از تهران
1112- عرشیا از تهران: خودروهایی که 
از  بازار دوم نازی آباد منطقه شانزده تهران 
قص��د عزیمت به خیابان ش��هید رجایی 
دارند، مجبورند از خیابان ش��هید بابایی 
عبور کنند، متأس��فانه همیش��ه ترافیک 
سنگینی دارد و باعث اتلاف وقت ساکنان 

و رهگذران می شود.
1528- میلاد خانی: یک نفر ادعا می کند 
س��ال ها حق الزحمه بگیر ............. اس��ت، 
برخی اوقات هم از عدم چاپ پیام هایش 
ی��ا طولان��ی ب��ودن برخ��ی پیام ه��ای 
 مخاطبان شکایت دارد، با چاپ برخی از 
پیام های ایشان متوجه شدم ادبیاتی که 
ب��ه کار می برد، قطعاً باعث چاپ نش��دن 

پیام هایشان می باشد.    
1849- مس��ئول اطلاعات شعبه بیست 
سازمان تأمین اجتماعی که باید پاسخگو 
و راهنم��ای مراجعان باش��د، متأس��فانه 
و احتمالاً به دلیل مس��ائل و مش��کلات 
شخصی شان به جای پاسخگویی، جواب 

سربالا می دهد!    
2211- تمام ش��عبه های سازمان تأمین 
اجتماعی مجهز به سیس��تم رایانه است 
و به طور آنلاین به س��وابق بیمه شدگان 
دسترسی دارند، با این حال چرا برقراری 
حقوق بازنشستگان با تأخیر و سه ماه پس 
از بازنشس��تگی به بیمه شدگان پرداخت 

می شود؟ علی اکبر. ف
آفت�اب ی�زد: پرداخ�ت مس�تمری 
بازنشستگان یکماهه می باشد و اگر 
ت�ا روز دوازدهم م�اه اقدامات انجام 
ش�ود در هم�ان م�اه حق�وق برقرار 
می شود شاید مش�کل از کارفرما یا 
نماینده کارفرما باشد که مدارک لازم 

را به موقع ارائه نمی دهد. 
1511- ب��ی توجه��ی به ب��ام گلابدره، 
نبود روش��نایی، مخزن زباله و س��رویس 
بهداشتی و آب آشامیدنی در بام گلابدره 
باعث ش��ده مراجعان با مشکلات فراوانی 
مواجه ش��وند. پیشنهاد می شود شهردار 
منطق��ه یک و ش��رکت برق نس��بت به 
 رفع مش��کلات اعلام ش��ده اقدام کنند. 

فرخی پور از تهران
1624- گلایه کاس��بان میدان تجریش 
تهران؛ روزهای گذشته به امامزاده صالح 
 و اط��راف میدان تجریش رفت��م، مغازه ها 
تعطی��ل و برخ��ی ه��ا نیمه ب��از بودند، 
بیشتر کاس��ب های این منطقه مستأجر 
و مجبورند هر ماه اجاره س��نگینی بابت 
اجاره مغازه شان به مالک پرداخت کنند. 
آن ها از این وضع؛ تمدید تعطیلی اجباری 
مغازه ها به علت کرونا و وضعیت قرمز و 
عدم توانایی در پرداخت اجاره مغازه شان 
خسته ش��ده اند و از این که دولت هیچ 
حمایتی از کاس��بان نم��ی کند اعتراض 
دارن��د و می گوین��د دولت بای��د در کنار 
تعطیلی های اجباری و خانه نش��ینی به 
کاسبان و خانواده ها برای مدتی مقرری 
پرداخت کند. ستاد کرونا وضعیت را قرمز 
اعلام و دولت هم برخی مشاغل را تعطیل 
اع��لام می کند. اما ب��رای رفع نگرانی ها 
و بی پول��ی مردم هیچ تصمی��م درخور 
توجهی نمی گیرند! علی اکبر. ف از تهران

از   1923- ط��لای غیرواقع��ی؛ یک��ی 
دوستان که از کارکنان شهرداری منطقه 
پانزده تهران است، گفت مادرم سه سال 
پی��ش از طلافروش��ی... واق��ع در میدان 
هفت ح��وض تهران یک ع��دد حلقه به 
وزن س��ه گرم خریدند و با اینکه شماره 
هفتصدوپنجاه که عیار طلا را مش��خص 
م��ی کند بر روی آن حک ش��ده به ما به 
عنوان کادو دادند ح��الا که برای فروش 
آن به چند طلافروش��ی مراجعه کردیم، 
 گفتند قلابی اس��ت! ناگفت��ه نماند برای 
 اطمین��ان بیش��تر م��ن ه��م ب��ه ط��لا

فروش��ی های پایی��ن تر از می��دان امام 
حس��ین)ع( مراجع��ه کردم، نس��بت به 
غیرواقعی بودن ط��لا هم عقیده بودند و 
س��خنان همکاران ش��ان را تأیید کردند. 
وقت��ی مش��تریان ب��ه کاس��بان قدیمی 
اعتماد می کنند، چه طور به خودش��ان 
اجازه م��ی دهند ب��ه راحتی از حُس��ن 
 نیّ��ت مش��تریان سوءاس��تفاده کنن��د.

علی از تهران.
پیامهای مردمی در صفحات 7-۴-۲

88318556-88318555
پیام کوتاه:  3000141427

روی خط آفتاب 

وزارت صنعت، معدن و تجارت در حالی به بهانه های مختلف س��نگ بخش تولید را به 
سینه می زند که نگاهی به عملکرد این وزارتخانه نشان می دهد که چندان همسو و همراه 
با بخش تولید در حوزه های مختلف به خصوص بخش معدن نیست. در واقع اتخاذ برخی 
تصمیمات از سوی این وزارتخانه و عدم مشورت با اهالی فن شرایطی را فراهم کرده است 
که همواره شاهد اعمال بخشنامه های و دستورالعمل های متناقض و متعدد در حوزه های 
مه��م اقتصادی هس��تیم.به این ترتیب می توان گفت ک��ه وزارت صمت نه تنها در این 
 حوزه نمی تواند به درستی از حقوق فعالان اقتصادی دفاع کند بلکه با اقداماتی همچون
 قیمت گذاری دستوری و اعمال فشار به برخی کارخانه های بزرگ صنعتی و معدنی، خود 
به مانعی اساسی تبدیل شده است. این در حالی است که این روزها وزارت صنعت، معدن 
و تجارت تلاش می کند به مناسبت های مختلف خود را پیشتاز در حمایت از تولید و رفع 
موانع این بخش جلوه دهد و حتی اطلاعیه هایی را نیز مبنی بر تلاش این وزارتخانه برای 

جلوگیری از توقف فعالیت واحدهای تولیدی صادر کرده است. 
وزارت صنعت معدن و تجارت به تازگی در راستای فرمایشات مقام معظم رهبری درباره 
تعطیل��ی واحدهای تولیدی، در اطلاعیه ای ضمن تاکید بر ضرورت همراهی و همکاری 
دستگاه های مختلف در کشور برای اجرای این فرامین، بر اجرای برنامه های این وزاتخانه 
در جهت تحقق شعار سال با قوت و ابعاد وسیع تری در سال جاری تاکید و اعلام کرده 
است که این وزارتخانه خود را مکلف به استفاده از همه ابزارها و اختیارات قانونی خود در 
مسیر تولید و جلوگیری از توقف فعالیت واحدهای تولید کشور می داند و ضمن پیگیری 
برای رفع موانع تولید و پشتیبانی از این بخش، از تعطیلی بنگاه ها جلوگیری خواهد کرد. 
این در حالی است که بنابر اطلاعات موثق، ایمیدرو چندین ماه است که خوراک ورودی 
چند کارخانه از جمله نخس��تین کارخانه کنس��انتره سنگ آهن هماتیتی جلال آباد را 
علی رغم دستور مقامات استانی و حتی توصیه سازمان بازرسي قطع کرده است به طوری 
که در هفته های آینده تعداد زیادی کارگر در مناطق محروم همچون منطقه زرند کرمان 

بیکار می شوند. اما وزارت صمت در این خصوص هیچ اقدام خاصی انجام نداده است.
در این خصوص مدیرعامل هلدینگ گس��ترش صنایع و معادن ماهان در اواخر س��ال 
گذش��ته نسبت به تعطیلی معدن گل گهر یک با بهره های مالکانه ایمیدرو و چند برابر 
شدن حقوق دولتی انتقاد کرده بود. محمد حسین بصیری اعلام کرد: ما باید بیش از 85 
درصد درآمدمان را به ایمیدرو بدهیم، در حالی که شراکت شان 40.5 درصد است. وی 
افزود: اکنون که مبنای محاسبه نرخ ارز به طور غیرقانونی ارز آزاد است، با وجود فروش 
2600 میلیارد تومانی، اما بیش از 2500 میلیارد تومان آن را به عنوان بهره مالکانه به 
ایمیدرو دادیم.علاوه بر آن، حقوق دولتی نیز بیش از 10 برابر شده و به ناگاه یک فاکتور 
200 میلیارد تومانی برای ما فرس��تاده شده است که توان پرداخت آن را نداشتیم. وی 
همچنین با بیان اینک معدن گل گهر یک تعطیل شده و در ادامه کارخانه گندله سازی 
آن نیز تعطیل شده یا تولید آن کاهش می یابد، گفت: شرایط به گونه ای است که انگار 
به جای یک تن سنگ آهن، پول یک تن گندله را به ایمیدرو می دهیم، یعنی 1.5 برابر 
قیمت سنگ آهن را به ایمیدرو به عنوان بهره مالکانه پرداخت می کنیم و اضافه شدن 

حقوق دولتی نیز بر مشکلات افزوده است.

<در چند قدمی تعطیلی کارخانه جلال آباد 
چطور می توان باور کرد وزارتخانه ای که از آن به عنوان متولی راهبری حوزه های صنعت، 
معدن و تجارت یاد می شود، خود و زیرمجموعه های آن به مانعی جدی پیش پای اهالی 

تولید تبدیل ش��ده باشند. سازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران در 
حالی ماموریت دارد تا منابع و محصولات صنایع معدنی کشور را به ثروت پایدار تبدیل 
کن��د که به ب��اور عده ای از متخصصان این حوزه، این روزها به دلیل تبعیت از فرمول ها 
و سیاست های غیرعادلانه در تقابل با برخی کارخانه های عظیم صنعتی علاوه بر اینکه 
منجر به ضربه به بخش معدن می شود بلکه موجب بیکاری بسیاری از کارگران در اقصی 
نقاط کشور خواهد شد. همانطور که در شرایط فعلی شاهد این هستیم که به دلیل ضعف 
وزارت صمت در تصمیم گیری و اعمال فش��ار از س��وی ایمیدرو به برخی کارخانه های 
بخش خصوصی، بار ورودی برخی از کارخانه ها از جمله نخس��تین کارخانه کنس��انتره 
سنگ آهن هماتیتی بخش خصوصی ایران )جلال آباد( چند ماهی است که قطع شده و 
بیکاری 400 پرسنل بومی در منطقه زرند کرمان در آینده ای نزدیک اتفاق خواهد افتاد.

در همین خصوص مدیرعامل شرکت فکور صنعت تهران از خطر توقف تولید این کارخانه 
به دلیل فرمول غیرمنطقی ایمیدرو خبر داد و اعلام کرد: محاسبه قیمت خوراک ورودی 
نخستین کارخانه کنسانتره سنگ آهن هماتیتی بخش خصوصی ایران یعنی جلال آباد بر 
مبنای نرخ آزاد ارز باعث شده استکه از این پس تامین خوراک ورودی کنسانتره از طریق 
ایمیدرو امکانپذیر نباشد. بنابراین تعطیلی کارخانه تا هفته های پیش رو اجتناب ناپذیر 
خواهد بود. محمدوحید شیخ زاده اظهار کرد: ایمیدرو در سال 93 حدود 12 میلیون تن 
سنگ باطله در اختیار داشت که به دلیل اشکالات محیط زیستی قصد داشت سنگ های 
باطله را معدوم کند یا اینکه هر تن از آن را به قیمت 3 هزار تومان بفروش��د. در همان 
زمان فکور صنعت اعلام کرد تکنولوژی جدیدی را به کشور می آورد که سنگ های باطله 
با عیار 28 را به کنس��انتره با عیار 66 تبدیل خواهد کرد تا بتوان از آن در داخل کش��ور 
بهره برد. وی با بیان این که به این ترتیب یک قرارداد س��رمایه گذاری از سوی ایمیدرو 
و ش��رکت فکور صنعت تنظیم شد، افزود: در سال 93 شرکت فکور صنعت با پیشنهاد 
خرید هر تن از سنگ های باطله به قیمت 37750 تومان، برنده مزایده ایمیدرو برای این 
باطله ها ش��د در حالی که شرکت هایی مثل فولاد مبارکه قیمتی حدود 23 هزار تومان 

را اعلام کرده بودند. 

<صحبتی از محدودیت های صادراتی نبود 
مدیرعامل شرکت فکور صنعت تهران ادامه داد: به این ترتیب در شهریورماه همان سال 
قراردادی فی مابین س��ازمان توسعه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ایران و شرکت 
مهندس��ی فکور صنعت تهران به عنوان سرمایه گذار منعقد ش��دتا از این طریق تولید 
 کنس��انتره س��نگ آهن کم عیار هماتیتی از طریق س��رمایه گذاری در احداث کارخانه 

جلال آباد شهرستان زرند، برای اولین بار در ایران امکان پذیر شود.
شیخ زاده در توضیح این مطلب گفت: در آن زمان صحبتی از محدودیت های صادراتی 
در می��ان نبود ب��ه طوری که ایمیدرو با توجه به امکان ص��ادرات محصول تولیدی این 
کارخان��ه، در زمان انعقاد ق��رارداد ضرایبی را با توجه به قیمت FOB روز تولید، قیمت 
سنگ صادراتی بندرعباس که در زمان عقد قرارداد 80 دلار بود و همچنین قیمت روز 
دلار ب��رای تامین خوراک ورودی این کارخان��ه در نظر گرفت. در حالی که در آن زمان 
نرخ دلار حدود 3 هزار تومان بود و کس��ی تصورش را هم نمی کرد که با سیاس��ت های 
نس��نجیده دولت در حوزه های مختلف، نرخ دلار با افزایش 8 برابری روبرو شود و روزی 
به 26 هزار تومان هم برسد. مدیرعامل شرکت فکور صنعت تهران با بیان اینکه در سال 
93 تفاوت دلار آزاد و دولتی تنها 50 تومان بود، افزود: اما با افزایش 8 برابری نرخ دلار 

و افزایش 1.5 برابری قیمت FOB روز تولید، نرخ خوراک ورودی برای تولید کنسانتره 
یعنی قیمت سنگ باطله با افزایش دست کم 12 برابری روبرو شد. وی بیان کرد: قیمت 
دلار در شرایط فعلی آنقدر نسبت به گذشته بالا رفته است که اگر اجازه صادرات وجود 
داشته باشد، می توان از پس افزایش قیمت چندبرابری خوراک ورودی به این کارخانه بر 
آمد اما در شرایطی که امکان صادرات وجود ندارد و یا عوارض سنگینی برای آن در نظر 
گرفته شده است، تامین مواد اولیه امکانپذیر نیست. این در حالی است که تا کنون سعی 

کردیم چراغ تولید را همچنان روشن نگه داریم.

<اجبار برای فروش به برخی شرکتهای خاص 
شیخ زاده ادامه داد: بنابراین در حالی که تا پیش از این شرکت تولید کنسانتره جلال آباد 
محصولات خود را براساس نظام عرضه و تقاضا صادر می کرد، حالا نه تنها امکان صادرات 
ندارد بلکه براس��اس الزام وزارت صمت، کالای خود را باید تنها به چند ش��رکت معرفی 
شده توسط این وزارتخانه و به قیمتی که وزارتخانه تعیین می کند، عرضه کند. در این 
راستا ایمیدرو نیز تغییری در ضرایب فروش خوراک ورودی موردنیاز این کارخانه ایجاد 
نمی کند. وی با بیان اینکه در حال حاضر برای تولید هر تن کنس��انتره زیان می دهیم، 
گفت: درخواست این شرکت از مسئولین رعایت ضوابط و شرایط قرارداد سرمایه گذاری 
به صورت کامل است. بدین معنی که چنانچه روش قیمت گذاری بر اساس سنگ آهن 
صادراتی و ارزش روز دلار اس��ت، متقابلا صادرات این محصول نیز آزاد و بدون عوارض 
باشد و یا در غیر این صورت شرایط قهریه بر قرارداد حاکم شده و قیمت گذاری سنگ 

ورودی و کنسانتره هر دو از یک منطق تبعیت کنند. 
به گفته وی، پیش فرض قرارداد ش��رکت فکور صنعت با ایمیدرو با مجوز صادرات بوده 
است در حالی که در شرایط فعلی چنین اقدامی شدنی نیست اما قیمت های مواد اولیه 

با در نظر گرفتن دلار و نرخ های جهانی محاسبه می شود. 

<برگزاری مزایدات با قیمتهای پایه بسیار بالا
براس��اس آنچه گفته شد برگزاری مزایدات با قیمتهای پایه بسیار بالا و غیر منطقی در 
فروش موادخام س��نگ آهن و واگذاری برخی معادن و ایجاد رقابت کاذب از یک س��و و 
الزام کارخانجات تولید کننده کنسانتره در فروش دستوری و جلوگیری از صادرات این 
محصولات از سوی دیگر همانند دولبه قیچی، ریشه تولید کارخانجات را قطع می کند اما 
در چنین شرایطی به نظر می رسد که مسئولان وزارت صمت از هرگونه تصمیم گیری نیز 
عاجز هستند و قصد دارند در سالی که با عنوان پشتیبانی و مانع زدایی از تولید نامگذاری 
شده است، موجبات تعطیلی کارخانه های بزرگ کشور را به وجود بیاورند. به عنوان مثال 
در قرارداد شرکت فکر صنعت تهران با ایمیدرو پیش بینی شده که بتوان در این شرایط در 
قرارداد تجدیدنظر کرد، اما هیچ کس حاضر به کمک به این شرکت نیست و تا چند هفته 
دیگر که مواد اولیه ورودی تامین شده از معادن کوچک به پایان برسد ، در عمل چراغ این 
کارخانه خاموش خواهد شد.به باور اهالی تولید، وزارت صمت طی سال های اخیر خود 
به مانعی جدی برای فعالیت بخش تولید به خصوص در حوزه معدن تبدیل شده است 
و تا زمانی که این وزارتخانه دست از دخالت های نسنجیده در این بخش، قیمت گذاری 
دستوری و... دست برندارد، نمی توان توقع داشت که بخش تولید با رشد و توسعه همراه 
ش��ود. در واقع اس��تانداردهای دوگانه وزارت صنعت در اعمال حاکمیت بر بازار عرضه و 
تقاضای محصولات معدنی در شرایطی رخ می دهد که قیمت نفت به پایین ترین مقدار 
در سال های اخیر رسیده و در سال های آینده بخشی از فشار کسری بودجه دولت روی 
دوش معدنی ها خواهد بود. با این حال دولت توجه چندانی به سر پا نگه داشتن واحدهای 
مطرح و به نام تولیدی در سال هایی که با محور تولید نامگذاری می شود، ندارد. تا جایی 
که بخش زیادی از کارخانه عظیم تولیدی در کشور به دلیل سیاست های نسنجیده دولت 

یک به یک در حال تعطیل شدن هستند. 

مصرف کننده یا تولیدکننده؛کدام را دریابیم؟
ادامه از صفحه اول:

احتمال ریزش 20 درصدی قیمت دلار وجود دارد که این ریزش به ضرر اقتصاد ملی و به نفع 
واردکنندگان می شود. به عبارت دیگر، تحت تاثیر این امر بخش بازرگانی کشور رشد و بخش 

تولید داخل صدمه خواهد دید.«

<اختلال در تولید و صادرات
در همین راستا 17 اردیبهشت، عباس آرگون عضو اتاق بازرگانی ایران نیز روند کاهشی قیمت 
دلار را به زیان صادرکننده و تولید کننده دانست و گفت: »در رابطه با شرایط فعلی کشور نیز باید 
با همین دقت نظر برخورد کرد. اینکه در صورت کاهش تحریم ها، ناگهان نرخ دلار از 25 هزار 
تومان به 15 هزار تومان برسد، صادرکننده و تولیدکننده را با فشاری مواجه می کند که بیرون 
آمدن از زیر بار آن کار ساده ای نیست. از این رو خطر مهمی که این روزها اقتصاد ایران را تهدید 
می کند پایین آوردن عمدی قیمت دلار با اهداف سیاسی است. قطعا روند آزاد اقتصاد می تواند 
نرخ اصلی و واقعی دلار را پیدا کرده و بدون مداخله دولت در بازار اجرایی کند اما همانطور که 
بالا رفتن ناگهانی نرخ ارز به ایجاد مشکل برای مردم و اقتصاد ایران منجر شد، رها کردن این 
نرخ با هدف کاهش ناگهانی نیز نه تنها به صلاح نیست بلکه می تواند در شرایط تولید و صادرات 
ایران، محدودیت ایجاد کند. از این رو گزینه هایی چون ارزپاشی در بازار یا پایین آوردن نرخ دلار 

با اهداف سیاسی به هیچ عنوان به صلاح نخواهد بود.«

<بانک مرکزی نفوذ خود را بازیافته است 
بر این اساس برخی اعم از مسئولان و کارشناسان باور دارند که نرخ ارز نباید از حدی پایین ترآید 
چرا که به زیان تولید و تولیدکننده تمام می شود. آفتاب یزد از این رو با علی مزیکی به گفتگو 

می نشیند. این کارشناس اقتصادی می گوید: »این که ما نگران باشیم که کاهش نرخ دلار ممکن 
است به ضرر تولید باشد، بله دغدغه  بجایی است. در سال های گذشته به دلیل تحریم ها، نرخ 
دلار اصلا دست ما نبود. بانک مرکزی ما نمی توانست اعمال نفوذ کند و اهرمی تعیین کننده نبود. 
کاملا از دس��ت ما خارج شده بود. اما در حال حاضر که شرایط سیاسی باعث شده که قیمت 
ارز افت کند، پس بانک مرکزی هم کم کم می تواند اعمال نفوذ کند. در واقع بانک مرکزی با 
ابزارهایی که در اختیار دارد روی نرخ ارز تاثیر می گذارد. در دو سه سال گذشته این ابزارها از 
دست ما گرفته شده بود. در آن دوران ما نمی توانستیم جلوی بالا رفتن قیمت ارز را بگیریم، اما 

الآن می توانیم جلوی پایین آمدن آن را بگیریم.«

<نیازمند یک مطالعه علمی هستیم
این کارش��ناس اقتصادی با اش��اره به لزوم انجام یک مطالعه علمی برای تثبیت نرخ ارز ادامه 
می دهد: »اما مهم این است که ما با چه ابزاری جلوی کاهش نرخ ارز را می گیریم. به هیچ وجه 
نباید بدون مطالعه دست به چنین کاری زد. چرا که با مشکلی بزرگتر مواجه خواهیم شد. ابتدا 
باید با مطالعه دقیق علمی بفهمیم که چه ابزاری برای این کار لازم اس��ت. به نظر من راحت 
نمی شود در این باره که چه ابزاری لازم است و چه میزان باید دلار بالا و پایین شود اظهار نظر 
ک��رد. همه چیز باید بر پایه ی پژوهش علمی و کارشناس��ی صورت بگیرد. در همه جای دنیا 
بانک های مرکزی به ابزارهایی مجهز هستند و از طریق همین ابزارها متوجه می شوند که نرخ 
ارز باید در چه سطحی تثبیت شود. همچنین این کارها نباید به دست هر کسی انجام شود. باید 

کسانی که سال ها در این کار تجربه کسب کرده اند، نظر دهند.«

<نه مصرف کننده زیان کند و نه تولیدکننده
مزیکی در ادامه با اشاره به این که در تثبیت نرخ ارز باید هم به سود و زیان مصرف کننده توجه 

کرد و هم تولید کننده می افزاید: »کاهش زیاد نرخ ارز می تواند به ضرر تولید باشد. در چند سال 
گذشته واردات ما به طور چشمگیری کاهش یافت. ولی با این وجود بخشی از مواد اولیه همچنان 
کم و بیش وارد می شد. تولیدکنندگان از این رو با ضرر و کمبود رو به رو شدند. حالا هم اگر 
نرخ دلار بسیار کاهش یابد، واردات دوباره بیشتر می شود و مردم به سمت خرید جنس خارجی 
می روند. پس در این جا تولیدکننده باز هم دچار زیان می شود. در واقع نرخ دلار باید در سطحی 
باشد که نه مصرف کننده و نه تولیدکننده متضرر نشوند. این سطح هم باید به طور کارشناسی 
تعیین شود. ما همه یک خانواده هستیم؛ مصرف کننده و تولیدکننده. ما به عنوان مصرف کننده 
از کاهش نرخ ارز خوشحال می شویم ولی تولیدکننده متحمل زیان می شود. پس باید هر دو 

طرف زیان کمتری ببینند.«

<ثبات اقتصادی
این کارش��ناس اقتصادی با اشاره به لزوم تعیین نرخ ارزی که اقتصاد را به ثبات برساند، بیان 
می کند: »ارزانی دلار برای مصرف کننده خوب است ولی باعث می شود که تولیدکننده دست 
از تولید بردارد. این باعث می ش��ود که باز هم نرخ ارز بالا رود. مشکل ما این است که همیشه 
می گویند برای این که شرایط مردم بهتر شود پس نرخ ارز را پایین بیاوریم. در حالی که این 
خود منجر به بالا رفتن قیمت ارز می شود. ما باید با کمک گرفتن از علم و تجربه ی کسانی که 
کار اقتصاد پولی انجام می دهند منافع مشتری و تولیدکننده را طور همزمان مد نظر قرار دهیم 
و به نرخ ارزی دست پیدا کنیم که اقتصاد را به ثبات برساند. در صورتی که هدف ما ایجاد یک 
رفاه اقتصادی باشد هم مصرف کننده و هم تولید کننده بهره ور خواهند شد.« این روزها چشم های 
بسیاری به نرخ ارز دوخته شده است. چه آنان که مصرف کننده هستند و چه آنان که در کار 
تولیدند. همه از زیان های پیاپی زخم خورده اند و از خبرهای ناامیدکننده خسته شده اند. شاید 

دقت و بررسی بیشتر در تعیین نرخ ارز، مهر توقفی بر این زیان و ناامیدی باشد.

 آفتاب یزد: چاپ سه بعدی یکی 
از جدیدترین تکنولوژی های روز 
دنیا است. با این تکنولوژی، شما 
می توانید بس��یاری از اش��یا را به 
واسطه ی یک چاپگر، تولید کنید. 
در فرایند چاپ سه بعدی، چاپگر 
ترکیبی از م��واد اولیه ای که برای 
تولید یک شی لازم است را ایجاد 

می کند.
 در واق��ع چاپگر ب��ا کنار هم قرار 
دادن مواد و اقلام مختلف و حفظ 
نس��بت آن ها یک ش��ی را تولید 
می کند. این شی ممکن است هر 
چیزی باش��د؛ لباس، غذا و حتی 

خانه!
 

<هلند و خانه های سه بعدی اش
بسیاری از کش��ورها در سراسر جهان با مشکل کمبود مسکن 
مواجه هس��تند. چاپ س��ه بعدی باعث شده تا اخیرا نسبت به 
رفع کمبود مس��کن در بعضی کش��ورها، امید بیشتری ایجاد 
شود. هلند یکی از کشورهایی است که با کمبود مسکن مواجه 
 است. این کشور به تازگی به چاپ سه بعدی مسکن روی آورده

 است.
 به گزارش گاردین، در روزهای اخیر یک زوج هلندی به عنوان 
نخستین ساکنان یک خانه ی تمام چاپ شده، وارد خانه ی خود 
شدند. این موفقیت باعث شد که بسیاری به تغییر شکل خانه ها 
در آینده امیدوار شوند. زیرا خانه هایی که به وسیله ی چاپ سه 
بعدی تولید می شوند در نسبت به خانه های که اکنون ساخته 

می شود هم سریع تر و هم ارزان تر ساخته می شوند.
 

<چاپ سه بعدی از پس مشکلات ما برنمی آید
اما آیا می توان از تکنولوژی چاپ س��ه بع��دی برای بهبود بازار 
مس��کن در ای��ران نیز بهره گرفت؟ عباس اکبرپور کارش��ناس 
حوزه ی مسکن در این باره به آفتاب یزد می گوید: »به نظر من 
در کشور ما به دلیل مشکلات ساختاری و قانونی که وجود دارد، 
مسائل بسیار پیچیده تر از این است که فناوری نوینی همچون 

چاپ س��ه بعدی بتواند دردی را 
دوا کند. وقتی مش��کل مسکن 
در همه جای دنیا حل می شود، 
دلیلش این است که حمایت های 
لازم از بخش خصوصی به عمل 
می آی��د و دولت به عن��وان نهاد 
بالادس��تی در امر ساخت و ساز 
دخال��ت نمی کن��د. ببینید چه 
وضعیت��ی برای مس��کن مهر و 
مسکن اجتماعی پیش آمد. منابع 
مالی ضعیف ب��ود و خانه هایی با 
کیفیت پایین تولید شد. در ایران 
قیمت زمین بالاس��ت و حمایت 
به طور کامل از بخش خصوصی 
صورت نمی گیرد. به کسانی مانند 
مهندسان ناظر که بر ساخت و ساز نظارت دارند، تعرفه ی کمی 

تعلق می گیرد.«
 

<به دست بخش خصوصی سپرده شود
این کارش��ناس مس��کن در ادامه می افزای��د: »مواد و مصالح 
از نظ��ر کیفی��ت و کمی��ت، کم اس��ت. در دنی��ای امروز به 
 مناب��ع انس��انی بیش��تر از م��واد و مصالح توجه می ش��ود، 
در حالی که در ایران چنین نیس��ت. وقتی به این موضوعات 
توجه��ی نش��ود، چاپ س��ه بعدی هم هی��چ اثری ب��ر بازار 
ای��ران نخواهد گذاش��ت. اگ��ر دولت بخواهد ای��ن کار چاپ 
س��ه بعدی مس��کن را بر عهده بگیرد که محکوم به شکست 
 اس��ت زیرا دولت نباید در س��اخت و س��از مس��کن دخالت 
کند.  اما اگر قرار باشد به دست بخش خصوصی سپرده شود، 
باید بگویم که هر چیزی که به دست بخش خصوصی سپرده 
شود بهتر از دخالت دولت است. بخش خصوصی بعد از مدتی 
نقاط ضع��ف و قدرت خود را پیدا می کند و مش��کلات حل 
می ش��ود. این اتفاق در بسیاری از کشورها افتاده و نتیجه ی 
خوبی بر جای گذاشته است. همچنین ساخت و ساز مسکن 
باید با بررس��ی های میدانی توسط نهادهای دانشگاهی و اهل 
 فن اتفاق بیفتد نه کارمندان نهادها و وزارتخانه ها که معمولا

 به روز نیستند.«

 آفتاب یزد: بارها پیش آمده که به دلایل مختلف یک محصول 
کش��اورزی در یک دوره از سال با مازاد رو به رو شده است. در 
واقع همانگونه که ممکن اس��ت ش��اهد کمبود یک محصول 
باش��یم، می توانیم با مازاد یک محصول هم مواجه شویم. این 
بار پیاز این ضروری ترین مواد اولیه ی هر غذای ایرانی، با مازاد 

رو به رو شده است.

<هر کیلو 596 تومان!
یکی از قطب های پیازکاری ایران، جنوب کشور است. پیازکاران 
جنوب اخیر به دلیل مازاد پیاز با مشکل اساسی مواجه شده اند. 
ب��ه گزارش مهر، هزاران تن محصول مرغوب پیاز کاران منطقه 
هشتبندی استان هرمزگان که سازمان تعاون روستایی با قیمت 
نازل هر کیلو 596 تومان از کشاورزان خریداری نموده به دلیل 
نب��ود بازار در مع��رض نابودی قرار دارد. ای��ن محصولات که از 
اس��فندماه تاکنون از کشاورزان با قیمت بسیار ناچیز خریداری 
ش��ده اس��ت در فضای باز و گرمای ش��دید جن��وب نگهداری 
می ش��وند. در حال��ی که تولید هر محصول مرغ��وب پیاز برای 
کش��اورزان بیش از 2.000 تومان هزین��ه دارد خرید محصول 
توسط س��ازمان تعاون روس��تایی به ازای هر کیلو 596 تومان 
به دلیل اینکه هزینه های تولید را پوش��ش نمی دهد با اعتراض 
گسترده کشاورزان همراه بوده است. سال زراعی 1399-1400 
برای کشاورزان منطقه هشتبندی هرمزگان به ویژه گوجه کاران، 
خیار کاران، هندوانه کاران و پیازکاران به دلیل افت شدید و بی 
س��ابقه قیمت محصولات یکی از بدترین سال های تولید بود و 
بسیاری از کشاورزان را در معرض ورشکستگی کامل قرار داد. در 
حالی که قیمت نهاده های کشاورزی به دلیل افزایش نرخ ارز با 
رشد بیش از 500 درصدی همراه بوده است قیمت محصولات 

با قیمت 5 سال پیش محصولات آن هم قابل مقایسه نیست.

<حمل بار بیش از 1000 تومان برای هر کیلو
اما هرمزگان تنها منطقه ای از جنوب نیست که با مشکل مازاد 
پیاز و همچنین دیگر مشکلاتی که گریبان گیر کشاورزان شده، 
رو به رو است. این وضعیت در استان کرمان نیز اتفاق افتاد. به 
گزارش دنیای اقتصاد پیازهای جنوب همچنان بدون خریدار 
مانده اند. چندی پیش فیلم معدوم س��ازی محصولات صیفی 
جنوب در ش��بکه های اجتماعی دست به دست شد. کشاورزان 

هرمزگانی و کرمانی در اعتراض به قیمت پایین خرید سر زمین 
محصولات خود را در جاده و صحرا رها کردند و حال پیازکاران 
جنوبی می گویند نرخ خرید پیاز آنقدر پایین اس��ت که حتی 
هزینه کارگر را هم پوشش نمی دهد. رئیس هیات مدیره نظام 
صنفی کشاورزی و منابع طبیعی استان کرمان در این باره گفت: 
»هزینه حمل بار تا مرکز کش��ور بیش از هزار تومان برای هر 
کیلو اس��ت. این در حالی اس��ت که در اوج برداشت محصول 
صیفی کامیون برای ارسال بار پیدا نمی شود و معمولا رانندگان 
با نرخ بیش��تری بار می زنند. به گفته محمدعلی پیراسته، نرخ 
اجاره زمین برای کشاورزان بین 40 تا 45 میلیون تومان است 
که بدون احتساب هزینه برداشت بالای 80 میلیون تومان تمام 

می شود.«

<پاسخ به یک مطالبه
بر این اس��اس امس��ال صیفی کاران به ش��دت متحمل زیان 
ش��ده اند. این س��ناریو فقط مختص به امس��ال نیست و بارها 
چنین اتفاقاتی در زندگی کاری کش��اورزان افتاده اس��ت. اما 
چطور می ش��ود از این اتفاقات پیشگیری کرد و یا جلوی ضرر 
بیش��تر را گرفت. برخی از افراد انتظار این را دارند که بیمه به 
این وضعیت رس��یدگی کند. اما بیمه مرک��زی در این باره در 
اطلاعیه ای اعلام کرده است: »پیرو انعکاس ویدئویی با مضمون 
عدم رس��یدگی به دغدغه کشاورزان پیازکار جنوب کرمان در 
برخی از شبکه های اجتماعی، موارد زیر را به آگاهی می رساند: 
1.موضوع رس��یدگی به مسائل و مشکلات کش��اورزان اساسا 
در حیطه وظایف و ماموریت های بیمه نیس��ت، تنها بخشی از 
محصولات کشاورزی که پوش��ش بیمه های کشاورزی دارند 
به بیمه ارتباط پیدا می کند که این بخش هم با بیمه مرکزی 
مرتبط نیس��ت.  2. ضمن احترام به همه کشاورزان و باغداران 
عزیز در سراس��ر کش��ور، به اطلاع می رس��اند، صندوق بیمه 
محصولات کش��اورزی هم در حیطه نظارت و مسوولیت بیمه 
مرکزی جمهوری اسلامی ایران به عنوان نهاد ناظر و حاکمیتی 
بیمه های بازرگانی نیس��ت. 3. از همه عزیزانی که خواسته و 
ناخواسته، اینگونه از ویدئو ها را منتشر می کنند خواهشمندیم 
که قب��ل از انعکاس نهایی حتما به جزئیات صحبت های خود 
توجه کنند و برای کسب و تکمیل اطلاعات بیمه ای به پرتال 

بیمه مرکزی جمهوری اسلامی ایران مراجعه کنند.«

 تعطیلی کارخانه های بزرگ سنگ آهن به دنبال مانع تراشی های داخلی 

 آفتاب یزد گزارش می دهد  آفتاب یزد گزارش می دهد

سکوت وزارت صمت در برابر نابودی تولید 

وضعیت آشفته پیازکاران جنوب؛آیا بیمه مسئولیت دارد؟  آیا چاپگر سه بعدی می تواند مشکل مسکن رادر ایران حل کند؟

اکبر پور  کارشناس: »به نظر من در کشور 
ما به دلیل مشکلات ساختاری و قانونی که 
وجود دارد، مس�ائل بسیار پیچیده تر از این 
اس�ت که فناوری نوینی همچون چاپ سه 

بعدی بتواند دردی را دوا کند 



 
سامانه ثبت نام واکسیناســیون کرونا برای سالمندان ۸۰ سال 
به بالا که هنوز موفق به تزریق واکســن نشده اند، در دسترس 

قرار گرفت.
به گزارش ایســنا، طبق اعلام وزارت بهداشــت، سالمندان ۸۰ 
سال به بالا که هنوز موفق به تزریق واکسن کرونا نشده اند، لازم 
است با مراجعه به سایت salamat.gov.ir نسبت به ثبت نام 
خود اقدام کنند و نیازی به مراجعه حضوری به مراکز بهداشت 
نیست.با ورود به این سامانه و در صفحه اول آن اعلام شده که" 

به منظور زمان بندی و نوبت دهی تزریق واکســن 
کووید-۱۹ بر اساس سند ملی واکسیناسیون برای 
گروه های سنی اعلام شده، لطفا از طریق این درگاه 
نســبت به ثبت نام و درج کد ملــی، تاریخ تولد و 

شماره تلفن همراه خود اقدام فرمایید.
 طــی روزهای آینده، زمــان و محل تزریق واکســن از طریق 
پیامک به تلفن همراه شــما ارســال خواهد شد. "گفتنی است 
در حال حاضر در ســامانه مذکور برای متولدین سالهای ۱۳۲۰ 

به قبل امکان ثبت نام فراهم شــده است.طبق اعلام 
وزارت بهداشــت، در روزهای آتی ســایر گروه های 
ســنی ســالمندان جهت واکسیناســیون فراخوان 
خواهند شــد. به این ترتیب پس از واکسیناســیون 
سالمندان ۸۰ ســال به بالا و لکه گیری انجام شده، 
نوبت به واکسیناســیون ســنین ۷۵ تا ۸۰ ســال خواهد بود.
 البته تاکید شده اســت که نوبت جاماندگان از واکسن سوخت 

نمی شود

اجتماعی یکشنبه19 اردیبهشت  1400    شماره  6010 aftab.yz@gmail.comسامانه ثبت نام سالمندان ۸۰ سال به بالا 
دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره ۳0001414۲7 در میان بگذارید.
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=مبتلایان جدید: 1۳576نفر
=قربانیان جدید: ۲8۳ نفر

=کل مبتلایان: ۲640670 نفر  
=کل قربانیان: 745۲4 نفر

=بهبودیافتگان: ۲09۲۳81 نفر
=بیماران بدحال: 5545 نفر

=واکسن تزریق شده دوز اول: 1۲86004
=واکسن تزریق شده دوز دوم: ۲6۲611

=مجموع واکسن تزریق شده: 1548615

تعیین تکلیف
 برگزاری آزمون ها

سخنگوی ســتاد ملی مقابله با کرونا درباره 
آخرین وضعیت بیماری در کشــور، وضعیت 
برگــزاری آزمون های سراســری و... توضیح 
داد.به گزارش ایســنا، دکتر علیرضا رئیسی 
درحاشیه برگزاری جلسه ستاد ملی کرونا که 
با حضور رئیــس جمهور و دیگر اعضا برگزار 
شد، گفت: در کشور به قله بیماری رسیدیم 
و داریم از آن عبور می کنیم که این موضوع 
ناشــی از تلاش و همکاری و دقتی است که 
همه مردم در رعایــت پروتکلها انجام دادند.
وی گفــت: در مجموع گرچــه روند بیماری 
نزولی شــده اما میــزان بیماران بســتری 
بیمارستانها زیاد است. اما در مجموع ورودی 
به بیمارســتانها کم شده است.رئیسی درباره 
 وضعیــت رنگ بندی شــهرها گفــت: تعداد
 شهرهای قرمز به ۴۶، نارنجی به ۲۶۳ و زرد 
به ۱۳۹ شــهر رسیده اســت و روند بیماری 
رو بــه کاهش است.رئیســی درمورد تعیین 
تکلیف برگزاری آزمونها نیز گفت: آزمونها را 
باید به دو قســمت تقسیم کنیم؛ آنها که زیر 
نظر آموزش پرورش هســتند  و آنها که زیر 
نظر وزارت علوم هستند. کنکور سراسری در 
تاریخ ۹و ۱۰و ۱۱و ۱۲ تیر ماه برگزار خواهد 
شــد. در واقع وزرای علوم و آموزش پرورش 
نظراتی دادند و ســتاد این تصمیم را گرفت.
وی گفت: ســایر آزمون ها مانند کارشناسی 
ارشد ناپیوسته در ۶و ۷و ۸ مرداد ماه برگزار 
می شــود. آزمــون کاردانی به کارشناســی 
ناپیوســته ۲۲ مرداد، آزمون کانون وکلا ۲۵ 
تیرماه، آزمون نظام مهندسی ۱۳و ۱۴ و ۱۵ 
مرداد ماه برگزار می شود. وی افزود: در مورد 
 آزمون های تحت نظر وزارت آموزش و پرورش 
و  حضــوری  نهــم  پایــه  آزمــون   نیــز 
از تاریخ ۲۷ اردیبهشــت تا ۲۴ خرداد ماه و 
آزمون پایه دوازدهم نیز به شــکل حضوری 
از تاریخ ۲۷ اردیبهشــت تــا ۲۴ خرداد ماه 
خواهد بود. آزمون ســنجش ملی پایه ششم 
در ۲۵ اردیبهشــت به شکل حضوری برگزار 
می شــود و آزمون سمپاد در تاریخ ۲۰ و ۲۱ 
خرداد برگزار می شــود و آزمون مرحله دوم 
المپیادهای علمی دانش آموزان در تاریخ ۲۴ 
تا ۲۶ اردیبهشــت و مرحلــه دوم آن ۲۳ تا 
۲۵ خرداد به صورت حضــوری خواهد بود. 
آزمون های استخدامی و آزمون ها با تعداد کم 

نیز در موعد خودش برگزار می شود. 

 سازمان جهانی بهداشت:

 افراد آسیب پذیر را 
پیش از کودکان واکسینه کنید

سازمان جهانی بهداشت )WHO( به کشورها 
تاکیــد کرد که افراد آســیب پذیر و در معرض 
خطر پیش از کودکان در اولویت تزریق واکسن 

کرونا قرار گیرند.
به گزارش ایســنا، ســازمان جهانی بهداشت از 
دولتها خواست تا از واکسیناسیون کودکان در 
برابر بیماری کووید-۱۹ پیش از تزریق واکسن 
به افراد مسن و در معرض خطر خودداری کنند.
این درخواست سازمان جهانی بهداشت پس از 
آن مطرح شــد که کانادا تزریق واکسن فایزر به 
کودکان را تایید کرد و سایر کشورهای ثروتمند 

نیز قرار است این روند را دنبال کنند.
دکتــر "کیــت اوبراین"مدیــر ایمن ســازی و 
واکسیناسیون ســازمان جهانی بهداشت گفت: 
لازم است اولویت بندی تزریق واکسن به گونه ای 
باشد که گروه های بیشتر آسیب پذیر در تمامی 
کشــورها پیش از آغاز واکسیناسیون گروه های 
کــم خطر در برابر بیمــاری کووید-۱۹ مصون 

شوند.
کانــادا تزریق واکســن کروناویــروس فایزر را 
بــرای کودکان ۱۲ ســال و بالاتــر تایید کرده 
و اولین کشــوری اســت که دســت بــه این 
اقدام زده اســت. همچنین بــه گفته مقامات 
کانادایی قرار اســت بزودی انگلیس و اتحادیه 
 اروپــا تزریق واکســن برای کــودکان را تایید

کنند. 

کرونا خبر

 خبر 

 سازمان بهداشت

آفتاب یزد - یگانه شــوق الشعرا: واکســن و واکسیناسیون در 
مقابل بیماری کرونا همچنان در کشــور ما به دلیل کندی روند آن 
با چالش های زیادی مواجه اســت.زیرا تنها درصد بســیاری کمی از 
جمعیت کشور واکسن دریافت کرده اند که این درصد تشکیل شده 
اســت از کادر درمان، بیماران خاص و ســالمندان بالای ۸۰ ســال. 
در این میان همچنان گروه های شــغلی ای وجود دارند که به دلیل 
موقعیت شغلی شان مجبور به حضور در میدان های مختلف هستند 
و نمی توانند خود را قرنطینه کنند. خبرنگاران هم مانند بســیاری از 
مشاغل دیگر از افرادی هستند که متناسب با ماهیت شغل شان امکان 
عدم حضور در بسیاری از میدان ها یا محل کار خود را ندارند. بر این 
اساس نماینده مدیران مسئول رسانه ها در هیئت نظارت بر مطبوعات 
در نامه ای به رئیس ستاد مقابله با کرونا بر لزوم واکسیناسیون سریعتر 
خبرنگاران تأکید کرد. البته این نامه با واکنش های مخالف و موافق 
زیادی در بین خبرنگارن مواجه شــد. عده ای از خبرنگاران معتقدند 
ماهیت شغلشان به گونه ای است که باید در اولویت دریافت واکسن 
قرار بگیرند و عده ای دیگر به دلیل ترس از رانت و فســاد مخالف در 

این اولویت قرار گرفتن هستند. 

<درخواست اولویت قراردادن خبرنگاران 
پدرام پاک آیین، نماینده مدیران مسئول رسانه ها در هیئت نظارت بر 
مطبوعات و خبرگزاری ها در نامه ای به سعید نمکی، وزیر بهداشت و 
درمان و رئیس ستاد ملی مقابله با کرونا خواستار اولویت خبرنگاران 
در دریافت واکسن کرونا پس از کادر درمان، جانبازان و بیماران خاص 
شــد.در نامه پاک آیین خطاب به نمکی بر ضــرورت حضور روزانه 
خبرنگاران در محیط های سربسته از قبیل بیمارستان ها، نشست های 
خبری، همایش هــا، نمایشــگاه ها و حتی در اجتماعــات مغایر با 
پروتکل های بهداشتی با هدف هشدار دهی به جامعه تاکید شده  است ؛ 

که متن نامه پاک آیین خطاب به دکتر نمکی به این شرح است:
" برادر گرامی، جناب آقای دکتر سعید نمکی

رئیس محترم ستاد ملی مقابله با کرونا
با سلام و آرزوی قبولی طاعات

در شرایطی به سر می بریم که ماه هاست پاندمی کرونا در صدر اخبار 
رســانه ها قرار دارد و بیشترین نشست های خبری از سوی مسئولان 
کادر درمان و حجم انبوهی از گزارش ها از محیط های بیمارســتانی، 
بیماران مبتلا بــه کرونا و یا اجتماعات مغایر با دســتورالعمل های 
بهداشتی تهیه می شود.در چنین شرایطی بنا بر اعلام وزارت بهداشت، 
خبرنگاران با وجود جامعه آمــاری حدود ۱۰ هزار نفر برای دریافت 
واکســن کرونا در گروه سوم قرار دارند.استحضار دارید که خبرنگاران 
و عکاســان خبری بنا به ضرورت تهیه محتوای رسانه ای در معرض 
تماس دائــم با آحاد جامعه قرار می گیرنــد و عمدتا در محیط های 
سربسته و در متن اجتماعات مانند نشست های خبری، نمایشگاه ها، 
همایش ها، اردوهای ورزشــی، مراجع قضائی، پادگان ها، شهرداری ها 
و ادارات و حتی مراسم تشــییع چهره های گوناگون که بعضا بر اثر 
کرونا درگذشــته اند، حضور می یابند.  علاوه بر این حرفه خبرنگاری، 
ماهیتی سیار و بســیار پرتحرک دارد؛ به نحوی که خبرنگار ناگزیر 
 باید روزانه و حتی در ایام تعطیل به چندین حوزه خبری سرکشــی 
 کرده و از افراد و محیط های مختلف کسب اطلاع کند. برای مثال یک 
 خبرنگار اجتماعی که مکلف به انتقاد از اجتماعات مغایر با شیوه نامه های 
بهداشــتی و هشدار به جامعه است، برای انعکاس این گونه رویدادها 
 ناچــار به حضــور در متن و بطن آنهاســت. بارها در رســانه ملی 
مشــاهده شده است که خبرنگاران با افراد بدون ماسک مصاحبه و از 
آنــان انتقاد کرده یا از اجتماعات پرخطر و ناقض موازین بهداشــتی 
گزارش هــای میدانی تهیه کرده اند؛ همچنان کــه برای مصاحبه با 
بیماران کرونایی یا کادر درمان ســاعت ها در بیمارســتان ها و حتی 
بخش مراقبت های ویژه به سر برده اند.با وصف فوق خبرنگاران در بین 
صاحبان مشاغل پس از کادر درمان، بیشترین سطح تماس را با آحاد 
و نفوس جامعه از یک سو و بیشترین الزام را به حضور در کانون های 
پرریسک ابتلا به این بیماری دارند البته تردید نیست که خبرنگاران از 
حیث اولویت دریافت واکسن پس از کادر درمان، جانبازان و بیماران 
خاص قرار می گیرند، اما گنجاندن آنها در گروه شــغلی سوم با توجه 
به ماموریت های پرریسک و جامعه کم شمار این صنف منصفانه به نظر 
نمی رسد.از این رو پیشنهاد می شود خبرنگاران برای دریافت واکسن 
کرونا در اولویت ضروری و همزمان با گروه دوم قرار گیرند تا با حفظ 
ایمنی خود و منابع خبری شان به ایفای وظیفه اطلاع رسانی مبادرت 

ورزند.

<واکسیناسیون خبرنگاران در شرایط شفاف صورت بگیرد
بهروز شجاعی فعال رســانه ای در این خصوص به آفتاب یزد گفت: 
» درباره قضیه واکسیناسیون باید کاملا واقع گرا بود زیرا ژست های 
آرمان گرایانه در قضیه واکسیناسیون دارای کارایی نیست. در اینکه 

مسئولان کشور ما در واردات واکسن تعلل کردند هیچ شکی نیست. 
باید واکســن خیلی زودتر از این و به انــدازه کافی در اختیار مردم 
 قرار می گرفت.این روزها با یک تاخیری واکسیناسیون درحال انجام 
 گرفتن است. در همه دنیا ما شاهدیم که یکسری گروه های اولویت دار 
 تعریف شــدند و در حال دریافت واکســن هســتند. خبرنگاران از 
جمله گروه های اولویت دار در کشــورهایی مانند آمریکا هستند. در 
جریان واکسیناسیون ما شاهد بودیم پاکبانان را جزو گروه اولویت دار 
اعلام کردند آن هم در شرایطی که واکسیناسیون کادر درمان که در 
خط مقدم مبارزه با کرونا هستند به صورت کامل انجام نگرفته بود و 
همگان شاهد یک سری از فساد ها در این خصوص بودند.حالا بحث 
تزریق واکســن به خبرنگاران مطرح شده است و همانطور که گفته 
شد در میان افراد دو دسته گی ایجاد شده است. باید توجه داشت در 
قضیه واکسن و کرونا، مهم قطع زنجیره انتقال است و خبرنگارانی که 
با این ویروس در محیط های آلوده در تماس هستند، بخشی از زنجیره 
انتقال محسوب می شــوند. پس افرادی مثل خبرنگاران و عکاسانی 
که برای آگاهی مردم و حساس کردن افکار عمومی نسبت به کرونا 
به بخش های کرونایی می روند یا در محیط های شلوغ مانند مجلس 
مرتب مجبور به حضور هستند، باید حتما واکسن بزنند.بنابراین این 
تعــداد از خبرنگاران که به عقیده من کمتر از ۱۰۰۰ نفر در کشــور 
هستند باید واکسینه شوند. اما سایر خبرنگاران و روزنامه نگارانی که 
دور کار هستند و به محیط های آلوده نمی روند، نیازی به اولویت قرار 
گرفتن برای دریافت واکسن ندارند. نکته مهم دیگر این است که اگر 
این واکسیناســیون خبرنگاران در شرایط شفاف صورت بگیرد حتما 
باید این کار انجام شــود. زیرا ما متاسفانه در تزریق واکسن در کشور 
شــاهد عدم شفافیت هستیم و این عدم شفافیت موجب فساد شده 
است. تمامی اســامی ) نام، نام خانوادگی، کدملی و حوزه فعالیت (

خبرنگارانی که واکســن دریافت می کنند باید منتشر شود و اگر این 
اتفاق رخ دهد خوب اســت که خبرنگاران در اولویت قرار بگیرند اما 
اگر قرار باشد به هرکسی به اسم خبرنگار هم واکسن تعلق بگیرد من 

مخالف هستم. « 

<بوی تبعیض نمی آید 
منصور مظفری مدیر مسئول آفتاب یزد هم در این باره اینگونه گفت: 
» این گفته که خبرنگاران در اولویت قرار بگیرند آنچنان اولویتی هم 
نیست. زیرا ما شاهد هستیم اولویت های اول ما که کادر محترم درمان 
بودند واکسینه شدند همچنین اولویت دوم یعنی بیماران خاص در 
حال دریافت واکسن هستند. اولویت بعدی سالمندان بالای ۸۰ سال 
و بالای ۷۰ سال نیز در حال دریافت واکسن هستند. به همین دلیل 
آنچنــان اولویت خاصی هم که بگوییم بــوی تبعیض می دهد برای 
خبرنگاران نیســت. ولی این درخواســت که خبرنگاران که قشری 
هستند که در رابطه با این بیماری آسیب پذیر هستند در اولویت قرار 
بگیرند اولویت بندی مناسبی است. اولویت بندی با تبغیض قائل شدن 
متفاوت اســت. اگر این درخواســت در صورتی بود که می خواستند 
خبرنگاران همراه با کادر درمان و سالمندان واکسن را دریافت کنند، 
یک نوع تبعیض بود. اما الان روند واکسینه کردن مردم توسط وزارت 
بهداشت، روند معمولی خودش را دارد و خبرنگاران هم در نوبت قرار 
گرفته اند. از اینکه اگر اولویت هم قرار بدهند زیرا هنوز قشــرهایی 
که وجود دارند که واکسن دریافت نکرده اند، باز هم تبعیض نیست 
زیرا خبرنگار در بین مردم هست و خبرنگاران ما بیشتر خبرنگارانی 
هســتند که گزارش های میدانی تهیه می کننــد. هرچند اینترنت 
و فضای مجازی کمک کــرده خبرنگاران حضور کمتری در مجامع 
داشته باشند ولی ما می دانیم خبرنگاری که خبرنگار حرفه ای باشد در 
بین مردم است و ما روزنامه های بسیاری داریم که تولید محتواهایشان 
 به صورت میدانی اســت و در بین مردم هستند. همچنین خبرنگار
در مجموعه تحریریه در بین همکاران قرار می گیرد و باز در آن جا در 

معرض خطر و آسیب است. «

<خبرنگاران دسته بندی شوند 
همچنین محمود اکبری کیا فعال رسانه ای در این خصوص به آفتاب 
یــزد گفت: » در خصــوص نامه این نکته وجــود دارد که همکاران 
رسانه ای در مناســبت ها، رویداد ها و فرصت های مختلف نسبت به 
شرایط معیشتی و... بسیار گله مند هستند و این احساس وجود دارد 
که این افراد دیده نمی شــوند. نامه ای که نوشته شده است از لحاظ 
نفس عمل بسیار خوب و مفید است و قطعا می تواند مثمر ثمر باشد. 
در هر موضوعی هم طبیعتا یک سری مخالف و یک سری موافق وجود 
دارد. واکسن این روزها در کشور ما با چالش های زیادی مواجه است 
و تمام قشر ها و گروه ها خودشان را در اولویت قرار می دهند. نامه ای 
که نوشته شده است از جهاتی خوب است و از جهاتی بد.اینکه به فکر 
خبرنگاران بودند اتفاق خوبی است کما اینکه ما شاهد بودیم چند تن 
از خبرنگاران به دلیل ابتلا به ویروس فوت شدند. اما به لحاظ شخصی 
نظر بنده این است که قشرهای دیگری هستند که ارتباط بیشتری 
بــا مردم دارند و باید آن گروه هــا زودتر از خبرنگاران در اولویت قرار 
بگیرند. خبرنگاران به دو گروه تقسیم می شوند: یک تعدادی به صورت 
فیزیکی در محل رســانه شان حضور دارند اما یکسری از خبرنگاران 
هســتند که می توانند به صورت دورکار کار خود را انجام دهند. من 
فکر می کنم اگر که قرار شــد واکسنی به خبرنگاران اختصاص پیدا 
کند، می شــود خبرنگاران را دسته بندی کرد و کسانی که می توانند 
دورکار فعالیت های خودشــان را انجام می دهند نیازی به در اولویت 
قرار گرفتن ندارند. در ســوی دیگــر در خصوص این نامه نباید تنها 
خبرنگاران شــهر تهران دیده شوند زیرا خبرنگارانی در شهرستان ها 
هستند که به مراتب شــرایط بدتری دارند و شرایط دورکاری برای 

آن ها فراهم نیست و نیاز به حضور فیزیکی دارند.«

<اولویت گذاری شغلی دردی را درمان نخواهد کرد 
در آخــر مریم مقدم روزنامه نگار از اســتان همدان در این خصوص 
به آفتاب یزد گفت: » نکته اول این اســت که هنوز در شهرستان ها، 
بحث واکســن و اولویت بودن خبرنگاران مطرح نشده است. من فکر 
می کنــم زمانی که من به عنوان اعضای یــک خانواده و یک جامعه 
قرار است در اولویت قرار بگیرم و واکسن را دریافت کنم ولی اعضای 
جامعه و خانواده من براســاس رویه های موجود نتوانند واکســن را 
دریافت کنند، این واکسیناسیون نمی تواند دردی را دوا کند.به نظر 
من این اولویت بندی مفید نیست و باید کلا جامعه منطقه بندی شوند 
و واکســن را دریافت کنند نه اینکه بر اســاس اولویت های شغلی و 
سنی تزریق واکسن اتفاق افتد.ما متصل به خود جامعه هستیم و این 
اولویت گذاری کار مثبتی برای جامعه نخواهد بود. من با اولویت بندی 

واکسیناسیون برای خبرنگاران مخالف هستم.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری تهران از عدم اجرای طرح ترافیک تا پایان ماه  
مبارک رمضان خبر داد.عبدالرضا چراغعلی در گفتگو با ایسنا، درباره اجرای طرح ترافیک 
در تهران گفت: بر اساس تصمیم اتخاذ شــده این طرح تا پایان ماه مبارک رمضان اجرا 
نخواهد شد. به این ترتیب طرح ترافیک تا ۲5 اردیبهشت ماه سال جاری اجرایی نخواهد 

شد. 

 آفتاب یزد در گفتگو با چند فعال رسانه ای بررسی کرد

خبرنگاران در اولویت تزریق واکسن باشند یا نباشند؟
دستگیری عاملان موبایل قاپی 

در شهر آرا
 رئیــس کلانتــری ۱۳۷ نصر از دســتگیری
۲ موتورســوار موبایــل قاپ در شــهر آرا و 
اعتراف متهمان به ۱۵ فقره سرقت خبر داد.

به گــزارش برنا؛ ســرهنگ مرتضی طولابی، 
رئیــس کلانتری ۱۳۷ نصر در تشــریح این 
خبر گفت: ساعت ۲۰:۳۰ روز گذشته در پی 
اعلام مرکز فوریت های پلیس ۱۱۰ مبنی بر 
یک فقره موبایل قاپی توســط ۲ موتورسوار 
جوان در محدوده گیشا بلافاصله تیم عملیات 
کلانتــری ۱۳۷ در محــل حاضر شــدند.او 
 افزود: مامــوران کلانتری نصر بــا راهنمائی 
 مال باخته ترک نشین موتورسیکلت را در همان 
محدوده شناســایی و دستگیر کردند. رئیس 
کلانتری نصر تصریح کرد: متهم ۲۱ ســاله 
در بازجویی های اولیه در ابتدا منکر هر گونه 
سرقتی بود ولی در مواجه حضوری با شاکی 
به سرقت تلفن همراه مال باخته با همدستی 

دوست ۲۳ ساله اش اعتراف کرد.
این مقام انتظامی ادامه داد: با تلاش همکارانم 
در تیم عملیــات کلانتری، متهم دوم پرونده 
نیز دستگیر و از مخفیگاه وی ۲ دستگاه تلفن 
همراه مسروقه کشف شد.سرهنگ طولابی با 
اشــاره به اعتراف متهمان به ۱۵ فقره موبایل 
قاپی، اظهار داشــت: با اخذ دســتور قضائی 

کشف جزئیات پرونده ادامه دارد.

سارقان فرش های ابریشمی 
دستگیر شدند

رئیــس پلیس پیشــگیری تهران بــزرگ از 
دستگیری سه سارق حرفه ای مغازه و کشف ۷ 
 تخته فرش ابریشمی به ارزش ۱۵ میلیارد ریال 
در ناصر خســرو خبر داد.به گزارش ایســنا، 
ســرهنگ جلیل موقوفه ای در تشــریح این 
خبر اظهارکرد: در پی وقوع یک فقره سرقت 
از مغازه فرش فروشی در محله "یوسف آباد" 
ماموران انتظامی کلانتری ۱۲۵ یوسف آباد با 
اشرافیت اطلاعاتی و تحقیقات فنی پلیسی سه 
سارق سابقه دار را در "ناصر خسرو" شناسایی 
و پس از هماهنگی های قضائی هرسه سارق 
را در مخفیگاهشــان دســتگیر کردند.وی با 
بیان اینکــه در بازدید از مخفیگاه متهمان ۷ 
تخته فرش شــش متری ابریشمی مالباخته 
کشف شد، گفت: بنا بر اعلام نظر کارشناسان 
ارزش فرش های کشف شده ۱۵ میلیارد ریال 
برآورد شــده اســت.رئیس پلیس پیشگیری 
تهران افزود: متهمان پس از تکمیل تحقیقات 
پلیسی برای سیر مراحل قضائی تحویل مراجع 
قضائی شدند.به گزارش پایگاه خبری پلیس، 
موقوفه ای در پایان از شــهروندان خواست در 
صورت مشاهده تردد افراد مشکوک و ناشناس 
مراتب را به سرعت به شماره تلفن فوریت های 

پلیسی۱۱۰ اعلام کنند.

سه مخاطره
 کپسول های خانگی اکسیژن

معاون فنــی و عملیاتی اورژانس کشــور در 
خصوص ســه مخاطره کپسول های اکسیژن 
هشــدار داد.دکتر نوری در گفت وگو با ایسنا، 
در این باره اظهار کرد: امروز با اپیدمی بیماری 
کرونا مواجه هستیم. بیماری که عده زیادی 
از هموطنان ما را مجبور به بستری شدن در 
بیمارستان کرده اســت. وی ادامه داد: تعداد 
قابل توجهی از هموطنان نیز در منزل بستری 
و تحت درمان هســتند. این درمان ها شامل 
داروهایی است که پزشک تجویز می کند و در 
کنار آن از درمان با اکسیژن نیز باید استفاده 
کرد. اکسیژن یکی از پایه های درمان بیماری 
کرونا است. ممکن است در منزل اکسیژن به 
وسیله دســتگاه های اکسیژن ساز برای بیمار 
تعبیه شــود و این خوب و مناســب است. از 
سوی دیگر ممکن اســت به خاطر هزینه یا 
عدم دسترسی به دستگاه اکسیژن ساز مجبور 
شویم که از کپســول های اکسیژن استفاده 
کنیم. کپسول های اکسیژن علیرغم کار بزرگی 
که برای ما انجام می دهند و غلظت اکسیژن 
را فراهــم می کننــد مخاطراتی هــم دارند. 
باید در نظر داشــت که دلیل استفاده از این 
 دستگاه حفظ غلظت اکسیژن بیمار روی عدد

 ۹۵ درصد و بیشتر اســت که این در حالت 
ایده آل است. اگه بتوان اکسیژن خون را روی 
این عدد نگه داشت یعنی در وضعیت ایده آل 
به سر می بریم. برای سنجش این عدد می توان 
از دستگاه پالس اکســیمتر استفاده کرد که 
با وارد کردن انگشــت به داخل دستگاه عدد 
ضربان قلب و غلظت اکســیژن را مشــاهده 
می کنیم. دکتر نوری گفت: اگر از کپســول 
اکسیژن استفاده می کنیم، سه مخاطره جدی 
ما را تهدید خواهــد کرد. دو مخاطره مربوط 
به سقوط کپسول اکسیژن است. اگر کپسول 
اکسیژن را درست فیکس و ثابت نکرده باشیم 
افتادن آن به خاطــر وزن بالای آن می تواند 
باعــث ایجاد صدمه و آســیب جدی شــود. 
همچنین شکســتن بخش مانومتر کپسول 
اکســیژن می تواند با خروج ناگهانی اکسیژن 
موجب پرتاب شــدن کپســول و در صورت 
 وقوع حریق موجب مخاطرات بســیار جدی

 شود. 

 حوادث 

 طرح ترافیک تا پایان ماه مبارک رمضان اجرا نخواهد شد

= بهروز شجاعی: اگر این واکسیناسیون 
خبرنگاران در شــرایط شفاف صورت 
بگیرد حتما باید اینکار انجام شود. زیرا 
ما متاسفانه در تزریق واکسن در کشور 
شاهد عدم شفافیت هستیم و این عدم 

 شفافیت موجب فساد شده است. تمامی اسامی
 ) نام، نام خانوادگی، کدملی و حوزه فعالیت (خبرنگارانی 

که واکسن دریافت می کنند باید منتشر شود

=منصور مظفــری: خبرنگار در بین 
بیشتر  ما  خبرنگاران  و  مردم هست 
گزارش های  که  هستند  خبرنگارانی 
هرچند  می کننــد.  تهیــه  میدانی 
اینترنت و فضای مجازی کمک کرده 
مجامع  در  کمتری  حضور  خبرنگاران 
داشته باشند ولی ما می دانیم خبرنگاری که خبرنگار 
حرفه ای باشد در بین مردم است و ما روزنامه های 
بســیاری داریم که تولید محتواهایشان به صورت 

میدانی است و در بین مردم هستند

=محمــود اکبــری کیا: قشــرهای 
ارتباط بیشتری  دیگری هســتند که 
با مــردم دارند و بایــد آن گروه ها 
زودتر از خبرنــگاران در اولویت قرار 
بگیرند. خبرنگاران به دو گروه تقسیم 

می شوند: یک تعدادی به صورت فیزیکی در محل 
رسانه شــان حضور دارند اما یکسری از خبرنگاران 
هستند که می توانند به صورت دورکار کار خود را 

انجام دهند

 شــهردار منطقــه۱۳ از راه انــدازی مرکز واکسیناســیون در خودرو 
)car vaccination(برای تزریق واکسن مطابق برنامه زمان بندی سنی 
 از ســوی وزارت بهداشت و درمان و ستاد ملی مبارزه با کرونا خبر داد 
و گفت: این طرح برای اولین بار در شــهر تهران در بوســتان جنگلی 
سرخه حصار به صورت رایگان به اجرا در می آید.به گزارش ایلنا، مجتبی 
شکری، شهردار و رئیس ستاد مدیریت بحران منطقه ۱۳ با اشاره به 
آغاز واکسیناسیون در شهر تهران و اهمیت رعایت دستور العمل های 
بهداشتی گفت: شهرداری منطقه۱۳ با همکاری مرکز بهداشت شرق 
طرح نوینی مبنی بر راه اندازی مرکز واکسیناسیون کووید ۱۹ در خودرو 
را برای رفاه حال شهروندان و افزایش سرعت تزریق واکسن در کمترین 
زمان ممکن را به اجرا گذاشــت.به گفته او این اقدام نوین در راستای 
شعار شهردار تهران » تهران، شهری برای همه«، فردا، یکشنبه با حضور 
مسئولان شهری و جمعی از مدیران حوزه بهداشت و درمان برای رفاه 
حال شــهروندان در بوستان جنگلی سرخه حصار افتتاح و بازگشایی 

می شود.شهردار منطقه۱۳ اضافه کرد: با توجه به اینکه در روزهای شیوع 
ویروس کرونا، ورود به داخل این بوستان برای عموم شهروندان ممنوع 
است، بر این اساس، از این فرصت در مقابل تهدیداتی که این ویروس 
برای مردم به وجود آورده به عنوان یک نقطه قوت استفاده و بهره برداری 
بهینه صورت گیرد.به گفته او در این طرح، افراد واجد شرایط دریافت 
واکســن که بر اساس اعلام وزارت بهداشت شامل گروه سنی اعلامی 
با حضور در درب اول بوســتان جنگلی سرخه حصار به سمت محل 
تزریق واکسن هدایت شده و تزریق واکسن در خودرو انجام می شود.
در ایســتگاه اول مراجعین بدون نیاز به ترک خودرو پذیرش و پس از 
دریافت اطلاعات از سوی مسئول غرفه پذیرش، کارت واکسیناسیون 
دریافت و سپس به سمت ایستگاه دوم )محل تزریق واکسن( هدایت 
شده و تزریق واکسن در خودرو صورت می پذیرد و در ایستگاه پایانی، 
نیز پزشک مقیم پس از ۲۰ دقیقه با رعایت اصل فاصله گذاری،  شرایط 
عمومی افراد را پس از دریافت واکسن بررسی و کارت واکسیناسیون را 

تایید نهایی می کند.با توجه به شرایط سنی مراجعین و احتمال ناتوانی 
حرکتی برخی از آنان، شرایط تزریق واکسن در خودرو برای شهروندان 
فراهم شد تا افراد دریافت کننده واکسن و خانواده ها، از آرامش بیشتر 
برخوردار باشند.شهردار منطقه۱۳ در خصوص اقدامات صورت گرفته 
برای راه اندازی مرکز واکسیناسیون کووید ۱۹ بیان کرد: تمهیدات لازم 
برای حضور کلیه عوامل مرتبط با کادر درمان برای انجام واکسیناسیون 
صورت گرفتــه و خودرو های امدادی و آتش نشــانی، پلیس، نیروی 
انتظامی، پلیس راهنمایی و رانندگی جهت برقراری امنیت و نظم دهی 
به محیط و مراجعین در مرکز کووید ۱۹ مستقر هستند.خط کشی های 
ترافیکی جهت هدایت مسیر و استقرار خودروهای امدادی و خودروهای 
شهروندان نیز طراحی شده است.به گزارش روابط عمومی شهرداری 
منطقه ۱۳ شکری یادآور شد:این طرح از یکشنبه ۱۹اردیبهشت ماه 
به مدت سه ماه با مشارکت مرکز بهداشت شرق تهران و ناحیه بسیج 
کمیل اجرایی و شهروندان واجد شرایط می توانند با مراجعه به بوستان 

جنگلی سرخه حصار در محیطی آرام واکسینه شوند. 

رئیس جمعیت هلال احمر کشورمان از ورود ۹ میلیون دُز واکسن 
کرونا طی یک ماه آتی به کشــور خبر داد.به گزارش ایســنا، کریم 
همتی گفت: در حوزه تامین واکســن دســتگاه های مختلفی وارد 
عمل شدند و با ورود هلال احمر در مرحله نخست یک میلیون دُز 
واکسن وارد کشور شد که در اختیار وزارت بهداشت قرار گرفت.وی 
در پاسخ به پرسش ایسنا، در مورد اینکه آیا هلال احمر واکسن های 

دیگری نیز وارد خواهد کرد یا خیر؟ گفت: طی یک ماه پیش رو برابر 
برنامه ریزی صورت گرفته ۹ میلیون دُز واکسن دیگر نیز وارد کشور 
 خواهد شــد.رئیس جمعیت هلال احمر دربــاره اینکه آیا تمام این
 ۹ میلیون دُز از سوی هلال احمر وارد خواهد شد، گفت: اجازه دهید 
ما کارهایمان را انجام دهیم و آنچه که مهم اســت تأمین واکســن 
برای مردم است. ما هر واکسنی که تهیه کنیم در همان فرودگاه به 

وزارت بهداشت تحویل خواهیم داد.وی درباره اینکه کدام واکسن ها 
خریداری خواهند شد، گفت: واکسن هایی که تهیه می کنیم تماما 
مورد تأیید سازمان های معتبر جهانی و همچنین وزارت بهداشت و 
سازمان غذا و دارو خواهد بود.همتی درباره اینکه آیا تمام ۹ میلیون 
دُز یکجا وارد کشــور خواهد شد یا خیر، گفت: برنامه ریزی صورت 
گرفته برای یک ماه پیش رو است اما اینکه محموله ها به چه شکل 

وارد خواهد شد اجازه دهید اقدامات انجام شود.

 راه اندازی مرکز واکسیناسیون در خودرو

ورود ۹ میلیون دُز واکسن کرونا طی یک ماه آتی به کشور



آنــگلا مرکل، اولین صدراعظم زن در آلمان پس از شــانزده ســال 
در حالی کرســی خود را واگذار می کند کــه حزب او و در مجموع 
کشــورش از منظر سیاسی، اقتصادی و اجتماعی شرایط مطلوبی را 
پشت سر نمی گذارد. محبوبیت حزب مرکل، اتحادیه احزاب مسیحی 
)مسیحی دموکرات ها و سوسیال مسیحی ها( هیچ گاه در انتخابات 
پارلمانــی آلمان فدرال کمتر از ۳۰ درصد نبوده اســت. این احزاب 
محافظــه کار که در آخرین انتخابات آلمان در ســال ۲۰۱۷ حدود 
۳۲ درصد از آرا را کســب کرده بودند، طبق آخرین نظرســنجی ها 
محبوبیت شــان به کمتر از ۲۶ درصد )در برخی از نظرسنجی ها تا 

۲۲درصد( کاهش یافته است. 
مرکل به همراه هلموت کوهــل طولانی ترین زمان صدراعظمی در 
آلمان فــدرال را به نام خود ثبت کرد. وضعیتــی که اکنون مرکل 
در آن به سر می برد، بسیار شــبیه به سال های پایانی صدراعظمی 
هلموت کوهل است. کوهل که بسیاری او را پدر معنوی آنگلا مرکل 
می دانند، از سال ۱۹۸۲ تا ۱۹۹۸ رهبری آلمان و احزاب مسیحی را 
بر عهده داشت. محبوبیت احزاب مسیحی در این دوره از ۴۸ درصد 
به ۳۵ درصد کاهش یافت. هلموت کوهل سرانجام در حالی حزب و 
جایگاه صدراعظمی را ترک کرد که حزب او درگیر مشکلاتی چون 

تعیین جانشین صدراعظم و رسوایی های مالی بود. 
هم اکنون آنــگلا مرکل نیز تقریبا در چنین شــرایطی قرار گرفته 
اســت. محبوبیت حزب مرکل از ســال ۲۰۱۳ کاهش چشمگیری 
داشــته و از حدود ۴۱ درصد به کمتر از ۲۶ درصد رســیده است. 
این حزب علاوه بر مشکلاتی که در تعیین جانشینی مرکل داشت، 
با رســوایی های مالی پیاپی و ضعــف مدیریتی در مواجهه با بحران 
کرونا روبرو شــده است. احزاب محافظه کار در سال های اخیر به دو 
جبهه ی مرکلیسم و ضدمرکلیسم تقسیم شده اند. علیرغم فشارهای 
فراوان مرکل توانست پس از کناره گیری از حزب دو گزینه مورد نظر 
خود را به ریاست حزب برگزیند. اما آخرین جدال در انتخابات درون 
حزبی برای ریاست در حزب و همچنین تعیین جانشین صدراعظمی 
نشان داد که مخالفان مرکل قدرت بیشتری پیدا کردند و گزینه های 
مــورد نظر او نیز در آینده، چــه در قالب حزب و چه در موضوعات 
خــارج از حزب، در تعیین خط مشــی واحد بــا چالش های جدی 
روبرو خواهند شد. آرمین لاشِت )نخست وزیر فعلی ایالت نوردراین 
وستفالن، پرجمعیت ترین ایالت در آلمان( که با حمایت ضمنی آنگلا 
مرکل و همچنین حمایت ســران حزب دموکرات مســیحی رقیب 
خود مارکوس زودر )از حزب خواهر، سوســیال مسیحی( را از میان 
برداشت، اکنون نه تنها وظیفه حل مشکلات درون ساختاری حزب 
را بر عهده دارد، بلکه نیز باید در مقابل ســقوط محبوبیت حزب در 

انتخابات ماه سپتامبر )مهر ۱۴۰۰( نیز بایستد. 
احزاب مســیحی از زمان آغاز ریاســت آرمین لاشــت بر حزب، با 
دو شکســت قابل توجه در انتخابات محلــی در پارلمان های بادن 
وورتمبــرگ و راینلندفالتــس مواجه شــدند. در ادامــه، انتخاب 
آرمین لاشــت به عنوان جانشــین مرکل برای گزینه صدراعظمی 
نه تنهــا مانع از کاهــش محبوبیت محافظه کاران نشــد، بلکه به 
کاهش شــدیدتر آن نیز سرعت بخشید. آرمین لاشت از محبوبیت 
کمی در بین حامیان احزاب مســیحی برخوردار بود. بســیاری در 
آلمان او را با جو بایدن در امریکا مقایســه می کنند و شــخصیت 
 او را غیر کاریزماتیک می خوانند. آرمین لاشــت در حقیقت ادامه

مرکلیسم خواهد بود، با این تفاوت که جذابیت ها و اقتدار مرکل را 
نیز در بر ندارد. معمولا احزابی که در طولانی مدت توسط یک فرد 
کاریزماتیک رهبری می شــوند، پس از پایان کار آن رهبر با چنین 
مشــکلاتی روبرو خواهند بود. به همین دلیل از زمانی که هلموت 
کوهل از ریاســت احزاب مســیحی و صدراعظمی در سال ۱۹۹۸ 
کنار رفت و تا زمانی که مرکل در ســال ۲۰۰۵ جایگزین او شــد، 
این حزب به ۷ ســال زمان نیاز داشت تا محبوبیت سابق خود را به 
دست آورد و دفتر صدراعظمی را تسخیر کند. با این حساب انتظار 
می رود که این اتفاق در پایان دوره کاری مرکل نیز تکرار شــود و 
احزاب مسیحی تا بازیابی قدرت خود به چند سال زمان نیاز داشته 
باشــند. تنها یک موضوع می تواند مانع از این اتفاق شود و آن هم 

پیروزی این حزب در انتخابات پیش رو است. 

<  از شولتس-اِفِکت تا بِربوک-اِفِکت
آیا ســبزها در رقابت با حزب مرکل به سرنوشــت مارتین 
شولتس و حزب سوسیال دموکرات دچار خواهند شد یا این 
بار حزب سبزها، محافظه کاران را از میان بر خواهد داشت و 

صدراعظمی آلمان را بر عهده خواهد گرفت؟ 
طبق نظرسنجی ها باید در انتخابات جاری آلمان منتظر یک معجزه 
سیاســی و پیروزی حزب ســبزها در انتخابات بود. سبزها از زمان 
تأســیس )ســال ۱۹۸۰( این حزب در آلمان و تاریخ ۴۱ساله خود، 
در انتخابات هیچ گاه بیشتر از ۱۱ درصد کسب نکرده اند. سبزها از 
سال ۱۹۸۳ وارد پارلمان آلمان شدند و تاکنون تنها در دو کابینه با 
ائتلاف سوســیال دموکرات ها در دولت حضور داشته اند. این حزب 
هم اکنون در نظرسنجی های مختلف به بیشترین محبوبیت در تاریخ 
خود رســیده و توانســته ۲۸ درصد از آرا در نظرسنجی ها را کسب 
کند. با این وجود روندهای سیاســی اخیر در آلمان نشــان می دهد 
که هنوز برای قضاوت مطمئن درباره پیروزی ســبزها در انتخابات 
به کمی زمان نیاز اســت. ســال ۲۰۱۷ حزب سوسیال دموکرات با 
انتخاب مارتین شولتس )رئیس سابق پارلمان اتحادیه اروپا( به عنوان 
کاندیدای صدراعظمی توانســت محبوبیت خــود را از ۲۰ درصد به 
۳۲ درصد افزایش دهد و تقریبــا با حزب آنگلا مرکل برابری کند. 
اما رشد چشمگیر سوســیال دموکرات ها تنها چهار ماه )از ژانویه تا 
آوریل ۲۰۱۷( بیشــتر دوام نیاورد و طی چند شکست در انتخابات 
پارلمان های ایالتی دوباره رو به سقوط رفت و تاکنون نیز ادامه دارد. 
تحلیلگران و سیاســتمداران آلمانی این اتفاق را »شولتس-افِکِت« 
Schulz-Effekt یا تأثیر شــولتس نامیدند. بر این اساس برخی 
منتظرند که حزب ســبزها نیز طی ماه های آینده مانند سوســیال 
دموکرات ها محبوبیت خود را از دست بدهند و احزاب محافظه کار 
دوباره به صدر نظرسنجی ها بازگردند. با این وجود سبزها می توانند 
امیدوار باشند که این اتفاق برای آن ها نیفتد و پیروزی در انتخابات 

به همراه کرسی صدراعظمی را نصیب خود کنند. 

<  سهم »آنا لِنا بِربوک« در پیروزی سبزها چقدر است؟ 
حزب ســبزها همزمان چندین ویژگی از احزاب چپ و میانه را در 
بر دارد. علاوه بر سیاســت های محیط زیســتی که طی سال های 
اخیر در آلمان از اهمیت بیشــتری برخوردار شده است، مانیفست 
چپگرایی این حزب توانســته آرای زیادی از سایر رقبای چپ میانه 
از جمله سوسیال دموکرات ها را به سمت خود جذب کند. سوسیال 
دموکرات ها هم اکنون با تقریبا ۱۵ درصد در نظرسنجی ها، پس از 
ســبزها و احزاب مسیحی به عنوان ســومین حزب قدرتمند آلمان 
شناخته می شــوند. آن ها در انتخابات سال ۲۰۱۷ توانستند تقریبا 
۲۰درصــد از آرا را نصیب خود کنند. امــا ائتلاف مجدد این حزب 

با آنگلا مرکل باعث شــد تا نارضایتی از عملکــرد کابینه مرکل بر 
روند آن ها نیز تأثیر قابل توجهی داشته باشد. البته گفتنی است که 
آنگلا مرکل با اتخاذ سیاست های اجتماعی تقریبا گفتمان سوسیال 
دموکرات هــا را در دولت خود )حتی به عنوان شــریک در ائتلاف( 
خنثی کرد و همین مسئله باعث شد تا بسیاری از حامیان سوسیال 
دموکرات ها این حزب را رها کنند و به حزب ســبزها که در جایگاه 

اپوزیسیون قرار داشت، روی آورند. 
حزب ســبزها علاوه بر گفتمان های اجتماعی یا سوسیالیســتی از 
ویژگی های رفتاری احزاب چپ انتقادی نیز برخوردار اســت. احزاب 
چــپ و انتقادی معمولا ماهیت خــود را در تظاهرات و صحنه های 
خیابانی می بینند. طی سال های اخیر هیچ کدام از جریان های چپ 
در آلمان به اندازه حزب سبزها از راهپیمایی ها و تظاهرات خیابانی 
ســود نبرده است. سبزها با یک شــعار و برنامه ساده نسل جوان را 
در تظاهرات »جمعه ها برای آینــده« Fridays for Futures به 

خیابان ها کشاندند. 
در آن ســوی خیابان، حزب ســبزها با یک انتخاب هوشمندانه از 
بیــن دو گزینه خود کــه یکی مرد بود، آنا لنا بربــوک را به عنوان 
کاندیدای صدراعظمی در انتخابات برگزید. خانم بربوک یک چهره 
کاملا جدید در سپهر سیاسی آلمان است که ویژگی های او بر سایر 
کاندیدهای صدراعظمی احــزاب رقیب برتری کامل دارد. بربوک با 
۴۰ ســال سن، تقریبا ۲۰ ســال از کاندیدای احزاب محافظه کار و 
سوســیال دموکرات ها جوان تر اســت. او در یک روستا به دنیا آمده 
و از دوران نوجوانــی در جنبش های محیط زیســتی مانند تخریب 
نیروگاه های اتمی حاضر بوده است. خانم بربوک به خوبی انگلیسی 
صحبت می کند و در دوران جوانی در ورزش فوتبال مشــغول بوده 
است. وی صاحب دو فرزند است و بارها از جزئیات زندگی خصوصی 
خود در رسانه های سخن به میان آورده است. این ویژگی ها در فضای 

سیاسی مردانه و تا حدی کهنســال آلمان از سوی افکار عمومی با 
استقبال خوبی روبرو شده است. مردم آلمان چند سالی است که با 
اشتیاق فراوان تجربه موفق رهبران زن جوان در کشورهای دوست 
و متحد خــود از جمله دانمارک، فنلاند و حتــی نیوزلند را دنبال 
می کنند. رسانه ها نیز بارها به این مسئله اشاره داشته و انتخاب یک 
زن جوان چهل ساله و صاحب دو فرزند به عنوان صدراعظم در آلمان 

را تاریخی عنوان کردند. 

<  نگرانی هایی که در مورد حزب سبزها وجود دارد
علیرغم تمام این خصوصیات و چهره بسیار لیبرال آنالنا بربوک چند 
مسئله ممکن است این سیاستمدار زن و حزب سبزها را در آینده با 
مشکل روبرو کند. اولین مسئله این است که آخرین باری که حزب 
سبزها در کابینه دولت حضور داشتند، به سال ۲۰۰۵ باز می گردد. 
همچنین این حزب از بین شــانزده ایالت آلمان، تنها در ایالت بادن 
وورتمبرگ کرسی نخست وزیری را در اختیار دارد. بنابراین می توان 
گفت که این حزب تجربه چندانی در ریاست دولت در سطح فدرال 
و محلــی ندارد. علاوه بر این خانم بربوک نیز از تجربه سیاســی در 
سطوح بالای مدیریتی از جمله وزارت و یا نخست وزیری برخوردار 
نبوده و همین موضوع باعث نگرانی بســیاری از افراد منتقد شــده 
است. حزب سبزها در صورت پیروزی و ائتلاف با احزاب مسیحی به 
چند وزیر نیاز دارد. برخی مدعی هســتند که سبزها نیروهای خبره 
و آماده برای این پســت ها در اختیار ندارند. با تشکیل ائتلاف میان 
سبزها و محافظه کاران که یک حزب قدرتمند اقتصادی هستند، این 
احتمال وجود دارد که از نظر سیاســت های اقتصادی برنامه های دو 
حزب با شــکاف ها و اختلافات فراوانی روبرو شود. سبزها از یک سو 
بایــد به منافع اجتماعی رای دهندگان خود که اکنون طیف زیادی 
از جامعه متوســط را در بر می گیرند، توجه داشته باشند و از سوی 
دیگر باید با منافع اقتصادی احزاب مسیحی و حامیان قدرتمند آن ها 

دست و پنجه نرم کند. 
این موارد باعث می شود تا سبزها بیم این را داشته باشند که رویای 
صدراعظمی آن ها تا پیش از انتخابات و در جریان مبارزات انتخاباتی 
از بین برود. در آن ســوی میدان ایــن موضوعات برای حزب خانم 
مرکل نیز فرصتی است تا بخشی از آرای خود را تا قبل از انتخابات 
به سبد رای خود بازگرداند. یکی از رقبای جدی دیگر حزب سبزها، 
لیبرال دموکرات ها هستند که به شدت سیاست های سوسیالیستی 
ســبزها را مورد انتقاد قرار می دهند. لیبرال دموکرات ها نیز به لطف 
رویکردهای انتقادی خود نســبت به دولــت مرکل کمی با افزایش 
محبوبیت روبرو شــده اند و در نظرسنجی های اخیر توانسته اند آرای 

خود را تا ۱۱ درصد افزایش دهند. 

آیا سبزها معجزه سیاسی آلمان را رقم خواهند زد؟
بزرگترین اقتصاد اروپا در آستانه تحولات سیاسی جدید به رهبری یک زن جوان

محمد زارعی - کارشناس مسائل آلمان و اروپا

دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره 3000141427 در میان بگذارید.
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گوترش به دنبال دور دوم دبیرکلی سازمان ملل
آنتونیو گوترش با اعلام اینکه به دنبال دور دوم دبیرکلی سازمان ملل است خواستار 
افزایش دیپلماسی برای صلح و تاکید بر ملت های جهان برای اجتناب از نوع جدیدی از 
جنگ سرد شد. به گزارش ایسنا، به نقل از خبرگزاری آسوشیتدپرس، آنتونیو گوترش، 
دبیرکل سازمان ملل همچنین تاکید کرد که در قرن 21 همه چیز از بحران آب و هوایی تا 
اشاعه تسلیحات اتمی و پسرفت در حقوق بشر به یکدیگر ربط دارند.

سیاسی 4

۰۹۴۸- شــب زنده داری! نیمه های شب 
که به میدان شــوش می رویم، گروهی از 
شب زنده داران بســاط می کنند و اجناس 
دســت دوم و مســئله دار بــه فــروش 
می رســانند. آیا در این محل کاســبی در 
پیاده رو هر ساعت از شبانه روز آزاد است؟ 

حجت محمدی از تهران
۱۷۵۰- اینکــه فرهــاد مجیــدی مربی 
اســتقلال از میزبانی تیم عربســتانی در 
ابراز رضایت  مسابقات باشگاههای آســیا 
و تشــکر کرده نکته جالبی اســت. ضمن 
اینکه عنوان کرده امیدواریم ما هم بتوانیم 
میزبان خوبی برای آنها باشیم. حرف بسیار 

جالب و قابل تأملی است. )۲/۱۱(
۱۷۱۰- گفتگوها و نتایــج مذاکرات وین 
حدودا در چه زمانی به پایان می رســد و 

مشخص می شود؟ )۲/۱۱(
۱۵۰۷- آقــای نــادران در روزنامه ایران 
گفته اند تغییــرات بودجه بــا هماهنگی 
شــورای نگهبان بوده. خواستم بگویم چرا 

این بودجه دچار تغییر شد؟ )۲/۱۱(
۱۴۳۰- شــبکه ۳ چه دشمنی ای با دولت 
دارد؟ چــرا برنامه مخصوصــی به خاطر 
انتخابات گذاشــته با چند جــوان دنبال 
کوبیدن دولت اســت. تلویزیون برای همه 

است نه عده ای خاص. )۲/۱۱(
۱۱۲۹- در رســانه ملی تحلیلگران درباره 
اصلاح طلبــان صحبت می کننــد آنها را 
می کوبنــد و می گوینــد آنهــا دو قطبی 
ایجــاد کردند. چرا این رســانه یک طرفه 
 عمــل می کنــد؟ چــرا از اصلاح طلبــان 

نمی آورند؟ )۲/۱۱(
۱۰۵۰- من نمی دانم چرا مجلس ســعی 
می کند ادعا کند تیم دیپلماسی اطلاعات 
مذاکرات را از مجلس مخفی می کند؟ این 

چه رفتاری است؟ )۲/۱۲(
۱۰۳۱- هنوز میزان افراد واکســینه شده 
در کشــور بــه ۲ درصد نرســیده چگونه 
می خواهند مردم را واکسن بزنند؟ )۲/۱۲(

۱۰۲۱- یاد زمانی که مردم شــور سیاسی 
یــا اصولگرا  داشــتند دنبال اصلاح طلب 
بودند به خیر، الان مــردم دچار یک نوع 
سردرگمی هستند انتخاب برای آنها خیلی 

سخت است. )۲/۱۲(
۱۰۱۱- وزارت راه چقــدر بــه رعایــت 
پروتکل ها در اتوبوس های برون شــهری و 
مســافربری نظارت دارد؟ آیا در اتوبوس ها 
رعایت پروتکل  ها جدی گرفته می شــود؟ 

)۲/۱۲(
۰۹۰۵- برخــی از این اخبار ضد و نقیض 
دربــاره عــوارض برخی از واکســن های 
خارجــی آدم را نگــران می کند. خصوصا 
وقتی که شنیدیم برخی به خاطر دریافت 

واکسن فوت کردند. )۲/۱۲(
۰۸۰۲- برای من خیلی جای سوال است. 
چرا برخی سوپرمارکت ها تقریبا پروتکل ها 
را کنار گذاشتند؟ چطور توقع داریم آمارها 

کاهش یابد؟ )۲/۱۲(
۰۷۱۰- از ویــروس هنــدی خبرهــای 
جدیدتری وجود ندارد؟ تــردد به هند یا 
برعکس کاملا ممنوع شــده؟ این ویروس 
هنــدی خیلــی فاجعه اســت. بــه خدا 
می ترســیم اگــر مبتلایانــی از هند وارد 

کشورمان شده باشند. )۲/۱۲(
۲۳۳۰- گفته می شــود ونزوئــلا با وجود 
تحریم ها نفت خود را می فروشــد چرا ما 
نمی توانیم حداقل میزان یک میلیون بشکه 

نفت خود را بفروشیم؟ )۲/۱۴(
۲۳۲۱- درســت که در دوران تحریم ها به 
خاطر فشــار تحریم ها، مردم رنج زیادی را 
تحمل کردند امــا در همین دوران برخی 
از سودجویان بیشتر به مردم فشار آوردند. 
ســودجویان و سلاطین گوشــت و مرغ 
 و ... هــم در این وانفســا به مــردم رحم 

نکردند. )۲/۱۴(
۲۳۱۱- آقــای مظفــری! بــاور کنید اگر 
کرونا هم نبود خیلی ها از دســت گرانی ها 
و زندگی سخت شان امنیت زندگی شان و 
سلامت روحی شان در خطر است. )۲/۱۴(

۲۳۰۶- قیمــت ملک حباب زیاد دارد که 
باید کاهشی شود. چرا برخی کارشناسان 
می گویند قیمت ملک شاید ثابت بماند اما 
کاهش نمی یابد؟ با این وضع بازار مسکن 

به یک بن بست اساسی می خورد. )۲/۱۴(
۲۲۵۰- چــرا شــرکت های تاکســی های 
اینترنتی تعرفه قیمــت کرایه های خود را 
همسان سازی نمی کنند؟ قیمت ها با ۲ سال 
قبل فرقی نــدارد. این اجحاف به رانندگان 
اســت خصوصا با این همه افزایش قیمت 

لوازم یدکی و هزینه های خودرو. )۲/۱۴(

۲۲۳۷- وزارت نیــرو موضوع بحران آب را 
مدیریت کند مــردم را از قطع آب یا برق 

نترساند. )۲/۱۴(
۲۲۲۱- به نظر من بــا تمام انتقاداتی که 
به شهرداری در زمان آقای قالیباف مطرح 
بود اما ایشــان در زمان شهردار بودن فرد 

موفق تری بود تا رئیس مجلس. )۲/۱۴(
۲۲۱۶- ردصلاحیت اعضای فعلی شورای 
شهر چقدر منطقی اســت؟ آیا این شائبه 
بی اعتمادی به کســانی کــه زمانی تایید 

شدند را ایجاد نمی کند؟ )۲/۱۴(
۲۲۱۴- آقایــان اصولگــرا! بر فرض دولت 
همه تخم مرغ هایش را در ســبد سیاست 
خارجــه گذاشــت. پــس فعــلا از دولت 
 حمایت کنید تا این مذاکرات به سرانجام 

برسد. )۲/۱۴(
۲۲۱۰- چرا شــورای رقابت قیمت خودرو 
را افزایــش داد؟ واقعــا این کارها ســبب 

نارضایتی مردم می شود. )۲/۱۴(
۲۲۰۷- آقای مظفری! من در شــب های 
قدر برای دو چیــز خیلی دعا کردم؛ یکی 
کم شدن شــر کرونا و رســیدن به مهار 
کرونا و دیگری لغــو تحریم های ظالمانه. 
امیــدوارم خداوند هرچه زودتر دعاهای ما 

را مستجاب کند. )۲/۱۴(
۲۱۵۲- اســرائیل غاصب یک تروریســم 
دولتی است. خرابکاری ها و اشغالگری های 
ایــن رژیم آیا یــک حرکت تروریســتی 

نیست؟ )۲/۱۴(
۲۱۵۰- دولــت بایدن برای تعیین تکلیف 
برجام باید ســنگ خود را با رژیم اشغالگر 
وا بکند. تا کی دولتمــردان آمریکایی زیر 
 نفــوذ رژیم غاصــب بایــد تصمیم گیری 

کنند؟ )۲/۱۴(
۲۱۴۱- آمریــکا اگــر به دموکراســی در 
کشــورها اعتقــاد دارد بایــد بدانــد که 
دخالت در امور کشورها هم نوعی تضاد با 

دموکراسی است. )۲/۱۴(
۲۱۳۰- آقــای روحانی! نیازی به رفراندوم 
نیســت. از مردم نظرســنجی کنند کافی 
است خواهند دید مردم ایران چه نمره ای 

به مسئولان می دهند. )۲/۱۴(
۲۱۲۰- شــبکه پرس تی وی یک شــبکه 
خبری است یا تعیین کننده سیاست های 

اجرایی در مذاکرات برجام؟ )۲/۱۴(
۲۱۱۷- متاســفانه هــر دولتی که پس از 
انتخابات پرشور سرکار می آید خیلی زود 
فراموش می کند با چه پشتوانه مردمی و با 
چه امیدهایی که به او رای دادند به قدرت 
رسیده. لذا وعده ها را فراموش می کنند یا 
دم از مانــع می زنند. این مــوارد مردم را 

دلسرد کرده. )۲/۱۴(
۲۱۱۱- شــور انتخاباتی ســال ۹۲ و آن 
حضــور مردمــی در آن دوران واقعا مثال 
زدنی بود. تکرار آن روزها نمی دانیم چقدر 

محتمل باشد. )۲/۱۴(
۲۱۰۹- گرانی های پیوسته لبنیات تا کی 
باید ادامه یابد؟ هر روز قیمت ها افزایشــی 
اســت. قیمت شــیر چند بار باید در ماه 

گران تر شود؟ )۲/۱۴(
۲۰۳۰- قرار نیســت مردم ایران یک عمر 
در ســختی و مشــقت زندگی کنند. حق 
مردم تجربه روزهای بهتر و رفاه اجتماعی 
اســت. بیش از این مردم نباید در سختی 

زندگی کنند. )۲/۱۴(
۲۰۲۴- اصــلاح رابطه ایران و عربســتان 
یعنــی بهبود اوضاع منطقه و تســریع در 

روند موفقیت مذاکرات برجام. )۲/۱۴(
۲۰۲۰- امیدواریم چنــد کارگری که در 
معدن واقع در دامغان زیر آوار ماندند نجات 
پیدا کنند. شــنیدیم چند نفری هم جان 
باختند. مرگ کارگران معدن همیشه تلخ و 
اتفاق ناگواری بوده که مظلومیت کارگران 

معدن را نشان می دهد. )۲/۱۴(
۲۰۱۷- اگــر همــه تحریم ها لغو نشــود 
مذاکرات ادامه می یابد یا متوقف می شود؟ 

)۲/۱۴(
۲۰۱۴- چرا برخی شرکت های هواپیمایی 
مقررات رعایت های کرونایی را اجرا نکردند 
که مســئولان مجبور به ممنــوع کردن 

فعالیت آنها بشود؟ )۲/۱۴(
تکلیف دانش  آموزانی که بضاعت   -۲۰۱۲
مالــی نداشــته و قدرت تهیه گوشــی و 
لب تاپ برای آموزش مجــازی ندارند چه 
می شود؟ آموزش و پرورش چه فکری برای 

دانش  آموزان کم بضاعت کرده؟ )۲/۱۴(
۲۰۱۰- از دستگاه دیپلماسی می خواهیم 
با قاطعیت و هوشمندی توطئه های رژیم 
غاصب را برای برهم زدن مذاکرات برجام 

را خنثی کنند. )۲/۱۴(
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آنالنــا شــارلوت آلمــا بائربوک )متولــد ۱۵ دســامبر ۱۹۸۰( 
سیاســتمداری آلمانی است که از سال ۲۰۱۸ به طور مشترک با 
روبرت هابک رهبری حزب ســبز )اتحاد ۹۰ / ســبزها( آلمان را 
برعهــده دارند. از انتخابات فدرال ۲۰۱۳، وی همچنین کرســی 
نمایندگی براندنبورگ در بوندستاگ را در اختیار داشت. بائربوک 
در اصــل از ایالــت نیدرزاکســن آلمان در شــمال غربی آلمان 
اســت. از ســال ۲۰۰۰ تا ۲۰۰۴، بائربوک در دانشگاه هامبورگ 
در رشــته علوم سیاســی و حقوق عمومی تحصیل کرد. در سال 
۲۰۰۵، وی در رشته حقوق بین الملل عمومی از دانشکده اقتصاد 
لندن )LSE( فارغ التحصیل شــد. در سال ۲۰۰۵، وی یک دوره 
کارآموزی را در انستیتوی حقوق بین الملل و مقایسه بین المللی 
)BIICL( به پایان رســاند. از ۲۰۰۵ تا ۲۰۰۸، بائربوک در دفتر 
الیزابت شــرودتر در پارلمان اروپا کار می کرد. وی بین ســالهای 
۲۰۰۸ و ۲۰۰۹ به عنوان مشاور در سیاست های خارجی و امنیتی 

برای گروه پارلمانی حزب سبزها در بوندستاگ کار می کرد. 
بائربوک در سال ۲۰۰۵ به عضویت اتحاد ۹۰ / سبزها درآمد. در 
اکتبر ۲۰۰۸، وی به عضویت هیئــت اجرایی گروه ایالتی حزب 
خود در براندنبورگ انتخاب شد و سال بعد به مقام ریاست هیئت 
مدیره رســید؛ دفتری که تا ســال ۲۰۱۳ در آن اداره بود. وی از 
سال ۲۰۰۹ تا ۲۰۱۲ نیز عضو هیئت اجرایی حزب سبزهای اروپا 
بــود. وی همچنین عضو پارلمان، از ۲۰۱۳ تا کنون بوده اســت. 
در سال ۲۰۰۹، بائربوک ناموفق برای حضور در لیست انتخاباتی 
حزب خود برای انتخابات فدرال نامزد شــد. در سال ۲۰۱۳، وی 
کاندیدای حزب ســبز در حوزه انتخابیه پوتســدام - پوتسدام - 
میتلمارک دوم - تلوتو-فلومینگ دوم و همچنین حصول اطمینان 
از جایگاه نخست در لیست انتخاباتی حزب برای ایالت براندنبورگ 
بود. وی از طریق لیست انتخاباتی به عضویت بوندستاگ درآمد. 
در اولیــن دوره ریاســت جمهوری، بائربوک عضــو کمیته امور 

اقتصــادی و انرژی و همچنین کمیته امور اروپا بود. وی در گروه 
پارلمانی خود به عنوان ســخنران سیاست اقلیم فعالیت کرد. در 
مقام دوم، وی در کنفرانس های تغییر اقلیم سازمان ملل در ورشو 
)۲۰۱۳(، لیمــا )۲۰۱۴(، پاریــس )۲۰۱۵( و مراکش )۲۰۱۶( 
شــرکت کرد. بائربوک علاوه بر وظایف کمیتــه خود، به عنوان 
معاون رئیس حلقه دوســتان پارلمانی برلین و تایپه نیز فعالیت 
کرده است. برای انتخابات ســال ۲۰۱۷، بائربوک با حفظ کرسی 
خود در پارلمان مجدداً کاندیــدای اصلی ایالت براندنبورگ بود. 
پس از انتخابات، او به عنوان حزب ســبز وارد مذاکرات )ناموفق( 
ائتلاف بــا CDU / CSU و FDP در تیم مذاکره کننده حزب 
خود بود. ]۲[ وی از آن زمان عضو کمیته خانواده ها، ســالمندان، 
زنان و جوانان بوده است. در ۲۷ ژانویه ۲۰۱۸ در کنوانسیون ملی 
حزب ســبز در زادگاه خود در هانوفر، بائربوک به عنوان یکی از 
دو رئیس برابر حزب خود در سطح فدرال انتخاب شد که رابرت 
هابک نیز به او پیوســت. وی ۶۴ درصد آرا را به دســت آورد که 
بیشــتر از رقیب خود آنجا پیل است. در یک کنگره مهمانی سال 
۲۰۱۹، وی با ۹۷٫۱ درصد مجدداً انتخاب شد که بالاترین نتیجه 

برای رئیس حزب است. 

<  نامزد صدارت اعظمی
در روز ۱۹ آوریل ۲۰۲۱، بائربوک و هابک اعلام کردن که هیئت 
فدرال حزب سبز آلمان آنالنا بائربوک را به عنوان گزینه خود برای 
صدارت عظمــای آلمان از حزب ســبز در انتخابات فدرال ۲۰۲۱ 
پیشنهاد کرده است. با این حال این پیشنهاد باید در کنگره حزبی 
که بین ۱۱ تا ۱۳ ژوئن ۲۰۲۱ برگزار می شود نیز تأیید شود. در 
صورت انتخاب، بائربوک دومیــن زن و جوان ترین صدراعظم در 
تاریخ آلمان خواهد بود. بائربوک متأهل و دارای دو دختر اســت. 

این خانواده در پوتسدام، براندنبورگ، آلمان زندگی می کنند. 

نتایج جدیدترین نظرسنجی نشــان می دهد که حزب سبز آلمان 
همچنان جایگاه قدرتمندریــن حزب در بین احزاب دیگر را حفظ 
کرده و »آنالنا بائر بوک« نامزد صدر اعظمی آینده آلمان از این حزب 
بیشترین شانس برای تصاحب این کرسی را دارد. به گزارش تسنیم 
به نقل از »ان تی وی« آلمان، نتایج جدیدترین نظرســنجی نشان 
می دهد که حزب سبز آلمان همچنان به عنوان قدرتمندترین جناح 
سیاسی در آلمان مطرح است و با کسب ۲۸ درصد آراء شهروندان 
۶ پله جلوتر از اتحادیه احزاب متحد مسیحی قرار دارد. بعد از اعلام 
نامزدهای صدر اعظمی آینده از حزب سبز و اتحادیه احزاب متحد 
مسیحی نتایج نظرسنجی ها همچنان از پیشتازی حزب سبز خبر 
می دهند. بر اساس جدیدترین نظرسنجی انجام شده اگر انتخابات 
پارلمانی آلمان حالا برگزار شــود احزاب متحد مسیحی ۲۲ درصد 
آراء شــهروندان، حزب سوســیال دموکرات ۱۳ درصــد، لیبرال 
دموکرات ها ۱۲ درصد، ســبزها ۲۸ درصد، چپ ها ۷ درصد و حزب 
 افراطی جایگزینی برای آلمان هم ۱۱ درصد آراء شهروندان را کسب 

خواهد کرد. 
بر این اساس اگر انتخابات حالا برگزار شود ۷۰۷ نماینده به پارلمان 
جدید وارد خواهند شــد و در مقایسه با انتخابات پارلمانی دور قبل 
ســبزها ۱۴۵ و حزب لیبرال دموکرات ۱۱ کرسی بیشتر را کسب 
خواهند کــرد. بقیه احزاب در پارلمان جدید کرســی های خود را 
ازدست می دهند واحزاب متحد مسیحی با از دست دادن ۷۶ کرسی 
بیشــترین کرسی را در پارلمان از دست می دهند. بر این اساس در 
این انتخابات ســبزها ۲۱۲ کرسی، اتحادیه احزاب متحد مسیحی 
۱۷۰کرسی، حزب سوسیال دموکرات ۹۸ کرسی، لیبرال دموکرات ها 
۹۱کرسی، چپ ها ۵۳ کرسی و حزب افراطی جایگزینی برای آلمان 
۸۳کرسی را بدست می آورد. نتایج این نظرسنجی نشان می دهد که 
 درحال حاضر بسیاری از انتخاب کنندگان که در سال ۲۰۱۷ اتحادیه 

احزاب متحد مسیحی و یا حزب سوسیال دموکرات را انتخاب کرده 
بودند از این احزاب رویگردان شده و به سبزها تمایل پیدا کرده اند. 
بر اساس این نظرسنجی اگر شهروندان آلمانی می توانستند مستقیما 
صدر اعظم خود را انتخاب کنند اکثرا )۳۲ درصد( به آنالنا بائر بوک 
نامزد سبزها رای می دادند و تنها ۱۵ درصد به آرمین لاشت، نامزد 
اتحادیه احزاب متحد مسیحی رای می دادند. ۱۳ درصد شهروندان 
هم به اولاف شــولتز، نامزد صدر اعظمی حزب سوسیال دموکرات 
رای می دادند. این نظرســنجی توسط موسسه فورسا و به سفارش 
آر تی ال در فاصله زمانی ۲۰ تا ۲۶ آوریل از بین ۲۵۰۷ شــهروند 
واجد شرایط رای دادن انجام شده است. در حالی که در بدنه حزب 
دموکرات مسیحی، »مارکوس زودر«، رئیس حزب سوسیال مسیحی 
از محبوبیت بیشــتری برخوردار بود، رهبران و مسئولان این حزب 
چند روز پیش در همایش مجازی خود رای به نامزدی آرمین لاشت 
برای صدر اعظمی آینده آلمان از اتحادیه احزاب متحد مســیحی 
دادند. مقامات حزب ســبز آلمان هم چند روز پیش به اتفاق آراء، 
»آنالنا باربوک« را به عنوان نامزد صدر اعظمی آینده کشورشــان از 

این حزب انتخاب کردند. 
»اولاف شولتز« که در حال حاضر وزیر دارایی آلمان و معاون مرکل 
است هم از سوی حزب سوســیال دموکرات با گرایش چپ میانه 
به عنوان نامزد پسُــت صدراعظمی این کشــور معرفی شده است. 
انتخابات سراسری آلمان در پاییز آینده برگزار خواهد شد و با اعلام 
کناره گیری مرکل، این کشــور باید شاهد آغاز دوره ای جدید باشد. 
مرکل اعلام کرده که در دور بعد نامزد صدر اعظمی آلمان نخواهد 
شــد و بعد از چهار دور تکیه زدن بر کرســی قدرت می خواهد این 
سمت را تحویل شخص دیگری بدهد. مرکل از سال ۲۰۰۵ به این 
ســو، چهار دوره پیاپی صدراعظم آلمان و بیش از هر سیاستمدار 

دیگری در این سمت بوده است.

آنالنا بائربوک کیست؟! 

سبزها همچنان در جایگاه قدرتمندترین حزب آلمان
»آنالنا بائربوک« صدر اعظم محبوب شهروندان
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 افقی 

 عمودی 

  1 - کوشش ها، اثری از توماس مان - حقه 
باز 2 - وسیله رفت و روب - رودخانه ای 
در تهران 3 - نصف صورت - گویا، علی 
الظاهر - چوب بلند کبوتر پرانی - صدایی 
در موسیقی 4 - الکتریکی - از قطع های 
کتاب - نامی پسرانه 5 - عنوان محترمانه 
مردانه - آسایشگاهی در تهران - شهر 
آذری 6 - نام زنانه - قاضی - گام 7 - نمونه 
کوچکی از خانه یا جایی - آتش افروخته 
- حرف ندا 8 - بخشی از هزینه مشترک – 
ساز چوپان - منقار کوتاه - بیهوده 9 - آب 
شرعی - از حکمای یونان باستان - خود 
بینی 10 - تنظیم - نقره گون - مهارتی در 
فوتبال 11 - سلام ادبی - بسیار، فراوان - 
کلانتر، رئیس محله 12 - وسیله تهیه چای 
- اهل هــرات - جمع زاهد، پرهیزگاران 
13 – چای به انگلیسی – صد و یازده - در 
دست راننده – مروارید درشت 14 - سالم 
- پیشــوا 15 - جای نمایش دادن کالا یا 

محصولات، گالری - کلیسایی در پاریس

 1 - صنایع دستی شهرهای ساحلی - استان 
ســنندج 2 - نوعی وسیله بازی دارای ماده 
منفجره ضعیف - تفنن 3 - برآمدگی ته کفش 
- زاویه 90 درجه - پرچم - لنگه 4 - نوعی 
سبزی خوردنی - قابله - مولف اخلاق جلالی 
5 - از احجام هندســی - نزدیک قم - بله 
انگلیسی - بازیگر سریال شب عید 6 - دربدر 
و سرگردان - باند زخم بندی - ساز شستی 
 دار 7 - مبارزه - روزانه - از ادات تشــبیه
 8 - هافبک تکنیکی استقلال تهران - مترقی 
 9 - دو یار قد بلند - پــروردگار - مرطوب
 10 - امیدواری - بــازی معروف هندوان - 
اعتقاد قلبی 11 - شیوه زندگی اشراف - کله 
- تیره و مات - گروهی از مردم 12 - خیالات 
باطل - شــیر - کمربند مسیحی 13 - نام 
 مردانه فرنگی - خاور - تخت و سریر - سلیقه 
14 - باند پیچی - سرزمین ها 15 - فرومایگی 
- نمایشنامه ای دارای ویژگی های نمایشی و 

حرکات بدنی مبالغه آمیز

 شاهنامه خوانی

ادامه گمراه كردن
 اهريمن كاوس را و 

به آسمان رفتن كاوس 
بفرمــود پــس تا بهنــگام خواب      
برفتنــد ســوى نشــيم عقــاب 

برداشــتند       بســيار  بچّــه  ازان 
بهــر خانــه بــر دو بگذاشــتند

همى پرورانيدشــان ســال و ماه      
بمــرغ و بگوشــت بره چنــدگاه 

چو نيرو گرفتند هر يك چو شــير      
بدان ســان كه غــرم آوريدند زير

ز عود قمــارى يكــى تخت كرد      
ســر درزهــا را بزر ســخت كرد

دراز       نيزهــاى  بــر  بپهلــوش 
ببســت و بران گونه بر كرد ســاز

بــره       ران  نيــزه  از  بياويخــت 
ببست اندر انديشــه دل يك سره 

ازان پــس عقــاب دلاور چهــار      
بياورد و بر تخت بســت اســتوار

نشســت از بر تخت كاوس شــاه      
كــه اهريمنش برده بــد دل ز راه 

چو شــد گرســنه تيز پرّان عقاب      
سوى گوشت كردند هر يك شتاب 

برداشــتند       ز روى زميــن تخت 
افراشــتند اندر  بابــر  ز هامــون 

بدان حد كه رويشان بود نيرو بجاى      
سوى گوشت كردند آهنگ و راى 

شــنيدم كه كاوس شــد بر فلك      
همى رفت تــا بر رســد بر ملك 

دگــر گفت ازان رفت بر آســمان      
كه تا جنگ ســازد بتيــر و كمان 

ز هــر گونــه هســت آواز ايــن      
ندانــد بجــز پــر خــرد راز اين 

پريدنــد بســيار و ماندنــد بــاز      
چنين باشد آن كس كه گيردش آز

چو با مــرغ پرّنــده نيــرو نماند      
غمى گشت و پرها بخوى در نشاند

نگونســار گشــتند ز ابــر ســياه      
كشــان بر زمين از هوا تخت شاه 

سوى بيشــه شــير چين آمدند      
آمدنــد زميــن  بــروى  بآمــل 

نكــردش تباه از شــگفتى جهان      
انــدر نهان  همى بودنى داشــت 

ســياوش زو خواســت كايد پديد      
ببايســت لختى چميــد و چريد

بجــاى بزرگى و تخت نشســت      
پشــيمانى و درد بودش بدســت 

بمانــده ببيشــه درون زار و خوار      
نيايــش همى كــرد با كــردگار 

 میرمعصومی و معرفی هنر غنی ايران به دنیا 
احمد ميرمعصومى آهنگساز ايرانى كه اخيراً موفق شده با قطعه  »كالسكه« 
در مسابقه بين المللى آهنگسازى جايزه بهترين موسيقى اينسترومنتال را 
كســب كند، درباره تجربه حضور در اين رويداد گفت: مسابقه بين المللى 
آهنگسازى از معتبرترين رقابت هاى حوزه آهنگسازى و رقابت  در آن بسيار 
سخت و دشوار اســت. وى ادامه داد: هر سال تعداد زيادى از آهنگسازان 
در 23 شاخه مختلف اين رويداد شركت مى كنند كه عده اى از آن ها براى 
مرحله نيمه نهايى انتخاب مى شود و در نهايت با پشت سر گذاشتن مراحل 
داورى  عده كمى از آن ها كه حتى به زير يك درصد هم نمى رسد به فينال 
راه پيدا مى كنند. اين آهنگساز موفقيت در مسابقه بين المللى آهنگسازى 
را اتفاقى مهم دانست و گفت: هنر ايران بسيار غنى است. به همين خاطر 
بــراى من اهميت زيــادى دارد كه اين هنر  را به سراســر جهان معرفى 
كنم و از اين بابت كه موفق شــدم اين جايزه را كســب كنم خوشحالم. 
به گزارش هنرآنلاين، ميرمعصومى در پايــان درباره فعاليت اين روزهاى 
خود نيز اظهار داشت: من در حال توليد يك اثر جديد هستم كه اگر روند 
 ســاخت آن خوب پيش برود، سال آينده در داخل و خارج از ايران منتشر 

خواهد شد.

 آثار محجوبی در »نگارستان«  
آفتــاب یزد: بر اســاس اعلام 
معاون فرهنگى اجتماعى دانشگاه 
تهران يك ســالن در بــاغ موزه 
نگارســتان به نمايش آثار استاد 
حسين محجوبى، نقاش شناخته 

شده اختصاص مى يابد.
 ۱2 اثر از حسين محجوبى كه در 
ميان اهالى هنر به نقاش بهشت 

شهرت دارد وقف دانشگاه تهران شده است و در پى مذاكرات هلدينگ فاطر 
كه مدير برنامه ها و نماينده انحصارى حفظ و نشر آثار حسين محجوبى است 
با دانشگاه تهران اين آثار ديده نشده از سبك هاى متفاوت از دوره هاى مختلف 
زندگى اين هنرمند پيشكسوت در باغ موزه نگارستان و در سالن اختصاصى 
به صورت دائمى به نمايش در خواهد آمد. حسين محجوبى، در سال ۱33۸ 
در رشته نقاشى از دانشكده هنرهاى زيبا دانشگاه تهران فارغ التحصيل شد .  

 نام فرهادی در لیستی خاص  
مجله انگليســى »Far Out« در گزارشــى به مرور فيلمسازانى پرداخته 
كه بــه اصطلاح فيلم بد نمى ســازند و آثار آنها همگى بــه درجه اى از 
موفقيت دســت يافته اند، بر خلاف كارگردانانى كه شــايد يك شــاهكار 
ســينمايى در كارنامه خود داشته باشند اما نتوانستند روند موفقيت خود 
را در ادامه فعاليتشان به پيش ببرند. به گزارش ايسنا، از ميان كارگردانانى 
كه نامشــان در ليست اين مجله به چشم مى خورد مى توان به »مارتين 
اسكورســيزى«، »كريســتوفر نولان«، »اصغر فرهــادى«، »بونگ جون-
هو«، »كوئنتين تارانتينو«، »بــرادران كوئن«، »دنيس ويلنوو«، »مارتين 
مكدونا« و دو فيلمســاز زن يعنــى »كلى رايــكارت« و »گرتا گرويگ« 
 اشــاره كرد كه فيلم هايشــان از درجه بــالاى كيفى برخــوردار بوده و 

قابل دفاعند.

مفقودی
گذرنامه اتباع آقای پرویز اسحاق زهی فرزند برکت تاریخ تولد 1375/1/1 
تاریخ صدور گذرنامه 1395/5/6 به شماره گذرنامه OA504915  به شماره 

خصوصی 694 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد. 

مفقودی
گذرنامــه اتباع آقای برکت اســحاق زهــی فرزند جان محمــد تاریخ تولد 
1352/1/1 تاریــخ صــدور گذرنامــه 1391/2/9 بــه شــماره گذرنامه 
OA1135611 به شــماره خصوصی 5611 مفقود گردیــده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد. 

مفقودی
برگ سبز و برگ کمپانی و کارت خودرو سواری پژو 206 مدل سال 1384

به شماره شاســی:   11805013 به شماره موتور: 10FX5V2347215 به 
شماره پلاک:  11ایران942ق56 مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.

مفقودی
ســند کمپانــی پیــکان وانــت بــاردو مــدل:1393 به شــماره شاســی:  
NAAA36AA4EG694114 به شماره موتور:  P0102213 118 به شماره 

پلاک:  56   ایران  619   ص   73  مفقودگردیده و فاقد اعتبار می باشد. 

مفقودی
برگ ســبز خودرو ســواری هیونــدای ســانتافه 2400 به شــماره موتور 
G4KEEU508508 و شماره شاسی KMHSU81CDFU422813 متعلق 
به خانم محبوبه مقصود اشرفی به کدملی   0439166403 مفقود گردیده و از 

درجه اعتبار ساقط می باشد. 

 آثار هنرمندان ايرانی 
در »آرت فريز« نیويورک

آثارى  »دســتان«  گالــرى 
را  ايرانــى  هنرمنــدان   از 
مجــازى نمايشگــــاه   در 
 Frieze Viewing Room
مى دهد.  نمايــش  نيويورک 
»آرت فريــز« نيويورک روز 
۵ مى آغاز بــه كار كرد و تا 
 ۹ مى ادامه خواهد داشــت. 
از  يكــى  فريــز  فــر   آرت 

مهم ترين نمايشــگاه هاى هنر معاصر در جهان اســت كه سال 2۰۰3  
در لنــدن آغاز به كار كرد و از ســال 2۰۱2 در نيويــورک نيز برگزار 
مى شود. ســال 2۰2۱ در نمايشگاه هنر پيشــرو نيويورک بيش از ۶۰ 
گالرى برجســته جهان حضور دارند و علاوه بر نمايش آثار هنرمندان، 
برنامه گفتگو و پروژه هاى ويژه را براى حمايت از گالرى ها و هنرمندان 
در اين رويداد اجرا مى شــود. اما ارديبهشت سال گذشته و هم زمان با 
شــيوع كرونا در جهان، آرت فر فريز نيويورک نيز از جمله رويدادهايى 
بود كه لغو شــد و برگزاركنندگان آن تصميم گرفتند رويدادى مجازى 
 را بــه جاى ايــن آرت فر برگزار كننــد. اتاق مشــاهده فريز نيويورک 
)Frieze Viewing Room( بــه عنــوان يك طــرح ديجيتال جديد، 
با هدف كشــف و جمــع آورى هنر از گالرى هاى برتــر جهان، در فريز 
نيويورک راه اندازى شــد و سال گذشــته فرصتى را فراهم كرد تا بيش 
از 2۰۰ گالرى از سراســر جهان آثار هنرمندان شناخته شده و نوظهور 
را در فضاى يك گالرى مجازى به نمايش بگذارند. در ســال 2۰2۱ نيز 
يك نســخه اختصاصى از اتاق مشاهده فريز به موازات نمايشگاه اصلى، 
از ۵ تا ۱۴ مى برپاســت كه با اســتفاده از  گسترش برنامه نويسى هاى 
آنلاين، اتصال گالرى ها و مخاطبان در سراسر جهان را ممكن مى سازد 
و ۱۶۴ گالــرى از كشــورهاى مختلف دنيا آثار هنرمنــدان خود را در 
معــرض ديد مخاطبان قرار مى دهند. به گزارش هنرآنلاين، از ايران نيز 
گالرى دســتان با نمايش مجموعه اى از آثار برخى از هنرمندان معاصر 
ايران كه در رســانه هاى مختلف مانند نقاشى، طراحى، مجسمه سازى 
و طراحــى گرافيك كار مى كنند، در اين رويــداد مجازى حضور دارد. 
اردشــير محصص، مهدى قديانلو، سهند حساميان، فرخ مهدوى، هدى 
كاشــيها، ايمان راد، انديشه آوينى و هما دلوراى هنرمندانى هستند كه 

آثار آن ها در اين مجموعه به نمايش درآمده است.

آفتاب یزد - گروه فرهنگی: »كتاب خواندن چيزى نيست كه فقط 
در يك هفته با آن سروكار داشته باشيم. گاهى در امور اجرايى هم 
ديده ام كه اين كار را انجام مى دهند؛ مثلا طرحى را اجرايى مى كنند 
تا در طول يك هفته خودروهــاى دودزا را بگيرند؛ يعنى بعد از آن 
ماشــين هاى دودزا ضررى ندارند؟ اين كارها به نظرم دست كم در 

مقوله فرهنگ خوب نيست.« 
متن كوتاهى كه خوانديد بخشى از سخنان اسماعيل امينى شاعر 
و مدرس دانشــگاه اســت كه چندى پيش درباره موضوع كتاب و 
كتابخوانى و هفته هاى كتاب و مهجوريتى كه اين عنصر مهم فرهنگى 
در جامعه ما ايرانيان دارد، بيان كرده بود. در اين گزارش بنا داريم به 

بررسى اين سخنان بپردازيم.
اجازه دهيد پيش از آنكه وارد بحث اصلى اين گزارش شويم به چند 
فكت مهم درباره كتاب و كتابخوانى كه در آبّان ماه سال گذشته منتشر 

شده اشاره كنيم: 
 - در آخرين آمارگيرى هاى انجام شــده در سال 2۰۱۸ كشورهايى

 از جمله هندوستان، تايلند، چين، فيليپين، مصر، چك، سوئد، فرانسه، 
مجارستان و عربستان سعودى به واسطه ساعات مطالعه مردمشان در 

ليست كتابخوان ترين كشورها قرار گرفتند. 
- در كشور هندوستان مردم به طور متوسط ۱۰ ساعت و ۴2 دقيقه در 
هفته مطالعه مى كنند كه اين زمان تنها محدود به خواندن كتاب هاى 
چاپى نمى شود و مردم كتابهاى آنلاين يا الكترونيكى هم مى خوانند. 

- كشور تايلند دومين كشور با بالاترين ميزان مطالعه است. در اين 
كشور مردم به طور ميانگين ۹ ساعت و 2۴ دقيقه براى مطالعه زمان 
مى گذارند كه از اين زمان تنها 2۸ دقيقه صرف خواندن كتاب هاى 

چاپى مى شود.
- كشــور چين با هشت ساعت مطالعه در هفته در سومين جايگاه 
بالاترين سرانه مطالعه كشورها قرار گرفته است. گفته مى شود بيشتر 

دانشجويان در اين كشور مطالعه آزاد را نوعى سرگرمى مى دانند.
- با توجه به كشورهاى صدر ليست در آمارهاى سال 2۰۱۸ متوجه 
اين امر خواهيم شد كه كشورهاى غربى و اروپايى ديگر مانند گذشته 
علاقه مند به مطالعه نيستند و كمتر از ۶ ساعت در هفته براى مطالعه 

زمان مى گذارند.
- اما بر اساس گزارشى كه در همان آبان ماه سال جارى منتشر شده 
در كشور ما عليرغم اينكه عادت داريم همه چيز را در وضعيت ايده آل 
نشان دهيم آمارهايى كه در سال ۹۸ منتشر شده نشان مى دهند كه 
ميزان مطالعه به طور ميانگين ۷ ساعت و ۴۱ دقيقه در طول يك ماه 
است يعنى به طور ميانگين روزى ۱۵ دقيقه. البته كه نمى توان به اين 
آمار و ارقام استناد كرد. تنها با در نظر گرفتن ميانگين تعداد كتاب هاى 
منتشرشده و جمعيت حال حاضر، مى توان به اين نتيجه رسيد كه اين 

رقم شايد تا زير ۱۰درصد نيز كاهش پيدا كند.

< روز جهانی و روز ایرانی 
در تقويم ساليانه آمده كه سازمان جهانى يونسكو در سال ۱۹۹۱ روز 
23 آوريل را به عنوان روز جهانى »كتاب و حق مولف« نامگذارى كرد. 
در كشور ما هم روز 2۴ آبان به نام »روز كتاب و كتابخوانى« نامگذارى 
شده است. اگر دقت كنيد گزارش هايى كه از دل آنها فكت هايى را 
بيان كرديم در ماه آبان منتشــر شــده بود و باز هم اگر دقت كنيد 
روز كتاب و كتابخوانى در كشــور ما 2۴ آبان است. نزديكى و قرابت 

خاصــى ميان اين دو تاريخ وجود دارد، نــه؟ اين يعنى ما در حوزه 
رسانه حداقل )بخوانيد فقط( سالى يكبار به سراغ كتاب و كتابخوانى 
مى رويم و آمارى را منتشر مى كنيم كه اتفاقا زمانش مربوط به يكسال 
پيش بوده است، در همين گزارش كه به موضوع كتاب و كتابخوانى 
مربوط مى شــود هم به آمارهايى كه مربوط به گذشته بوده استناد 
شده است. در حاليكه همه ما مى دانيم كتاب عنصر بسيار مهمى در 
زندگى فردى و اجتماعى مردم محسوب مى شود، اما آيا واقعا چنين 
اســت؟ آيا واقعا كتاب و كتابخوانى براى مردم مهم است؟ آنهم در 
روزگارى كه مســائل و مشكلات اقتصادى اولين حرف و مهمترين 
حرف را در جامعه )حداقل جامعه ما( مى زند؟ آيا كتاب براى مردمى 
كه در شرايط سخت كرونايى و اقتصادى و تحريم و سقوط وحشتناک 
بــورس و چه كنم هايى كه تمامى ندارند در اولويت قرار دارد؟ آن را 
خريدارى مى كنند؟ مى خوانند، اصلا به آن فكر مى كنند؟ بجز قشر 
دانشجو كه آنها هم تقريبا مجبورند كتاب بخوانند )آنهم كتابهايى كه 
مرتبط با مسائل درسى آنهاست( بقيه مردم رفاقتشان با كتاب به چه 
صورتى است؟ خودمانيم، هم آمارها نشان مى دهند كه مردم ايران 
مدت زيادى است كه با كتاب و كتابخوانى انس و الفتى ندارند و هم 
واقعيت هايى كه روزانه در دل جامعه مشاهده مى كنيم اين موضوع 
را بيان مى كند. هر چقدر هم كتمان كنيم بايد با خودمان روراست 
باشــيم و بپذيريم كه در حوزه كتاب و كتابخوانى آنچنان كه بايد و 
شــايد اقدامى نكرده ايم كه به قول معروف عقبيم. البته به آن معنا 
نيســت كه هيچيك از مردم كتاب نمى خوانند و كتاب در جامعه 
 ما به صورت صددرصد در مهجوريت قرار دارد، ابدا اينطور نيســت. 
در ميان اقشار مختلف جامعه جدا از قشر دانشجو هستند افرادى كه 
هر اتفاقى برايشان بيفتد و زندگى به هر طريق و روشى برايشان بگذرد 
باز هم دست از خواندن كتاب نمى كشند و در طول روز، هفته، ماه 
و ســال زمان خاصى را براى مطالعه كتاب در نظر مى گيرند و اتفاقا 
وجود همين افراد است كه باعث شده آن درصد كمى كه درباره سرانه 
مطالعه كتاب در كشور ما هست، وجود داشته باشد و بشود آن را در 
آمارها بيان كرد. اما در نگاه كلى مى توان بيان كرد كه كتاب در جامعه 
ما در مهجوريت قرار دارد و خيلى مورد استقبال مردم قرار نمى گيرد. 
علتهايش هم كاملا مشخص است، شايد بتوان بيان كرد مهمترينشان 
مسائل اقتصادى است، به اين مفهوم كه مردم به دليل آنكه از شرايط 
مالى خوبى برخوردار نيستند، نمى توانند كتاب بخرند و آن را مطالعه 
كنند، بنا بر همين اصل نمى توانند كتاب خريده و به ديگران هديه 
كنند. اين نكته را در نظر داشته باشيد وقتى داريم درباره عدم خريد 
كتاب براى مطالعه و هديه دادن حرف مى زنيم اشاره مان به عموم 
خانواده هاست اگرنه آن تعداد مشخصى كه گفتيم در هر شرايطى 
كتاب مى خوانند و كتاب هديه مى دهند هميشه هستند و نمى توان 

آمارى كه از آنها به دست مى آيد را به عموم مردم تعميم داد. اما يكى 
ديگر از علت هاى عدم مطالعه كتاب در كشور ما عدم وجود فرهنگ 
كتابخوانى است. بسيارى از خانواده ها هستند كه وقتى دوستى به يكى 
از اعضاى آنها كتاب هديه مى دهد يا همان عضو خانواده مى رود براى 
خود يكى دو كتاب خريدارى مى كند وقتى به خانه مى آيد و كتاب 
را به بقيه اعضاى خانواده نشان مى دهد و مى گويد: »اين كتاب ها رو 
دوستم به من هديه داده« يا مى گويد: »اين كتابها رو به عنوان هديه 

براى خودم خريدم« عموما با چنين واكنشهايى مواجه مى شود كه: 
- خب اون دوستت جاى اينكه كتاب برات بخره پولشو بهت مى داد تا 

خودت هرچى دوست داشتى براى خودت بخرى.
- آخه كتاب هم شــد هديه؟ ببين چطــورى پول رو حيف و ميل 

مى كنن؟ از دست شما جوونها.
- خونه رو پر كتاب كردى بچه. چقدر كتاب مى خرى؟ بس نيست؟ 
خودمون بايد بريم تو خيابون بخوابيم. يه بار ديگه كتاب بيارى تو اين 

خونه همشونو مى ريزم تو سطل آشغال. 
- تو اگه كتابخونى برو درساى خودت رو بخون كه هر ماه كلى واحد 
نيفتى كلى خرج بذارى رو دست من و پدرت. اينهمه كه وقت مى ذارى 
واسه خريد كتاب اگه واسه درس خوندن وقت گذاشته بودى الان شده 

بودى يه پا فيثاغورث. پاشو فكر نون باش كه خربزه آبه.
اين واكنش ها بيانگر يك حقيقت تلخ است، اينكه در جامعه به كتاب 
به عنوان يك عنصر اضافى و بيخودى و پول حرام كن نگاه مى كنند، 
يعنى به كتاب به عنوان يك عنصر فرهنگى و فرهنگساز نگريسته 
نمى شود. طبيعى ست وقتى اعضاى يك خانواده يكى از عضوها را 
به هدر دادن پول در قبال خريد كتاب متهم مى كنند خودشان هم 
كتاب نمى خوانند و اين يعنى كار فرهنگى در ميان خانواده ها صورت 
نگرفته است. اين عدم توجه به فرهنگ گاه حتى تا جايى اثرگذار است 
 كه بعضى افراد هنگامى كه در جاى خاصى كســى را مى بينند كه

 در گوشــه اى نشسته و براى خود كتاب مى خوانند پچ پچ كنان با 
حالتى تمسخرگونه در گوش هم مى گويند: »اون يارو بچه مثبته رو 

نگاه كن، نشسته كتاب مى خونه واسه من« 

< پز روشنفکری
شايد شــما هم در جامعه افرادى را ديده باشيد كه عليرغم فضاى 
غيرفرهنگى كه درباره كتاب و كتابخوانى وجود دارد و پيشتر درباره اش 
مطالبى را بيان كرديم، تمام سعى شان را مى كنند طور ديگرى رفتار 
كنند انگار كه آنها در ميان اين مردم با همه فرق دارند و به شــكل 
ديگرى به زندگى نگاه مى كنند. مثلا وقتى به خانه هايشان مى روى 
بعضى هايشان كتابخانه اى پر از كتابهاى جور وا جور دارند، يا در هر 
گوشه و كنارى از اتاق هاى منزلشان يكى دو كتاب ولو است و مثلا 
خودكار يا كاغذى لاى برگهاى آنها قرار دارد يا مثلا هنگامى كه بيرون 
مى روند يك كتاب قطور كه در برخى مواقع خارجى هم هست را به 
دســت مى گيرند و در اماكن عمومى ظاهر مى شوند. هر كسى هم 
كه اين افراد را مى بيند به حالشــان غبطه مى خورد و در دل با خود 
مى گويد: »اى كاش تو هم اندازه يه ارزن عرضه اين بابا رو داشتى دوزار 
كتاب مى خوندى بلكه مغزت يه كم از آكبندى در بياد« غافل از اينكه 
برخى از همان افرادى كه سعى مى كنند با رفتارشان خود را علاقمند 
به كتاب و كتابخوانى معرفى كنند حتى يك خط از آنهمه كتابى كه 
در خانه و محل كارشان دارند را نخوانده اند و بيشتر براى پز دادن و 

اينكه نشان دهند يك آدم فرهنگى و كتابخوان هستند آن كتابها را 
دور خودشان جمع كرده اند.

< قشر کتابخوان
تا كنون معلوممان شد كه بخشى از مردم اهل مطالعه نيستند و كتاب 
نمى خوانند، دلايل اين كتاب نخواندنشان را هم تا حدودى مشخص 
كرديم. پر واضح است كه اگر مى خواهيم جامعه اى علاقمند به مطالعه 
داشته باشيم بايد با برنامه ريزى كوتاه، ميان و بلند مدت اقتصادى 
و فرهنگى شرايطى را ايجاد كنيم كه فرهنگ مطالعه در كشور ما 
نيز مانند كشــورهايى كه نام آنها در ابتداى اين گزارش آورده شد، 
نهادينه شود. اما در همين گزارش از گروه ديگرى نيز سخن گفتيم 
كه برخى شان علاقمند به مطالعه هستند و هر اتفاقى هم كه بيفتد 
باز هم آنها مطالعه را رها نمى كنند. با اين حال در ميان همين افراد 
گروهى هم هستند كه كتاب مى خوانند و اتفاقا دوست هم دارند اما 
اين مطالعه و علاقمندى گويا به خاطر وجود مســائلى مانند روز يا 
هفته كتابخوانى است، به اين مفهوم كه اينگونه افراد فكر مى كنند 
 يا به عبارت بهتر اينگونه بار آمده اند كه مطالعه كتاب خوب اســت
 امــا نه اينكه تمام زندگى ات را تعطيل كنى و بچســبى به كتاب 
خواندن. آنها كتاب و كتابخوانى را تنها براى مواقعى از سال مناسب 
مى دانند كه به اين موضوع اختصاص داده شده، مثلا زمان برگزارى 
نمايشگاه كتاب، يا روز و هفته كتابخوانى. شايد بتوان چنين ديدگاهى 
را ديدگاه »ســيزده بدرى« نام نهاد، به اين مفهوم كه ۱3 بدر رسم 
خيلى خوبى اســت اما اگر قرار باشد آن را در تمام طول سال مورد 
اســتفاده قرار دهى از ارزش مى افتد و به قول معروف لوث مى شود. 
بالاخره از قديم گفته اند: »هرچيز به جاى خويش نيكوســت« اين 
موضوع درباره كتاب هم صدق مى كند. كتاب خواندن و كتاب هديه 
دادن در روز كتاب و كتابخوانى خيلى هم خوب و ايده آل است اما 
اگر قرار باشد اين كار را در بقيه روزهاى سال هم انجام دهيم واقعا از 
كار و زندگى مى افتيم. به عقيده شما چنين ديدگاهى منطقى است؟ 
آيا مردم اگر در طول شبانه روز حتى در تمام روزهاى سال يكى دو 
ساعت به مطالعه كتاب بپردازند و بقيه زمانشان را صرف انجام كارهاى 
ديگرشان كنند از كار و زندگى مى افتند؟ با اين تفسير تاكنون زندگى 
مردم كشورهاى هندوستان و تايلند و چين بايد با خاک يكسان شده 
باشد در حاليكه مى بينيم آنها با مطالعه كتاب روش هاى بهترى را 
براى ادامه زندگى شــان برگزيده اند و از روزگار بهترى برخوردارند. 
بنابراين همانطور كه در سخنان اسماعيل امينى در ابتداى اين گزارش 
خوانديد اين موضوع نشان مى دهد كه كتاب و كتابخوانى فقط مختص 
روز و هفته كتابخوانى نيست و اين روزها را به آن دليل در تقويم بلُد 
نكرده اند كه مردم فقط در اين روزها كتاب بخوانند و در بقيه روزهاى 
سال حتى يك خط هم مطالعه نداشته باشند. وجود روز و هفته كتاب 
در تقويم ساليانه بيانگر اين است كه در طول سال زمان خاصى را به 
مطالعه اختصاص دهيم اما در روز و هفته كتاب توجه بيشترى به 
موضوع مطالعه داشته باشيم و آن را ارج و قرب بيشترى نهيم. تنها 
به اين طريق مى توانيم جامعه اى پويا و رو به رشد داشته باشيم و از 

زندگى بهترى برخوردار شويم. 

نقدی بر اظهارات اسماعیل امینی پیرامون کتاب و مناسبت های خاص کتابخوانی

خوراک جسم 365 روز، خوراک روح یک هفته
 وجود روز و هفته کتاب در تقویم ســالیانه 
بیانگر این است که در طول سال زمان خاصی 
را به مطالعه اختصاص دهیم اما در روز و هفته 
کتاب توجه بیشتری به موضوع مطالعه داشته 
باشیم و آن را ارج و قرب بیشتری نهیم. تنها به 
این طریق می توانیم جامعه ای پویا و رو به رشد 
داشته باشیم و از زندگی بهتری برخوردار شویم



دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره ۳۰۰۰۱۴۱۴۲7 در میان بگذارید.

زندگی یکشنبه۱9 اردیبهشت  ۱۴۰۰    شماره  6۰۱۰ 

آفتاب یزد - گروه زندگی: مری لوله ای است که غذا را از گلو به معده می رساند. 
آشــالازی نام یک بیماری جدی اســت که مری فرد را تحت تأثیــر قرار می دهد. 
بیماری آشــالازی بر خلاف دیگر بیماری های دســتگاه گوارش نظیر سندرم روده 
تحریک پذیر و یا ریفلاکس معده و مری از جمله بیماری های شــایع در این منطقه 
کارکردی از بدن اســت. این بیماری برای اولین بار حدود ۳۰۰ سال پیش با عنوان 
کاردیواسپاسم تعریف شد. بیماری آشالازی معمولا دیر تشخیص داده می شود زیرا 
علائم آن مشابه سایر اختلالات گوارشی است. با توجه به اهمیت موضوع آفتاب یزد 
در اینباره با دکتر جواد میکاییلی، فوق تخصص گوارش و کبد، استاد دانشگاه علوم 
پزشــکی تهران و دکترمحمد امانی، فوق تخصص گوارش و کبد و دکتر امیرسعید 

صادقی، فوق تخصص گوارش و کبد گفتگو کرده است. 
در ابتدا دکترمیکاییلی دراینباره می گوید: بیماری آشــالازی شــناخته شــده ترین 
بیماری حرکتی مری اســت که از هر یکصد هزار تن یک نفر در ســال به آن مبتلا 

می شود. 
وی ابراز کرد: احتمال ابتلا به بیماری آشــالازی در هر سنی در افراد دیده می شود 

ولی بیشتر در  ۲۵ تا ۶۰ سالگی بروز پیدا می کند. 
این فوق تخصص گوارش و کبد بیان کرد: علائم بیماری آشــالازی به علت از بین 
رفتن نورون ها یا رشــته های عصبی مهاری در دیواره مری ایجاد می شود ولی علت 

دقیق از بین رفتن این نورون ها مشخص نشده است. 
وی ادامه داد: مواردی ازجمله ویروس ها، مواد توکسیک، عوامل ژنتیک و روند های 
خود ایمنی را می توان در ابتلا به بیماری آشالازی دخیل دانست ولی طبق تحقیقات 

انجام شده تاکنون هیچکدام به طور قطعی اثبات نشده است. 
دکترمیکاییلی بیان کرد: علائم بیماری آشالازی به تدریج شروع شده و به آهستگی 

در عرض هفته ها و ماه ها در افراد تشدید می شود. 
این فوق تخصص گوارش و کبد مطرح کرد: شایع ترین علامت بیماری، دیسفاژی به 
جامدات و مایعات یعنی گیر کردن این مواد در مســیر عبور آز مری به معده است 

که می تواند کیفیت زندگی افراد را کاهش دهد. 
وی افزود: دیســفاژی درافراد مبتلا به بیماری آشالازی در ابتدا خفیف بوده ولی به 
تدریج شدیدتر شده و مواد غذایی به دلیل اینکه نمی توانند وارد معده شوند مجددأ 

به دهان بر می گردند که به این حالت »رگورژیتاسیون« گفته می شود. 
دکترمیکاییلی اظهار کرد: از علائم دیگر بیماری آشالازی، درد قفسه سینه، سوزش 
پشــت جناغ، کاهش وزن و علائم ریوی مثل ســرفه و تنگی نفس شبانه است که 

به علت برگشت مواد احتباس یافته در مری و ورود آن ها به راه های هوایی است. 
این اســتاد دانشــگاه علوم پزشکی تهران خاطرنشــان کرد: با توجه به نوع علائم و 
ســیر آهسته پیشرفت آن ها بســیاری از بیماران مبتلا به آشالازی در ماه ها و حتی 
ســال های شروع بیماری به اشــتباه به عنوان بیماری ریفلاکس درمان می شوند و 

مدت ها داروهایی مانند آمپرازول و پنتوپرازول مصرف می کنند. 
وی متذکر شد: بیمارانی که ســوزش پشت جناغ و درد قفسه سینه و دیسفاژی با 
درمان دارویی بهتر نمی شود باید به فکر بیماری آشالازی بوده و به پزشک مراجعه 

تا اقدامات تشخیصی و درمانی لازم داده شود. 
دکترمیکاییلی عنوان کرد: شــاخصه بارز دیســفاژی یا گیر کردن غذا در آشالازی، 
دیســفاژی همزمان به جامدات و مایعات اســت. در حالیکــه در تنگی های دیگر و 
تومورهای مری دیســفاژی به جامدات علامت اصلی بوده و دیسفاژی به مایعات در 

مراحل نهایی بیماری ایجاد می شود. 
این فوق تخصص گوارش و کبد ادامه داد: دیســفاژی در بیماری آشالازی در مواقع 
اســترس و تندتند غذا خوردن تشــدید پیدا کرده و در مواردی که بیمار استرس 
نداشــته و به آرامی غذا می خورد و نیز با تغییر وضعیت مثل صاف نشســتن روی 
صندلی و ســرپا ایســتادن تخفیف پیدا می کند لذا وجود این موارد تشدیدکننده و 

تخفیف دهنده دیسفاژی به تشخیص بیماری آشالازی کمک می کند. 
وی بیان کرد: مکانیســم ایجاد علائم دربیماری آشــالازی همانطور که گفته شد از 
بین رفتن نورون های مهاری است که باعث شل شدن عضلات صاف مری می شوند 
در حالی که نورون های تحریکی که باعث اسپاســم عضلات می شــوند باقیمانده و 

این مسئله سبب ایجاد اسپاسم و انسداد در محل اسفنکتر تحتانی مری می شود. 
دکترمیکاییلی اضافه کرد: ازطرف دیگر از بین رفتن نورون های مهاری در تنه مری 
باعث از بین رفتن انقباضات یا پریستالسیسم طبیعی مری شده و راندن لقمه غذایی 

به طرف انتهای مری در افراد مبتلا به بیماری آشالازی مختل می شود. 
این فوق تخصص گوارش و کبد درباره روش های تشخیصی بیماری آشالازی گفت: 
به طور کلی در بیماری که با علایم دیســفاژی یا گیر کردن غذا به پزشک مراجعه 
کرده، مشــکوک به بیماری آشالازی هســتیم و اولین اقدام تشخیصی رادیوگرافی 
مری با بلع باریم می باشــد که می تواند تنگی و اسپاسم در محل اسفنکتر تحتانی، 
اختلال در تخلیه مری و در موارد طول کشیده دیلاتاسیون یا گشادی در تنه مری 

را نشان دهد. 
وی افزود: رادیولوژیســت باید تخلیه مــری آز باریم را در زمان های ۱.۳ و ۵ دقیقه 
بعــد از بلع باریم کنترل کند و عــدم تخلیه مری مخصوصا ۳ و ۵ دقیقه بعد از بلع 
باریم نشان دهنده انسداد در محل اسفنکتر تحتانی و اشکال در تخلیه مری است. 

دکترمیکاییلی مطرح کرد: همه بیماران مراجعه کننده به پزشک متخصص با علایم 
دیســفاژی باید تحت آندوســکوپی فوقانی قرار بگیرند و علل دیگر ایجاد دیسفاژی 

مانند زخم ها و تومورهای قسمت انتهایی مری رد شوند. 
این استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران مطرح کرد: در آندوسکوپی بیماران آشالازی 
اسپاسم و تنگی در محل اسفنکتر تحتانی مری مشاهده می شود ولی آندوسکوپ با 
فشار ملایمی آز محل تنگی عبور می می کند. در موارد طول کشیده اتساع تنه مری 

و احتباس ترشحات و مواد غذایی باقیمانده داخل مری مشاهده می شود
وی متذکر شــد: اگرچه بــا وجود علائم بالینی آشــالازی و انجام باریم ســوالو و 
آندوســکوپی و رد بقیه علل دیسفاژی می توان به تشخیص آشالازی رسید و درمان 
را شــروع کرد ولی بهتراســت که بیماران تحت مانومتری مری هم قرار بگیرند تا 

تشخیص قطعی شود. 
دکترمیکاییلی ادامه داد: در مانومتری افراد مبتلا به بیماری آشــالازی از بین رفتن 
انقباضات طبیعی تنه مری، افزایش فشــار اسفنکتر تحتانی مری و عدم شل شدن 

مناسب آن به دنبال بلع مشاهده می شود. 
این فــوق تخصص گوارش و کبد ادامه داد: بیماری آشــالازی از نظر مانومتری به 
سه تیپ ۱ و۲ و۳ تقسیم می شود که دانستن این مسئله می تواند در انتخاب روش 
درمان به ما کمک کند. لذا بهتر اســت بیماران تحت مانومتری مری قرار گیرند تا 

زیرا در انتخاب روش درمانی مناسب، کمک کننده است. 

وی می گوید: درمان بیماری آشــالازی بدین صورت اســت که در مورد درمان این 
بیماری باید ابتدا به بیمار توضیح داد که زمینه این بیماری تا آخر عمر وجود خواهد 
داشت و تخریب نورون های مهاری یک پروسه برگشت ناپذیر است ولی اگر درست 
درمان شوند می توانند مثل افراد عادی غذا بخورند و مشکل زیادی نداشته باشند. 
دکترمیکاییلی ادامه داد: داروهایی مانند بلوک کننده های کانال کلسیم و ترکیبات 
نیتراتی که باعث شــل شدن اسفنکتر تحتانی مری می شــوند اثر اندکی در بهبود 
علائم بیمار آشــالازی داشــته و به صورت روتین توصیه نمی شوند و فقط بصورت 

مقطعی تا زمانی که درمان های موثرتر قابل انجام باشند به کار می روند. 
این فوق تخصص گوارش و کبد افزود: این داروها یک ربع تا نیم ساعت قبل از وعده 
غذایی به صورت خوراکی یا زیرزبانی جهت بهبود علایم بیماری آشــالازی استفاده 

می شوند و ممکن است عوارضی مثل سردرد یا افت فشارخون داشته باشند. 
وی مطرح کرد: جراحی و دیلاتاسیون اسفنکتر تحتانی مری با بالون دو روش موثر 
و کارا برای درمان آشــالازی هستند. در این مورد باید به بیمار توضیح داد که این 
درمان ها حتما باید در مراکز و توسط افرادی که مهارت های لازم در درمان آشالازی 
را دارند انجام شــود درغیر اینصورت ممکن است عوارضی مانند پارگی مری حین 
درمان ایجاد شــده یا بیمار از درمان ها حتی جراحی که می تواند موثرترین درمان 

باشد نتیجه لازم را به دست نیاورد. 
دکترمیکاییلــی متذکر شــد: میزان تاثیر و عوارض هر کــدام از روش های درمانی 
باید برای بیمار توضیح داده شــود تا او بتواند آگاهانه روش درمان بیماری خود را 

انتخاب کند. 
این فوق تخصص گوارش و کبد بیان کرد: دیلاتاســیون با بالون یک روش درمانی 
موثر برای بیماری آشــالازی بوده و نســبت به جراحی ارزان تر اســت و اگر توسط 
افــراد ماهر انجام شــود تا ۹۰ درصد موارد موثر خواهد بــود. این درمان در بخش 

آندوسکوپی و بصورت سرپایی انجام می شود. 
وی افزود: بالون از طریق آندوســکوپ وارد مری شــده و در محل اسفنکتر تحتانی 
مری قرار می گیرد و با فشــار به مدت ۳۰ تا ۶۰ ثانیه باد می شــود و بعد از خالی 
کردن آن بالون از مری خارج می شــود و بعد از انجام دیلاتاسیون بیمار به مدت ۲ 
تا ۳ ســاعت در بخش آندوســکوپی تحت نظر بوده و در صورتی که عوارضی مانند 
پارگی مری که ندرتا ایجاد می شود )یک درصد موارد( مشاهده نشد، بیمار ترخیص 

شده و به منزل می رود. 
دکترمیکاییلی خاطرنشــان کرد: دیلاتاسیون را می توان در صورت نیاز وعدم بهبود 
کامل علائم در افراد مبتلا به بیماری آشالازی، ۲ تا ۳ نوبت با بالون های بزرگتر در 
فواصل چند هفته تا چند ماه تکرار کرد و در صورت عدم بهبود مناســب علائم به 
عنوان شکســت این روش درمانی تلقی کرده و برای بیمار توصیه به انجام جراحی 

نمود. 

این فوق تخصص گوارش و کبد ادامه داد: لازم به یادآوری است که بالون آشالازی 
در ســه اندازه با دیامترهای ۳۰.۳۵ و ۴۰ میلیمتــری وجود دارد. حدود ۱۰ تا ۱۵ 
درصد بیماران آشالازی پاسخ مناسبی به دیلاتاسیون با بالون نمی دهند و باید تحت 

جراحی قرار بگیرند. 
وی ابراز داشت: جراحی هزینه بالاتری داشته و بیمار مبتلا به آشالازی باید حداقل 
یک تا دو شب در بیمارستان بستری شود. جراحی بهتر است با روش لاپاروسکوپی 
باشد و جراح از این طریق میوتومی یا برش طولی عضلات حلقوی اسفنکتر تحتانی 

مری را انجام می دهد. 
دکترمیکاییلی اظهارکرد: جراحی جهت درمان بیماری آشــالازی اگر توسط جراح 
ماهر انجام شود، می تواند تاثیر بیشتری در بهبود علائم نسبت به روش دیلاتاسیون 
با بالون داشته باشد ولی بیمار باید این نکته را بداند که جراحی هم زمینه بیماری 
را ریشه کن نکرده و احتمال عود علائم و نیاز به تکرار درمان در سال های بعد وجود 
دارد ولو اینکه میزان عود بعد از جراحی در مقایسه با روش دیلاتاسیون کمتر است. 
این فوق تخصص گوارش و کبد می گوید: روشــی که در چند سال اخیر ابداع و در 
درمان آشالازی به کار رفته، روش جراحی یا میوتومی از درون می باشد که در بخش 

آندوسکوپی و از طریق آندوسکوپ انجام می شود. 
وی ادامــه داد: در این روش با ایجاد کانالــی در زیر لایه های مخاطی و زیرمخاطی 
مری به عضلات حلقوی اســفنکتر تحتانی مری دسترسی پیدا کرده و میوتومی یا 
برش عضلات انجام می شود. این روش در موارد مقاوم آشالازی مخصوصا در تیپ ۳ 

بیماری نتایج خوبی داشته است. 
دکترمیکاییلی افزود: این روش جدید که به اســم »POEM« هم گفته می شــود 
نسبت به دیلاتاسیون با بالون گران تر بوده و حداقل نیاز به یک شب بستری دارد. 
ایــن فوق تخصص گوارش و کبــد توضیح داد: بعد از انجــام روش های جراحی یا 
POEM در افراد مبتلا به بیماری آشــالازی ممکن اســت اسفنکتر تحتانی مری 
بیش از حد نیاز شل شــده و بیمار برای جلوگیری از برگشت اسید معده به داخل 
مری و علائم ناشــی ازآن نیاز به مصرف داروهای متوقف کننده ترشــح اسید معده 

داشته باشد
وی مطرح کرد: در بیماران مبتلا به آشــالازی که روش های جراحی یا دیلاتاسیون 
با بالون ریســک نسبتاً بالایی دارد مثل افرادی پیری که مشکلات قلبی ریوی دارند 
برای درمان آشــالازی از روش تزریق توکسین بوتولیسم در ناحیه اسفنکتر تحتانی 

مری اســتفاده می کنیم. دکترمیکاییلی گفت: توکســین بوتولیســم ترشح استیل 
کولیــن را از انتهــای نورون های تحریکی مهار کرده و باعث شــل شــدن عضلات 
اسفنکتر می شــود و از این طریق تخلیه مری تسهیل شــده و علائم بهتر می شود 
البتــه تاثیــر دارو به تدریج کاهش پیدا کرده و از بین می رود و هر ۶ تا ۱۲ ماه نیاز 

به تکرار تزریق وجود دارد. 

 n  دیسفاژی علت های خوش خیم یا بدخیم دارد
در ادامه نیز دکتر امانی در اینباره خاطرنشــان کرد: دیســفاژی مری یا اختلال در 
بلع در حقیقت اختلالی اســت که در هنگام بلعیدن غذا روی می دهد و فرد دارای 
این اختلال، با گیر کردن غذا در مری هنگام غذا خوردن مواجه می شــود که بیمار 
مجبور است با خوردن آب یا ایستادن کمک کند تا غذا وارد مری شود یا گاها حتی 

غذا را بیرون بیاورد. 
وی ابراز کرد: دیســفاژی یا گیر کردن غذا می تواند علت های خوش خیم یا بدخیم 
داشــته باشــد. بیماری های بدخیم مثل ســرطان ها و توده های مری که در حال 
پیشــرفت هستند و مجرای عبور غذا در مری را می بندند باعث دیسفاژی می شوند 
و این گیر کردن غذا پیشرفته است. یعنی ابتدا بیمار حین خوردن غذاهای سفت و 
تکه های گوشت دچار گیر کردن می شود و با تشدید و پیشرفت بیماری سرطان نیز 
هم آب و مایعات و غذاهای ســفت گیر نمی کند که این حالت را در افراد دیسفاژی 

پیشــرونده می گویند. این فوق تخصص گوارش و کبد بیان کرد: همیشه دیسفاژی 
بد خیم نیســت و می تواند علل خوش خیم داشــته باشد. در موارد خوش خیم که 
ناشی از اختلال حرکتی مری می باشد بدین صورت که حرکت مری و عضلات مری 

درست عمل نمی کنند و امکان عبور غذا به مری نیست. 
وی بیان کرد: از بیماری های حرکتی مری بیماری آشالازی است. بیماری آشالازی 
بیماری بدخیمی نیســت ولی باعــث اذیت بیمار و گیر کردن غذا می شــود که با 

استرس و نگرانی علایم تشدید می گردد. 
دکتر امانی اظهار داشــت: در فرد مبتلا به آشالازی قسمت عصبی داخل بافت مری 
صدمه می بیند و مهم ترین مسئله ای که ایجاد می شود افزایش فشار عضلانی قسمت 
انتهای مری اســت. به این ترتیب غذا نمی تواند از مری وارد معده شود و وقتی غذا 

نتواند از مری وارد معده شود واغلب غذا گیر می کند. 
این فوق تخصص گوارش و کبد عنوان کرد: همانطور که گفته شــد در صورتی که 
فرد مبتلا به بیماری آشــالازی استرس، اضطراب و مشــکلات روحی داشته باشد 

دیسفاژی بیشتر خواهد شد. 
وی می گوید: آشــالازی مردان را بیشتر از زنان گرفتار می کند و ممکن است در هر 

سنی بروز کند. سنینی که بیشتری شیوع را دارند بین ۳۰ تا ۶۰ سال هستند. 
دکتــر امانی: برای درمان آشــالازی راههای مختلفی وجــود دارد اگرچه همه این 
درمان ها قادر به تخفیف دادن علائم هستند اما متاسفانه هیچکدام از آن ها قادر به 

درمان کامل بیماری نیستند. 
این فوق تخصص گوارش و کبد اضافه کرد: چهار روش درمانی اصلی برای آشالازی 
وجود دارد که شــامل درمان دارویی، تزریق ســم بوتولینــوم، اتانول آمین اولئات، 
دیلاتاســیون پنوماتیک و کاردیومیوتومی اســت که تمامی آن ها در جهت کاهش 

فشار اسفنکتر و بهبود تخلیه مری هستند. 

 n  بیماری آشالازی معمولا دیر تشخیص داده می شود
   در ادامــه نیــز دکتر صادقی در اینباره اظهار داشــت:  در صورت ابتلا به بیماری 
آشالازی بدن شروع می کند به از بردن یکسری فیبرهای عصبی که در انتهای مری 
قرار دارد و عضله ای که باعث بســته شدن مری می شود را تخریب می کند و باعث 
می شــود که وقتی فرد غذا را میل می کند و به مرحله ای می رسد که غذا به انتهای 
مری می رســد و مری باید گشاد و عضله شل شود، به دلیل ابتلا به این بیماری آن 

اعصابی که عضله را شل می کند، از بین می برد و دیگر عضله شل نمی شود. 
وی ابراز داشــت که بیماری آشــالازی معمولا افراد بین ۲۵ تا ۶۰ ســال را گرفتار 

می کند اما در هرسنی می تواند افراد را درگیر نماید. 
این فوق تخصص گوارش و کبد عنوان کرد: به طور کلی بیماری آشــالازی، بیماری 
اســت که سیر آهسته ای دارد یعنی بدین صورت نیست که فرد شب بخوابد و صبح 
که از خواب بیدار می شــود ومتوجه شود که دیگر نمی تواند غذا بخورد و اغلب سیر 
چند ماهه یا چندســاله را در پی دارد که فرد با علایم مختلفی به پزشــک مراجعه 

می کند که حتی با بیماری های گوارشی دیگر اشتباه گرفته می شود. 
دکتر صادقی تصریح کرد: بارزترین علامت بیماری آشــالازی، دیســفاژی است که 
به دو نوع دیســفاژی جامدات که تقریبا در تمام بیماران دیده می شود و دیسفاژی 

مایعات که در دو سوم آن ها یافت می شود، تقسیم می شود. 
ایــن متخصص ادامه داد: افراد مبتلا به بیماری آشــالازی بــا علایمی مانند ترش 
کردن به پزشــک مراجعه می کنند اما ترش کردن آن ها واقعی نیست و به دلیل آن 
انسدادی که عدم شل شدگی انتهای مری، موادی که در آنجا قرار دارد و حالت پس 

زدگی دارد، حالت سوزش و ترش کردن به فرد دست می دهد. 
این فوق تخصص گوارش و کبد ادامــه داد: در برخی مواقع افراد جوان افراد مبتلا 
به بیماری آشالازی با علایمی مانند درد عضله قفسه سینه به پزشک مراجعه کنند 
و البته در مواردی که بیماری شــدت می یابد احتمــال اینکه فرد علایم مانند این 
را نداشــته باشــند وجود دارد زیرا به مرور زمان این عضله از بین رفته و معمولا در 

مراحل اولیه این علایم مشاهده می شود. 
وی بیان کــرد: گزینه های انتخابی درمان بیماری آشــالازی به عوامل مختلفی از 
جمله شــرایط عمومی و میزان سلامتی فرد بیمار، تخصص پزشک معالج به همراه 
تکنیک های مختلف درمان این بیماری، انتخاب شــخصی وسابقه درمان های قبلی 

در مورد این بیماری بستگی دارد. . 
دکتر صادقی ابراز کرد: برای درمان آشــالازی راه های گوناگونی وجود دارد اگرچه 
همه این درمان ها قادر به تخفیف دادن علائم هستند اما متاسفانه هیچکدام از آن ها 

قادر به درمان کامل بیماری نیستند. 
ایــن فوق تخصص گوارش و کبد ادامه داد: روش درمانــی اول برای افراد مبتلا به 
آشــالازی دارو درمانی و تزریق سم بتولونیم است که با کاهش دادن فشار اسفنکتر 
تحتانی مری عمل می کنند اما روش دیگر بالون زدن و جراحی اســت که از طریق 

تضعیف فیبرهای عضلانی اسفنکتر تحتانی مری عمل می کنند. 
وی در پایان گفت: بیماری آشــالازی معمولادیر تشخیص داده می شود زیرا علائم 
آن مشابه سایر اختلالات گوارشی است. برای آزمایش این وضعیت، پزشک مواردی 
مانند مانومتری مری، اشــعه ایکس دســتگاه گوارش فوقانی و آندوسکوپی فوقانی 

است. 

آفتاب یزد در گفتگو با متخصصان بررسی کرد 

علل و راه های درمان بیماری آشالازی 

 استنشاق دود دست دوم سیگار 
با خطر نارسایی قلبی همراه است

طبق نتایج یــک مطالعه جدید، قرارگیری در 
معرض دود دست دوم سیگار با افزایش احتمال 
نارسایی قبلی مرتبط است. به گزارش مهر، در 
این مطالعه، داده های مربوط به نظرســنجی 
بیش از ۱۱ هزار افراد غیرسیگاری با میانگین 
ســنی ۴۸ سال که از ســال ۱۹۸۸ تا ۱۹۹۴ 
تحت نظر بودند بررسی شد. از هر ۵ نفر از این 
افراد، یک نفر در محیط آزمایشگاه در معرض 
دود دست دوم سیگار قرار گرفت. این مطالعه 
نشــان داد که افراد غیرسیگاری در مواجهه با 
دود سیگار ۳۵ درصد بیشتر از افراد دیگر، دچار 
نارسایی قلبی می شوند. این ارتباط حتی پس 
از محاسبه ســایر فاکتورهای پرخطر از جمله 
سابقه ســایر بیماری های قلبی، کلسترول بالا 
و دیابت همچنان وجود داشــت. ارتباط بین 
دود سیگار و نارسایی قلبی در مردان و افرادی 
که قبلًا دچار حمله قلبی یا سکته مغزی شده 
بودند، بیشــتر بود. یافته ها در سایر زیرگروه ها 
از جمله افراد بــا نژادهای مختلف و مبتلایان 
به چاقی و دیابت مشــابه بود. سرپرست تیم 
تحقیق می گوید: »به هر دلیلی، در مردان، به 
نظر می رسد که تأثیر قرارگیری در معرض دود 
 دست دوم سیگار با افزایش خطر نارسایی قلبی

 همراه است.«

تازهها
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ریزش موی مرتبط بــا دوران پس از بارداری 
یکی از رایج ترین پرسش هایی است که از سوی 
زنان مطرح می شــود زیرا اکثر بانوان چند ماه 
پس از زایمان دچار تشدید ریزش موها و عملا 
ریزش شــدید و ناگهانی موها چند ماه پس از 
زایمــان می گردند که باعث اضطراب و نگرانی 
مادرمی گردد. در توضیح علت این ریزش موی 
اول باید نگاهی به دوره های رشــد مو داشته 
باشــیم. به طورکلی رشد مو دارای سه مرحله 
است که عبارتند از مرحله اول )آناژن( مرحله 
رشــد یا مرحله فعال، مرحلــه دوم )کاتاژن( 
مرحله بینابینی و به مرحله سوم )تلوژن( مرحله 
استراحت موها گفته می شود. در دوران بارداری 
با توجــه به تغییرات هورمونی به ویژه افزایش 
هورمون استروژن که یک هورمون محرک رشد 
مو است، بیشتر موها در مرحله فعال می مانند 
و نمی ریزنــد و عملا این تصــور برای مادر به 
وجود می آید که رشد موها بیشتر شده و تراکم 
موهایش افزایش یافته است. پس از زایمان به 
دلیل از بین رفتن محرک های هورمونی تعداد 
زیادی از موهایی کــه در فاز فعال بودند، وارد 
مرحله اســتراحت می شــوند و در این مرحله 
اســت که ریزش مو صــورت می گیرد. از آنجا 
که این مراحل در یک دوره ســه تا چهار ماهه 
اتفاق میافتد، از حدود ماه چهارم پس از زایمان 
است که ریزش موهای مادر بیشتر شده و چون 
مادر، در این زمان در مرحله فعال شــیردهی 
است ممکن است فکر کند که شیر دادن باعث 
ریزش موهایش شده است. در حقیقت، به علت 
کمتر ریختن موهــا در دوران بارداری، ریزش 
آن پس از زایمان بیشــتر به چشــم می آید و 
ارتباطی با شیردهی ندارد. در این حالت عملا 
موهای که باید در طی نه ماه بارداری به تدریج 
می ریختند و به علت تغییرات هورمونی ریزش 
نداشته اند، به شکل ناگهانی می ریزند. با توجه 
به طبیعی بودن ریزش موی پس از زایمان به 
علت تغییرات هورمونی عملا این تشدید ریزش 
مو جای نگرانی ندارد و به مرور بهبود می یابد 
اما چند راهکار زیر باعث بهتر طی شــدن این 

دوره و درمان بهتر و سریع تر می شود. 
۱- پرهیز از شســوار کشــیدن یــا اتوکردن 
 زیاد مو: این روندهای آرایشــی باعث تشدید
 نازک شــدن ســاقه موهای باقیمانده شده و 
نمــای ظاهری ریزش مو به خاطر نازکی موها 

نمایان تر می گردد. 
۲- پرهیز از برس زدن زیاد موها: بهتر اســت 
در ایــن دوره برس زدن به صورت روزی یکبار 
و ملایم صورت گیرد تا موهای کمتری ریزش 

پیدا کند. 
۳- رعایت اصول تغذیه مناســب: داشتن رژیم 
غذایی متعادل که باعث دریافت مقادیر مناسب 
ویتامینها و آهن می شود در بهبود سریعتر این 
نوع ریزش مو موثر است. بر این اساس استفاده 
متعادل از میوه هــای رنگی، هویج، تخم مرغ، 
ماهی به علت دارابودن ذخایر ویتامینی و کمک 

به جذب آهن توصیه می شود. 
۴- ادامه مصرف مکمل های ویتامینی: همانند 
دوره بــارداری در ایــن دوره نیز بهتر اســت 
اســتفاده از مکملهای ویتامیــن با صلاحدید 

پزشک ادامه یابد. 
۵- استفاده از شــامپوهای حجم دهنده: این 
شــامپوها با افزایش قطر ساقه مو باعث بهبود 
 ظاهری نمــای کاهش تراکم موها می شــود. 
بر این اســاس، این نوع ریزش مو جای نگرانی 
ندارد و به مرور طــی چند ماه بهبود می یابد. 
فقط در موارد شــدید ریزش مو یا ادامه یافتن 
ریزش مو به مدت بیش از یک ســال مراجعه 
به متخصص پوســت از نظر بررسی سایر علل 

احتمالی ریزش مو ضروری است. 

یادداشت

l دکتر رضا رباطی 
 متخصص پوست و مو 

 دلایل ریزش موها
 پس از زایمان 

 lدکتر میکاییلی: علائم بیماری آشــالازی به علت از
 بیــن رفتن نورون ها یا رشــته های عصبی مهاری در 
دیواره مری ایجاد می شود ولی علت دقیق از بین رفتن 

این نورون ها مشخص نشده است

l دیسفاژی در افراد مبتلا به بیماری آشالازی در ابتدا خفیف 
بوده ولی به تدریج شدیدتر شده و مواد غذایی به دلیل اینکه 
 نمی توانند وارد معده شوند مجدداً به دهان بر می گردند که 

به این حالت »رگورژیتاسیون« گفته می شود

l دیسفاژی در بیماری آشــالازی در مواقع استرس و تندتند 
غذا خوردن تشــدید پیدا کرده و در مواردی که بیمار استرس 
نداشــته و به آرامی غذا می خورد و نیز با تغییر وضعیت مثل 
صاف نشستن روی صندلی و سرپا ایستادن تخفیف پیدا می کند 
 لذا وجود این موارد تشــدیدکننده و تخفیف دهنده دیسفاژی

 به تشخیص بیماری آشالازی کمک می کند

 l دکتر صادقی: بارزترین علامت بیماری آشالازی، 
دیسفاژی اســت که به دو نوع دیســفاژی جامدات 
که تقریبا در تمام بیماران دیده می شود و دیسفاژی 
مایعات که در دو ســوم آن ها یافت می شود، تقسیم 

می شود

l در برخی مواقع افراد جوان افراد مبتلا به بیماری آشــالازی با 
علایمی مانند درد عضله قفسه سینه به پزشک مراجعه می کنند 
و البته در مواردی که بیماری شــدت می یابد احتمال اینکه فرد 
علایم مانند این را نداشته باشند وجود دارد زیرا به مرور زمان این 
عضله از بین رفته و معمولا در مراحل اولیه این علایم مشاهده 

می شود

l روش درمانی اول برای افراد مبتلا به آشــالازی، دارو درمانی 
و تزریق ســم بتولونیم است که با کاهش دادن فشار اسفنگتر 
تحتانی مری عمل می کنند اما روش دیگر )بالون زدن و جراحی 
اســت که از طریق تضعیف فیبرهای عضلانی اسفنگتر تحتانی 

مری عمل می کنند

lدکتر امانی: آشالازی مردان را بیشتر از زنان گرفتار 
می کند و ممکن است در هر سنی بروز کند. سنینی 

که بیشتری شیوع را دارند بین ۳۰ تا ۶۰ سال هستند

l دیسفاژی مری یا اختلال در بلع در حقیقت اختلالی است که در 
هنگام بلعیــدن غذا روی می دهد و فرد دارای این اختلال، با گیر 
کردن غذا در مری هنگام غذا خوردن مواجه می شــود که بیمار 
مجبور است با خوردن آب یا ایستادن کمک کند تا غذا وارد مری 

شود یا گاها حتی غذا را بیرون بیاورد. 

l در فرد مبتلا به آشالازی قســمت عصبی داخل بافت مری 
صدمه می بیند و مهم ترین مسئله ای که ایجاد می شود افزایش 
فشار عضلانی قسمت انتهای مری اســت. به این ترتیب غذا 
نمی تواند از مری وارد معده شود و وقتی غذا نتواند از مری وارد 

معده شود واغلب غذا گیر می کند
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کمپین »دست از حجابم بردار« در فرانسه
زنان مسلمان فرانسوی در اعتراض به محدودیت های ایجاد شده برای حجاب، کمپینی به راه انداختند. به گزارش 

ایسنا به نقل از اسپوتنیک، زنان مسلمان فرانسه با راه اندازی کمپینی در شبکه های اجتماعی به ممنوعیت حجاب 
در این کشور اعتراض کردند. به دنبال تصویب قانون ممنوعیت استفاده دختران مسلمان زیر 1۸ سال از حجاب 

و مادران شان در هنگام همراه شدن با دختران شان در مسیر مدرسه، زنان مسلمان در شبکه های اجتماعی 
کمپینی را با هشتگ »Pas Touche A Mon Hijab« دست از حجابم بردار راه اندازی کردند.

اصلی ترین حزب حامی دموکراســی اســکاتلند، توانست ده ها کرسی 
در انتخابات پارلمانی این منطقه به دســت آورد که این می تواند آینده 
»بریتانیــا« را تغییر دهد، اما نتایج اولیه هنوز تردیدهایی درباره پیروزی 
آن با اکثریت قاطع بر جای گذاشــته اســت. به گزارش ایسنا، به نقل از 
خبرگزاری رویترز، حزب ملی اســکاتلندی )اس ان پی( گفته اســت که 
در صورت بازگشــت اکثریت حامیان استقلال به پارلمان ۱۲۹ عضوی 
تفویضی، دوباره تا پایان ۲۰۲۳ یــک رای گیری برای جدایی از بریتانیا 
برگزار خواهد کرد. این یک رویارویی حقوقی بالقوه با بوریس جانسون، 

نخست وزیر بریتانیا رقم می زند که قاطعانه مخالفتش را با 
برگزاری چنین رفراندومی اعلام کرده اســت. حزب ملی 
اسکاتلندی تاکنون ۳۸ کرســی از ۴۷ کرسی اعلام شده 
را به دســت آورده است که شامل سه حوزه سرنوشت ساز 
انتخاباتی در لوتیان شرقی، ادینبرو مرکزی و ایر می شود. 

اس ان پی در انتخابات پیشین نتوانســت در دامبرتون برنده شود و این 
کرسی را با اختلاف کم در اختیار حزب دیگری گذاشت. در برخی حوزه ها، 
حمایت از اپوزیسیون احزاب طرفدار اتحاد با بریتانیا افزایش یافته و این 

 نشــان می دهد که نتیجه نهایی شانه به شانه خواهد بود،
خصوصا اینکه برخی کرســی ها هم روی یک سیســتم 
نمایندگی متناسب جداگانه اختصاص یافته اند. این نتایج 
 حاکی از آن است که حزب ملی اسکاتلندی برای چهارمین بار
در مســیر پیروزی قرار دارد و این میدانی برای پیشــبرد 
دومین رفراندوم اســتقلال را برای آن ها مهیا می کند. اما اگر این حزب 
از کســب اکثریت ناکام بماند، کار دولت بریتانیا برای مخالفت در برابر 

درخواست ها برای برگزاری یک رفراندوم دیگر ساده تر خواهد شد.

انتخابات اسکاتلند؛ پیروزی اولیه طرفداران استقلال
دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره ۳0001414۲7 در میان بگذارید.

آفتاب یزد - رضا بردستانی: عالی ترین مقام اجرایی کشور در سخنانی 
گفت: »از زمانی که نفت کشف شده و در اقتصاد ایران ورود پیدا کرده، 
که بودجه کشور بدون اتکا به نفت اداره شود آن هایی که دولت را مورد 
نقد قرار می دهند که اگر نقد درست باشد بسیار هم خوب است و از آن ها 
متشکریم، به این نکات هم توجه کنند که اتکای دولت در بودجه به نفت 
و میعانات فقط ۲ درصد بوده است و این در تاریخ بسیار مسئله مهمی 
است و می خواستیم به دستور مقام معظم رهبری عمل کنیم و این نکته 
دومی است که ما در بودجه می بینیم.« حال این پرسش اساسی می تواند 
مطرح شود که: »تامین ۹۲ درصد بودجه از کجا و کدام منبع بوده است؟« 

< تحریم، تحریم گفتن شعار دولت است تحمل تحریم وظیفه ی مردم!؟ 
بارهــا از فروش معجزه گونه ی نفت و فرآورده های آن گفته بودند اما در 
محافل اقتصادی بحث های دیگری نیز مطرح بود و آن این که؛ »دولت 
هرچه فشــار تحریم ها بیشتر می شود، دســت خود را بیشتر در جیب 
مــردم فرو می برد« یا این که؛ »نزدیک به ۳۰۰ هزار میلیارد تومان تنها 
از بازار ســرمایه نصیب دولت شده اســت که یا از محل مالیات بوده یا 
فروش سهام شرکت های دولتی که به گفته ی مهرپور، فروش مایملک 
و دارایی های دولت نیز به گونه ای دســت در جیب مردم کردن است.« 
بحث دیگر دخالت در بازار ارز است همانی که »محمود واعظی« گفت و 
خیلی ها تلاش کردند آن سخنان »درست« اما »ناسنجیده« را به اصطلاح 
 »درز« بگیرند اما کار از کار گذشته بود. مباحثی چون »چاپ اسکناس« 
به صورتی بی حساب و کتاب، عدم شفافیت در درآمدها و هزینه ها و آمار 
و ارقامی که نمی توان بدان اعتماد کرد هیچ تردیدی باقی نمی گذارد که 
از زاویه ی نگاه یک کارشناس اقتصادی به این موضوع بنگریم، نکته ی تلخ 
ماجرا در این تلاش عدم همکاری برخی از اعضای »کمیسیون اقتصادی 
مجلس« است که علی رغم قول های پی در پی حاضر به انجام مصاحبه و 
توضیح دادن نشدند. در همین رابطه مهرپور نکته ی مهم و قابل تأملی را 
بیان می کند و آن این که: »بررسی بودجه و انحرافات بودجه همواره پشت 
درهای بسته انجام می شود از ۹۹ به قبل، در کدام سال، کدام دولت آمد 
و پاسخگوی انحرافات بودجه ای را شفاف بیان کرد؟ اساساً چون دولت ها 
اجبار و الزامی در پاسخگویی نمی بینند لابد در ارائه ی آمار و ارقام و نیز 
جداول هزینه و درآمد هرگونه صلاح بدانند عمل خواهند کرد!« که به نظر 
نکته ی درستی است زیرا در شرایط تحریمی، چگونه می خواهیم ادعای 
۸ درصدی حسن روحانی را راستی آزمایی کنیم آن هم وقتی مطمئنیم 
از »مجلس شورای اسلامی« نیز به اصطلاح »آبی گرم نمی شود« الا آن 
که در تریبون ها دولت ها را به باد انتقاد بگیرند که به جامعه بقبولانند دلِ 

آن ها نیز همچون مردم »تشتِ خون« است! 

< در برخی ادعاهای اقتصادی یاد ملانصرالدین و پرسش 
       »وسط دنیا کجا است« می افتیم! 

میثم مهرپور کارشناس و پژوهشگر حوزه ی اقتصاد به آفتاب یزد می گوید: 
»در مورد صحبت آقای روحانی که گفتند ما کمترین اتکا را به درآمدهای 
نفتی داشتیم دو نکته وجود دارد: اولا اینکه سایر منابع از کجا تامین شده 
نکته دوم این است که ما همواره حتی در این سال هایی که تحریم بودیم 
نفت فروختیم ولی چون نفت به لحاظ قانونی فروخته نشده شاید درآمدها و 
ارقامی که داشته شفاف نبوده است اگر نه در تمام سال های تحریم- بخش 
عمده بودجه مان از طریق فروش نفت تامین شده اما خیلی روی حساب 
و کتاب و شــفاف نبوده است.« وی در ادامه خاطرنشان می شود: »الان 
مسئله ای که وجود دارد می گویند ما به خیلی از کشورها صادرات و واردات 
 داریم اما چون کشــورهای طرف مقابل به دلیل تحریم، نگران لو رفتن 
مسئله هستند از اینکه اسم شان در رابطه تجاری با ایران آید صرف نظر 
می کنند. پس ما در این شرایط هم نفت می فروشیم و بخش مورد توجهی 
 از هزینه های کشــور از طریق درآمدهای نفتی تامین می شــود. عرف 

دنیا این است که کشورها بر اساس درآمدهای مالیاتی اداره می شوند در 
ایران طبیعتاً این اتفاق نیفتاده اســت چون تولید ما روز به روز نحیف تر 
می شود پس اساسا نمی توانیم از تولید، درآمدِمالیاتی بیشتری کسب کنیم. 
بهترین کار این است که فضای کسب و کار را تسهیل کنیم کسب و کار 
رونق گیرد و از درآمدهای مالیاتی که به دلیل رونق کسب و کار حاصل 
می شود کشور را اداره کنیم. بخش دیگر مالیات بر ارزش افزوده است. آمار 
را که نگاه می کنیم می بینیم سرانه مصرف ما در دهه اخیر یعنی سال ۹۹ 
نسبت به سال ۹۰ نه تنها افزایش نداشته بلکه کاهشی بوده است. نمونه 
بارز آن مواد غذایی است که سرانه مصرفی کاهش داشته است. دولت از 
مالیات بر ارزش افزوده هم نمی تواند درآمد بیشتری کسب کرده باشد. لذا 
طبیعتا درآمدهایی که دولت می گوید بدون اتکا به نفت بودجه کشور را 
تأمین و اداره کردیم از طریق مالیات نمی تواند باشد. پس چگونه در تمام 
این سال ها تامین شده است؟ یا دست کردن در جیب مردم بوده است 
یا آینده فروشی و چاپ پول و استقراض.« مهرپور اظهار می دارد که حال 
باید پرسید: »چگونه؟« پاسخ را می توان با چند عدد و رقم به دست آورد؛ 
خیلی از شرکت های دولتی فروخته شدند که به نوعی دست در جیب 
مردم کردن اســت چون وقتی سهم شرکت دولتی را واگذار می کنیم و 
به مردم می فروشیم اما مدیریت آن همچنان با دولت است یعنی هیچ به 
مردم فروخته شده و از این هیچ کسب درآمد شده و بنگاه های اقتصادی 
هم چنان در اختیار دولت اســت. مجموعه این عوامل را وقتی کنار هم 
می گذاریم می بینیم اگر واقعا دولت به این سمت رفته باشد که وابستگی 
ما به نفت ۲۰ درصد هم شــده باشد عالی است اما نکته اینجا است که 
آیا این روند سال بعد می تواند ادامه پیدا کند؟ یعنی آیا درآمدهای پایدار 
جایگزین درآمدهای نفتی شده است؟ یا نه قرض کردیم. مثال بارز الان 
این است که ایران مانند خانواده ای شده است که آینده فروشی می کند 
و وسایل منزل خود را می فروشد و از دوست و آشنا قرض می گیرد. الان 
دولت باید پاسخ دهد که درآمدهایی که جایگزین درآمدهای نفتی شده 
دقیقا چه اســت؟ کشوری که در رکود اســت و درآمدی ندارد و سرانه 
مصرف آن کاهش پیدا کرده از کجا این درآمدهای جایگزین را پیدا کرده 

است؟ آیا جز استقراض و آینده فروشی بوده است؟ قطعا خیر! «

< نمی دانیم سخن درست را از کدام منبع باید بشنویم! 
این پژوهشــگر حوزه اقتصاد در ادامه با اشاره به عنصری آزاردهنده به 
نام »تناقض« می افزاید: »تناقض شــدیدی بین صحبت های مدیران و 
مسئولین وجود دارد. آقای واعظی می گفت اگر ما نرخ ارز را گران نکنیم 
نمی توانیم کشور را اداره کنیم در طرف دیگر رئیس جمهور و رئیس بانک 
مرکزی عنوان می کردند که ما جلوی افزایش نرخ ارز را گرفتیم و اگر ما 
نبودیم نرخ ارز به پنجاه هزار تومان می رســید همین موضوع در بورس 
وجود دارد و همین طور در حوزه های دیگر تناقض های بسیار آشکار بین 
مسئولین وجود دارد که مشخص نیست چه کسی حرف درست را می زند. 
به نظر من ریشه این کار این است که یک سخنگو و فرمانده ی مشخص 

اقتصادی، دولت ندارد و هر کس از ظن و نگاه خود صحبتی می کند. اما 
در مورد اینکه درآمدهای کشور کم شده و به تبع آن مصرف هم باید کم 
شود، به نظر بنده اتفاقا مصرف دولت کم نشده )مصرف دولت مثلا بودجه 
شرکت های دولتی است( مسئله ای که باعث شده کشور به این نقطه برسد 
این است که درآمدهای کشور طبیعتا کم شده اما هزینه های کشور کم 
نشده است. این قدرت خرید مردم است که کم شده و سرانه مصرف شان 

کاهش پیدا کرده است.« 

< چاپ پول بدون پشتوانه 
میثم مهرپور در ادامه می گوید: »نفتی که فروخته شــده هم پولش به 
کشور برنگشته است. اگر ما ده میلیارد دلار درآمد نفتی داشتیم اندازه 
بیست میلیارد دلار اسکناس چاپ کردند و این روندی که تاکنون داشتیم 
دارند ادامه می دهند. صحبت بنده این است که ما به طور کلی کشور را 
از طریق آینده فروشی اداره کردیم. چاپ پول بدون پشتوانه یعنی همین. 
چون هیچ پشتوانه ای برای این پول ها نیست. این ها دلارهایی است که یا 
در اختیار ما نیست یا اصلا دلارهایی است که وجود ندارد اما متناسب با 
آن ریال چاپ شــده است. اتفاقی که در یکی - دو سال اخیر افتاده این 
است که ما حقوق بازنشستگان را همسان سازی کردیم نمی گویم نباید 
انجام می شده اما منابع آن از کجا تامین شده است؟ ما منابع کشور را تا 
یکی دو سال آینده خرج کردیم. نکته ای که لازم است بگویم این است 
که نفت فروختن چیز بدی نیست و در این شرایط افتخار هم هست. نکته 
این است درآمدهای نفتی کجا باید هزینه شود و اینکه این درآمد صرف 

هزینه های جاری نشود و صرف امور توسعه ای شود. 

< دولت ها؛ بزرگترین کاسبان تحریم هستند! 
میثم مهرپور در پایان با دست گذاشتن بر عارضه ای به نام »تحریم ها« 
می گوید: »نظر شــخصی بنده این است بزرگترین کاسب تحریم خود 
دولت ها هســتند. چون هر چقدر تحریم وجود داشته باشد و هر چقدر 
فضا غیر شفاف شود دولت ها در پاسخگویی می توانند فرار کنند و اذهان 

عمومی را منحرف سازند.« 

< دولت ۱۴۰۰ مجبور است از زیرِ صفر شروع کند نه از صفر! 
مهرپور تأکید می کند: »رئیس جمهور بعدی که کار را تحویل می گیرد 
کار بسیار بسیار سختی دارد چون این دولت بدون حتی یک اقدام مثبت، 
دولت را تحویل می دهد و مقدار بسیاری بدهی و آینده فروشی از خود 
به جای گذاشته است. دولت بعدی از صفر نباید شروع کند باید از منفی 
شروع کند و چندین سال آواربرداری خسارات اقتصادی نیاز است. چون 
دولت ها پاسخگو نیستند سبب شده افراد تمایل به رئیس جمهور شدن 
داشته باشند. افرادی که وارد صحنه انتخابات می شوند تشنه قدرتند اگر 

نه کسی در این شرایط حاضر به رفتن به پاستور نبود.« 

< هیچ اقتصاد دانی تمایلی به رئیس جمهور شدن ندارد
از مهرپور می پرسیم به عنوان یک کارشناس اقتصادی حاضر به پذیرش 
پست ریاست جمهوری است؟ که می گوید: »خیر! چون در این شرایط 
انســان نمی داند چه کند. چالش هایی که از ۴۰ ســال پیش داشتیم 
هیچ کدام حل نشده است؛ بیکاری، تولید، تورم، مسکن و... کدام را حل 
کرده ایم؟ علاوه بر آن مشکلات جدیدی هم ایجاد شده است مثل کمبود 
آب و منابع زیر زمینی. متاســفانه عده ای به اقتصاد نگاه نقطه ای دارند 
فکر می کنند مثلا اگر این نقطه درست شود مشکل اقتصاد حل می شود 
نمی دانند که اگر این نقطه حل شود از ده نقطه دیگر بیرون می زند یعنی 
باید به صورت پکیج باشد و به یک راهکار دراز مدت نیاز دارد و هیچ آدم 
عاقلی وارد راهی که میداند انتهای آن شکست است نمی شود مگر آن که 

تشنه ی قدرت باشد!«

حسن روحانی می گوید: »تکیه بودجه به نفت در سال 99.۸ درصد بوده که در تاریخ بی سابقه است« آفتاب یزد این موضوع را 
در گفتگو با میثم مهرپور پژوهشگر اقتصاد بررسی می کند

آینده فروشی دولت
 رئیس جمهور مدعی است: »سال 99 یکی از سخت ترین سال های تاریخ ایران بود برای اینکه بدانید چقدر سخت بود، اتکای ما به نفت و میعانات 
در بودجه ۲ درصد، به نفت و فرآورده ها 6 درصد بوده است. یعنی اگر همه این ها را هم حساب کنیم، ۸ درصد تکیه بودجه ما بر نفت بوده که در تاریخ 
بی سابقه است.« روی دیگر این صحبت آن است که 9۲ درصد بودجه 99 از سایر منابع تأمین شده است. میثم مهرپور می گوید: »دولت باید پاسخ دهد 
که درآمدهایی که جایگزین درآمدهای نفتی شده دقیقا چه است؟ کشوری که در رکود است و درآمدی ندارد و سرانه مصرف آن کاهش پیدا کرده از 

کجا این درآمدهای جایگزین را پیدا کرده است؟ آیا جز استقراض و آینده فروشی بوده است؟ قطعا خیر!« 

منابع مطلع از توافق ترکیه و مصر برای آغاز مذاکرات درباره ترسیم 
مرزهــای دریایی و امضای توافقنامــه در این زمینه خبر دادند. به 
گزارش ایســنا، به نقل از العربی الجدید، منابع دیپلماتیک مصری 
مطلع از گفت وگوهای مقامات کشورشــان با مقامات ترکیه اعلام 
کردنــد که توافق نهایی درباره امضای توافقنامه ترســیم مرزهای 

دریایی میان قاهره و آنکارا حاصل شده است. این منابع گفتند، در 
میان اعضای هیئت ترکیه ای که چهارشنبه و در سفری دو روزه به 
ریاست سادات اونال، معاون وزیر خارجه ترکیه به قاهره سفر کردند؛ 
مسئول وزارت خارجه آنکارا در پرونده ترسیم مرزهای دریایی نیز 
حضور داشت. طبق گفته این منابع، توافق شده است که مذاکرات 

ترســیم مرزهای دریایی میان مصر و ترکیه ماه ژوئن آینده آغاز و 
توافق نهایی نیز قبل از پایان سال جاری میلادی امضا شود. منابع 
مذکور در ادامه گفتند که مصر امضای این توافق را مشروط به این 
مسئله کرده اســت که توافق آنکارا و قاهره شامل مجموعه جزایر 

مورد مناقشه میان یونان و ترکیه نباشد. 

روابط عمومی ها 
مشاوران افکار عمومی در انتخابات

ادامه از صفحه اول:

یک روابط عمومی سرآمد باید دارای شاخص های مهم پاسخگو 
بودن، قانون مداری، مخاطب محوری و التزام به انتشــار صحیح 
اطلاعات همراه با شــفافیت و ســرعت، تاکید بر نظارت ارزیابی 
 و ســنجش مســتمر بازتــاب فعالیت ها و اســتقبال از نقدهای 

منصفانه باشد. 

باید این اقدامات به درســتی بیان شــود زیرا بخش عمده ای از 
جامعــه از فعالیت های بی اطلاع مانده و احســاس می کنند که 
کاری انجام نشــده است. بنابراین در آســتانه برگزاری انتخابات 
مقولاتی از قبیل افکار عمومی، پاسخگویی، شفافیت و احترام به 

فرودستان بیش از پیش اهمیت خود را باز می یابد.

عفــو بین الملــل از الکســی ناوالنی محبوس 
بابــت ســلب »وضعیــت زندانــی عقیدتی « 
عذرخواهــی و اعلام کرد که این وضعیت را به 
وی بازمی گرداند. به گزارش ایســنا، به نقل از 
خبرگزاری رویترز، عفــو بین الملل ۲۴ فوریه 
سال جاری میلادی از زندانی عقیدتی نامیدن 
الکسی ناوالنی، منتقد کرملین دست برداشت 
چون گفته بــود که وی پیشــتر اظهاراتی را 
مطــرح کرده کــه مصداق حمایــت از انزجار 
است. ناوالنی پیشتر اظهارات ملی گرایانه ای را 
در محکومیت مهاجرت غیرقانونی بیان داشته 

و در راهپیمایی های ملی گرایی چندین ســال 
قبل شــرکت کرده بود که همین مسئله باعث 
شــد تا عفو بین الملل وضعیت زندانی عقیدتی 
را از وی سلب کند. این گروه حقوق بشری در 
بیانیه روز جمعه خود آورده است: در پی ارزیابی 
دقیق عفو بین الملل، این گروه تصمیم گرفت تا 
الکسی ناوالنی را بار دیگر زندانی عقیدتی اعلام 
کند. عفو بین الملل همچنین اعلام کرد: دولت 
روسیه و حامیانش از تصمیم ۲۴ فوریه ما برای 
نقض بیشــتر حقوق ناوالنی، منتقد سرسخت 

کرملین استفاده کردند.

دولت کوبا سفیر کلمبیا را در اعتراض به اخراج 
یکی از دیپلمات هایــش در بحبوحه موجی از 
اعتراضات خشونت آمیز علیه دولت جناح راستی 
بوگوتا احضار کرده اســت. به گزارش ایسنا، به 
نقل از خبرگزاری رویترز، وزارت خارجه کلمبیا 
»عمر رافائل گارسیا لازو«، دیپلمات کوبایی را 
به خاطر نقض روابط دیپلماتیک کنوانســیون 
وین و بدون ذکر جزئیات بیشتر از بوگوتا اخراج 
کــرد. کوبا با اتهام دامن زدن به اعتراضات ضد 
دولتی در ســال های اخیر از سوی دولت های 
محافظــه کار در اکــوادور و بولیوی که متحد 

دولــت دونالد ترامپ، رئیس جمهوری ســابق 
ایالات متحده بودند، روبروســت؛ ترامپ وعده 
داده بــود کــه می خواهد به سوسیالیســم در 
آمریکای لاتین پایان دهد. وزارت خارجه کوبا 
در توییتی نوشــت: اقدامات غیر قابل توجیه با 
هدف منحرف کردن جامعه بین الملل و جامعه 
کلمبیا از ســرکوب خشــونت آمیز اعتراضات 
توسط ارتش و پلیس این کشور که ده ها کشته 
و صدها زخمی برجای گذاشــته است صورت 
گرفته است. دولت بوگوتا دبیر اول سفارت کوبا 

در کلمبیا را اخراج کرده است. 

»وضعیت زندانی عقیدتی« 
به ناوالنی بازگردانده شد

اعتراض کوبا 
به اخراج دیپلماتش از کلمبیا

سیاسی

شفافیت 
منجی  اعتماد عمومی

ادامه از صفحه اول:
در همه تعاریف حاکی از آن است که بین شفافیت 
و پاسخگویی رابطه تنگاتنگی وجود دارد و در 
واقع هدف از شفافیت، اجازه دادن به شهروندان، 
بازارها یا دولت هاســت تا ســایرین را در قبال 
سیاست ها و عملکردهایشان پاسخگو نگه دارند. 
مفهوم شفافیت در حقیقت به عنوان سازوکاری 
عمل می کند که باید خروجی نهایی آن چنان 
شیوه حکمرانی، اداره و مدیریت دولت باشد که 
اجازه می دهد شهروندان در امور عمومی کنترل 
و مشارکت داشته باشند. در عمل شفافیت در 
سه فعل زیر خلاصه می شود:۱- درخواست هایی 
برای دسترســی به اطلاعات عمومی ۲- تعهد 
دولت به تولید اطلاعات و در دسترس قرار دادن 
آن برای شهروندان به شیوه هایی که دسترسی 
گســترده را اجازه می دهد »شفافیت فعالانه« 
۳- توانمندسازی شهروندان برای مطالبه گری 

در خصوص تعهدات نهاد های دولتی 

چرا شفافیت؟
با شــفافیت اطلاعات، عموم مردم به اطلاعاتی 
دسترســی می یابند که پیش از این در انحصار 
مقامات، دیوان ســالاران و لابی گــران بود. از 
این رو، مقاومت مطلق یا نسبی دیوان سالاران 
مزبور در مقابل آزادی اطلاعات امری دور از ذهن 
نیست؛ چرا که هرگونه انتشار اطلاعات به معنای 
تضعیف قدرت آنان خواهد بود. از نظر آنها مردم 
همه آگاهی و مســئولیت پذیری مناسب برای 
مواجهه با اطلاعات را ندارنــد. به خطر افتادن 
منافــع ملی از دیگر دلایلی اســت که اغلب به 
بهانه ای برای شفافیت نداشتن و ارائه اطلاعات 
تبدیل می شــود، در حالی که در بســیاری از 
زمینه ها، بیگانگان از اطلاعات مزبور خبر دارند یا 
اینکه افشای اطلاعات مزبور پیامد منفی خاصی 

بر منافع ملی نخواهد داشت.
فرایند های شــفافیت در بحث اجــرا به دو نوع 
کلی تقسیم می شود. نوع اول شفافیت حکومتی 
)سیاسی( اســت یعنی وقتی اطلاعات از سمت 
حکومــت در اختیار مردم قرار می گیرد و در نوع 
دوم شــفافیت اطلاعاتی ) اقتصادی( است و به 
زمانی اطلاق می شود که اطلاعات از سمت مردم 

در اختیار حکومت قرار می گیرد.
شفافیت سریع ترین، کم هزینه ترین، ساده ترین، 
مبنایی ترین و قابل اعتمادترین ســازوکار برای 
مبارزه با فســاد )هم در پیشگیری و هم کشف 
جرم(، افزایش مســئولیت پذیری و پاسخگویی، 
ارتقاء شایسته ســالاری، مشارکت فعال و مؤثر 
مردمی، کاهش هزینه و زمان، و در نتیجه افزایش 
کارآمدی و ســرمایه ی اجتماعی است. یکی از 
اصلی ترین دلایل لازم بودن شفافیت برای جوامع 
بشری ایجاد زیرساخت تحقق عدالت است زیرا 
شفافیت رانت ها را از بین می برد؛ چرا که پروژه ها و 
اقدامات علنی خواهند بود، دسترسی به آنها برای 
همگان آزاد و رقابتی می شود، نتایج و دستاوردهای 
پروژه ها به صورت علنی ارائه می گردد و فرصت ها 
به صورت طبیعی توزیع می شود. در انتهای بحث 
چرایی شفافیت بر شماری دیگر از فواید شفافیت 
از جمله افزایش مسئولیت پذیری و پاسخگویی، 
افزایش و ارتقا اعتماد و مشارکت عمومی سرمایه 
اجتماعی،بهینگی نظام قانونی و تخصص گرایی و 

شایسته سالاری اشاره کرد.
شفافیت همانند هر بستر مناسب و مفید دیگر 
 در دل خود برخی ریســک ها و آسیب می دهد 
که عــدم توجه به آن ها می تواند کلیات ماجرا را 
زیر ســوال ببرد. برای مثال در برخی موارد دیده 
می شود »افشــاگری« و کشف جرم را شفافیت 
نامگذاری می کنند. هر چند افشاگری )در تعبیر 
دقیقش »گزارشگری تخلفات« یا یکی از مهم ترین 
مفاهیم مکمل شفافیت است، با این مفهوم جدا و 
به خوبی متمایز است. شفافیت در مقام پیشگیری 
از فســاد )پیشینی( است و افشــاگری در مقام 
کشف متخلف )پسینی(. مثلا رسانه ها، ماجرای 
»فیش های نجومی« را به ادبیات شــفافیت گره 

زدند، در حالی که تعابیر نادرست بود. 

شاخص های شفافیت
در غیاب شفافیت یا دسترسی آزادانه به اطلاعات، 
اقدامات نظارتی نمی توانند سرانجامی مطلوب 
داشته باشند. بنابراین یکی از مهم ترین مؤلفه های 
دستیابی به نظارت کارآمد، وجود نظام اطلاعاتی 
شفاف و امکان دسترسی به اطلاعات یا افرادی 
اســت که از اطلاعات و سوابق مورد نیاز باخبر 
هستند. استفاده از فناوری اطلاعات و ارتباطات، 
به ویژه اکنون که سرمایه گذاری عظیمی برای 
تجهیز ادارات و ســازمان ها به رایانه و اینترنت 
صورت گرفته اســت، می تواند در این خصوص 
بسیار تسهیل کننده باشــد. امروزه می توان با 
استفاده از نرم افزارهای مناسب و طراحی و ایجاد 
نظام گردآوری و پــردازش و گزارش اطلاعات 
همراه با جزئیات، دسترسی به اطلاعات را افزایش 
داد. نظــارت دقیق، بهنگام و هوشــمند بدون 
استفاده حداکثری از فناوری اطلاعات و ارتباط 
میسر نمی شود. بنابراین ریشه ی اصلی مفاسد و 
مشکلاتی که امروزه در کشور وجود دارد، نبود 
شفافیت است. این مفاسد و مشکلات ریشه در 
فقدان زیرساخت هایی دارند که شفافیت راه کار 

تحقق آنهاست.
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۲۰۰۱- بــه نظر من چــون مردم دیگر 
تمایلــی به افــراد در جناح های چپ و 
راست ندارند شاید کاندیداهای مستقل 
برای رای آوری داشــته  بهتــری  اقبال 

باشند. )۲/۱۴(
۱۹5۱- فــاز دوم واکسیناســیون طبق 
گفته وزارت بهداشــت آغاز شده اما این 
میزان چند درصد از واجدین شــرایط را 

پوشش می دهند. )۲/۱۴(
۱۹۴۰- اگــر مردم می دیدنــد زندگی 
مســئولان هم سطح مردم است حداقل 
ندارد.  دلگرم می شــدند تبعیض وجود 
آنگاه فشــارها را بهتر تحمل می کردند. 

)۲/۱۴(
۱۹۳۰- ما مردم از دست تورم و افزایش 
قیمت ها توان خرید را از دست داده ایم. 
در مــاه مبارک رمضان هم نتوانســتیم 
خرید مایحتــاج لازم خصوصا برای این 
مــاه را تهیه کنیم. ســفره های افطار ما 

خیلی ساده تر از قبل بود. )۲/۱۴(
۱۹۲۰- نزدیک ۴ هفته تعطیلی اصناف 
و کسبه به خاطر کرونا شاید در کاهش 
ابتلا موثــر بوده اما این ۴ هفته از طرف 
دیگر خســارات اقتصادی برای کســبه 
داشته. جبران این زیان ها سخت است. 

)۲/۱۴(
۱۹۱۲- طــرح حذف غربالگری مجلس 
چندان کارشناسی نیست. تولد نوزادان 
معلول هم بــرای خانواده ها و هم دولت 

هزینه برانگیز است. )۲/۱۴(
۱۹۰۱- با ایــن گرانی های لوازم خانگی 
وام ۱۰۰ میلیونــی خریــد جهیزیه هم 
چندان کفــاف خرید لــوازم خانگی را 

نمی دهد. تورم غوغا می کند. )۲/۱۴(
۱۸5۰- جریــان فســادهایی کــه در 
شهرداری اتفاق افتاده و شهرداری تهران 
از آن خبــر داده مربوط به چه کســانی 
بوده؟ جزئیات آن را اطلاع رسانی کنند. 

)۲/۱۴(
تیــم  و  عراقچــی  آقــای  از   -۱۲۰۱
دیپلماســی که در جبهه دیپلماسی در 
مقابل زیاده خواهی های غرب ایستاده اند 
تشــکر می کنیم. آرزوی موفقیت برای 

آنان داریم. )۲/۱5(
۱۱۰5- دولت یک نظرسنجی و آماری 
در مورد شــاخص امید در کشــور تهیه 
کند تا متوجه شود وضعیت روحی مردم 
چگونه است. شــاید این باعث شود در 
مدیریت های خــود تغییر نگرش بدهد. 

)۲/۱5(
۱۱۰۱- برخــی نهادهای اطلاعاتی اروپا 
با ادعاهــای واهی ســعی در اخلال در 

مذاکرات هسته ای دارند. )۲/۱5(
۱۰5۱- کســانی که دم می زنند برجام 
پوچ بود بفرمایند تحریم ها چقدر سود و 

منفعت برای مردم داشت؟ )۲/۱5(
۱۰۳۷- آقای شریعتمداری مدیر کیهان! 
ما خدا را شــکر می کنیم شما فقط یک 
مدیر روزنامه هســتید اگر مســئولیت 
اجرایی داشتید با این تفکرات شما وای 

به حال مردم بود. )۲/۱5(
تولیدکننــده  شــرکت های   -۱۰۲۰
موادغذایی و لبنی چپ و راست افزایش 
قیمت دارند کسی هم جلوی این کارها 

را نمی گیرد. )۲/۱5(
۱۰۱۱-  ســریال سرزده که از تلویزیون 
شبکه ۱ پخش می شــود واقعا یادی از 
علی انصاریان فوتبالیست سابق است که 
به کرونا مبتلا شد و درگذشت. روحش 
شــاد انصافا نشــان داد می توانست یک 

بازیگر موفق هم باشد. )۲/۱5(
۰۹۴۳- دولــت اگــر تصمیــم دارد در 
را واکســینه  آینده مردم  پروســه های 
کند به گونه ای باشــد که شاهد صف و 
ازدحام نشویم نوبت بندی با فاصله باید 
رعایت گردد. مراکز تزریق واکســن باید 
با نوبت دهی مانع ایجاد تشــکیل صف و 

ازدحام بشوند. )۲/۱5(
۰۹۲۱- واقعا برای رســانه ملی متاسف 
هســتم که با برخی برنامه ها نشان داد 
که برای ســلیقه اکثریت مردم ارزشی 
قائل نیســت. یکجانبه گرایی رسانه ملی 
خصوصــا در برنامه های انتخاباتی کاملا 

مشهود است. )۲/۱5(
۰۷۱۱- از بی توجهــی برخــی مردم به 
پروتکل هــا واقعا گلایه داریــم. اینها به 
تلاش هــای کادر درمان به درخواســت 

آنان بی توجهی کردند. )۲/۱5(
پیام های مردمی در صفحات 7-4-۲
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چهره نگاری قربانیان 
انفجار بیروت روی دیوار

بردی بلک )Brady Black(، هنرمند آمریکایی، 
با مجموعه ای از ۲۰۴ تصویر از کشته شدگان انفجار 
۴ آگوست سال گذشــته در بیروت، یاد قربانیان 
این انفجــار مرگبار را گرامی داشــت. این انفجار 
که قلب پایتخــت لبنان )بیــروت( را جریحه دار 
کرد بدتریــن فاجعه لبنان در دوران صلح بود. این 
حادثه گمانه زنی های سیاســی زیادی را به دنبال 
داشت و موجی از خشم عمومی را علیه حاکمان و 

سیاستمداران این کشور برانگیخت. /فرارو

آفتاب یزد- گروه شــبکه: انگار چینی ها 
قرار نیســت آرام و قــرار بگیرند چرا که 
هر از گاهی اقدامــی را انجام می دهند که 
غافلگیرمان می کند. ســال ۹۸، با ویروس 
کرونا دنیا را به دردسر انداختند و حالا هم با 
موشک کنترل نشده ای که معلوم نیست به 
کجای زمین قرار است برخورد کند، دردسر 
درست کرده اند. داستان از این قرار است 
که چین چندی پیش، موشــکی که از نوع 
لانگ مارچ بی ۵ اســت و در رده »وسائل 
بالابر ســنگین« قرار دارد و حامل ماژول 
مرکزی ایستگاه فضایی چین بود را به فضا 
برده بود. حال گزارش ها حاکی از آن است 
که این موشک فضایی چین که ۳۰متر طول 
دارد، پس ازپایان ماموریت خود به ســمت 
زمین سقوط کرده و محل سقوط آن هنوز 
معلوم نیست. پیش بینی می شود که قطعات 
 این موشــک چینی آخر هفتــه به زمین 

برخورد کند. 

< می تواند در یک منطقه مسکونی فرود بیاید
از ســوی دیگربه گفته اسپیس دات کام، 
این یکــی از بزرگترین موارد ورود مجدد 
بود  خواهد  فضاپیما  یک  نشــده  کنترل 
و به طور بالقــوه می تواند در یک منطقه 
مسکونی فرود بیاید. البته بر اساس تخمین 
متخصصان این احتمال هم وجود دارد که 
در مکانی غیرمسکونی مانند اقیانوس های 
زمین فــرود آید که بیــش از ۷۰درصد 
احتمال  برمی گیــرد.  در  را  زمیــن   کره 
برخورد یک فرد خــاص با بقایای فضایی 
یکبار در هر تریلیون تخمین زده می شود. 
ترسیم مسیر این مرحله از سقوط موشک 
دشوار است، اگر غیرممکن نباشد، زیرا در 
محاسبه اثر کشش اتمسفر بر روی ماژول 
اطمینان بسیاری وجود دارد.  مرکزی عدم 

جو زمین می تواند با فعالیت خورشــیدی 
گسترش یابد یا با آن منقبض شود، تخمین 
دقیق اینکه موشک چه موقع و کجا سقوط 
می کند، دشوار اســت. اسپیس دات کام، 
اینکه شــیب مداری جسم ۴۱.۵  بیان  با 
است، نوشت: »سرعت بالای بدنه موشک 
به این معناســت که تقریبا هر ۹۰دقیقه 
به دور زمین می چرخــد و بنابراین تغییر 
فقط چند دقیقــه ای در زمان ورود منجر 
به نقطه ورود مجدد هــزاران کیلومتری 
می شود، به این معنا که می تواند وارد هر 
نقطه از زمین شود.« گفته می شود بیشتر 
بقایای موشــک در جو می سوزند و فقط 
وارد می شوند.  به زمین  بزرگترین قطعات 
مرکز کنترل پرتاب نیز معمولا تمام تلاش 
خــود را انجام می دهد تــا آن تکه باقی 
مانده را به زمین بازگرداند و تخمین بزند 
که در کجا ســقوط می کند. « به گزارش 
باشــگاه خبرنگاران، جاناتان مک داول، 
نقشه  هاروارد  دانشــگاه  اخترفیزیکدان 
بازگشت لانگ مارچ ۵B را با سایر حوادث 

بازگشت کنترل  بزرگ که مهمترین آن ها 
 Skylab تنی   ۷۶ فضایی  ایستگاه  نشده 
ناسا نزدیک به ۴۲ سال پیش بود، مقایسه 
کرده و می گوید کنترل کننده های زمینی 
توانستند ایستگاه فضایی را تا حدی بالای 
نقطه برنامه ریزی شده خود برای عبور از 
آن  مسیر  اما  کنند،  هدایت  هند  اقیانوس 
بسیار بیشــتر از حد انتظار کشیده شد. 
 ۵B مک داول درباره بازگشت لانگ مارچ
اتفاق بزرگ در  گفت این می تواند یــک 
میان حوادث اخیر به حساب آید، اما بدون 
نیست.  ناسا   Skylab از  بزرگ تر  شــک 
از ســوی دیگر ایالات متحده گفت که در 
حال مشاهده مســیر یک جسم فضایی 
اســت اما در حال حاضر برای انهدام آن 
به منظور جلوگیری از خطرات ناشــی از 
سقوط به سطح زمین برنامه ای ندارد. لوید 
آستین، وزیر دفاع آمریکا گفته است: »ما 
امیدواریم این جسم در مکانی سقوط کند 
که به کسی آسیب نرسد، مثلا در اقیانوس 

یا جایی مثل آن.« 

< واکنش کاربران
کاربران  توجه  مــورد  موضوع  این  اکنون 
شــبکه های اجتماعــی قــرار گرفته و 

واکنش های آن ها را در پی داشته است. 
یکی از کاربران در این مورد نوشــته است: 
»سه چهارم کل سطح زمین را اقیانوس ها 
پوشــانده اند، فقط یک چهارم خشــکی 
اســت، از این یک چهارم هم یک کســر 
بسیار کوچکی شهرها هستند و بقیه بیابان 
و کوه و دشت و زمین خالی است. احتمالا 
 افتادنش روی یک شــهر یک در صد هم 

نیست«. 
دیگری نوشت: »خب این همه موشک های 
متنوع ودقیق ساخته شــده تاحالا یعنی 
نمیتونن قبل ازبرخورد با زمین باموشــک 

بزننش؟« 
کاربران دیگر نوشته اند: »این قضیه برخورد 
موشک فضایی چینی به زمین احتمالا برای 
این که دیدن با کرونا نســل بشر منقرض 
نشد رفتن از فضا ویروس آوردن«، »میگن 
این بقایای موشــک چینی قــراره بخوره 
توی یه مکان نامعلوم، خواستم بگم دنبال 
جاش نگردید خودش آدرسو بلده«، »با یک 
ابرقدرت نوظهور مواجهیم که حتی موشکی 
که به فضا پرتاب می کند هم می تواند جان 
انســان ها را در روی زمین بگیرد. از چنین 
قدرتِ غیرمســئولی نباید توقع داشت که 
بابت ویروسی که یکسال ونیم است به جان 
دنیا انداخته، عذرخواهی کند«، »دانشمندا 
میگن بقایای موشــک چینــی به زمین 
نزدیکتر شده. ما که به حول و قوه ی الهی 
اومدیم؛  بیرون  آزمون ها سربلند  بیشتر  از 
ان شاءالله از این یکی هم زنده بیرون میایم«، 
»دوستان در جریانید اگه موشک چینی تو 
آب هم ســقوط کنه خوب نیست؟ هزار تا 

آلودگی وارد اکوسیستم میکنه«.

موشک فضایی چین پس ازپایان ماموریت خود به سمت زمین سقوط کرده و محل سقوط آن هنوز معلوم نیست 

ابرقدرتی که بی مسئولیت است
انتشار تصاویری شگفت انگیز 

از حجرالاسود
برای نخســتین بار در دنیا عربســتان سعودی 
تصاویر شــگفت انگیزی از سنگ باستانی مکه- 
حجرالاسود - را با رزولوشن بالا در فضای مجازی 
منتشــر کرد. به گزارش فرارو، حَجَرالاسَود، در 
عربی، سنگی است ســیاه رنگ که بر دیوار پایه 
کعبه از اماکن مقدس اسلامی در شهر مکه نصب 
شده است. حَجَرالاسَود سنگ شکسته ای است به 
قطر حدود ۵۰ سانتیمتر که امروزه تکه های آن 
با یک بسَت نقره ای به هم نگه داشته شده است. 
دولت عربستان اعلام کرد برای گرفتن این تصاویر 
با رزولوشــن بالا بیش از ۵۰ ساعت وقت صرف 
شده است. تاکنون بیش از ۱۰۵۰عکس از زاویای 
مختلف از این سنگ باستانی گرفته شده است. به 
گفته مورخان این یادگار مقدس اسلام به زمان 
آدم و حوا باز می گردد. بنا بر اسناد تاریخی این 
سنگ توسط پیامبر اسلام در سال۶۰۵ میلادی 
به دیوار ساختمان کعبه نصب شده است. سنگ 
که ســیاه رنگ و تیره است به دلیل شکستگی 
با قاب نقره ای به هم متصل و حفظ شده است. 
»عفیفی العاکیتــی« یکی از محققان مطالعات 
اسلامی دانشگاه آکسفورد در این باره گفت: این 
تصاویر بی سابقه است. بیش از ۵۰ ساعت طول 
کشیده تا تصاویر گرفته شود. با این تصاویر روشن 
شد که سنگ سیاه نیســت. در باور مسلمانان 
شیعه بر اساس روایتی از امام محمد باقر )ع( این 
سنگ ازبهشت آمده است و ابراهیم نبی و پسرش 
اسماعیل آن را یافتند و در ساختن کعبه از آن 

استفاده کردند.
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ای صباگر بگذری بر کوی مهرافشان دوست حافظ نامه 
یار ما را گو سلامی، دل همیشه یاد اوست

تفسیر: برخی کشــورهای غربی صحبت از تلاش برای توافق برجام 
می کنند حافظ نیز به طنز در این شــعر به مهرافشــانی آنان سلام 

می کند!

در این گزارش کوتاه تصاویری دیدنی از ماشین ها را مشاهده می کنید که در مکان و 
شرایطی باورنکردنی قرار گرفته اند. به گزارش باشگاه خبرنگاران، اتومبیل ها از ابتدا برای 
عرضه در جاده ها و خیابان ها ساخته شدند اما به مرور پای آن ها به بیابان ها و تپه های 
پرفراز و نشیب هم کشیده شد. گویا برخی رانندگان دوست داشتند با خودروهایشان 
هر مکان خاص و متفاوتی را تجربه کنند. البته قرار گرفتن ماشــین ها در مسیر و 
مکان های عجیب و غریب همیشه هم بنا بر خواست راننده نبود و گاهی این اتفاق 
به طور تصادفی ناخواسته رخ داده که خطرآفرینی هایی را به همراه داشته می توان گفت 

راننده این خودروها شانس زیادی داشته اند که زنده از آن ها خارج شده اند.

یــک زن در مالی در حالی که فکر می کرد هفت قلو باردار اســت، 
هنگام زایمان ۹ نوزاد به دنیا آورد. به گزارش باشگاه خبرنگاران، بنا به 
گفته وزارت بهداشت مالی، »هالیما سیسه«، ۲۵ساله در حالی مادر 

۹ فرزند شــد که پزشکان 
پــس از اســکن رحم این 
زن بــه او گفته بودند که ۷ 
قلو به دنیا خواهد آورد. این 
بارداری بسیار نادر، ساکنان 
این کشور آفریقای غربی را 
مجذوب خود کرده اســت، 
چرا کــه معمولا در چنین 
مواردی بــه دلیل عوارض 
پیش و پس از زایمان برخی 

نوزادان جان خود را از دست می دهند. پس از آنکه پزشکان در ماه 
مارس اعلام کردند که مــادر این نوزادان به دلیل این مورد خاص 
به مراقبت های ویژه نیاز دارد دولت مالی شــرایط زایمان سیسه را 

در مراکش فراهم کرد. طبق ســونوگرافی های انجام شده پیش از 
این انتظار می رفت که سیســه هفت نوزاد به دنیا بیاورد، اما تولد ۹ 
نوزاد همه را شگفت زده کرد. بنا به اعلام وزیر بهداشت مالی این ۹ 
نوزاد، پنج دختر و چهار پسر 
هستند که با عمل سزارین 
به دنیا آمده و در ســلامت 
کامل به سر می برند. »فانتا 
باره گفت:  سیبی« در این 
»مادر و همــه ۹ فرزندش 
در سلامت کامل هستند.« 
وی ضمن تبریک به هر دو 
تیم پزشکی مالی و مراکش 
گفت که از طریق پزشکی 
که با این زن در سفر به مراکش همراه بوده، از این اتفاق باخبر شده 
است. گفتنی است؛ انتظار می رود مادر و فرزندان او چند هفته دیگر 

به خانه بازگردند. 

اخیرا ویدیویــی در فضای مجازی از کودکی 
گریان منتشر شــد که خیلی سرو صدا کرد. 
ایــن کودک گریــان می گفت: رفتــم مغازه 
چیزی بخرم مغــازه دارگفت: ده هزار تومان، 
منم پول نداشتم. گفتم میرم فردا میام. فردا 
رفتم بخرم مغازه دار گفت شده: دوازده هزار 
تومــان. طفلک این بچــه از گرونی چه زاری 
مــی زد. اما متعاقب این ویدیو گروه خبرچین 
پیشنهاد ساخت کلیپ ها و ویدیو هایی از مردم 
و کودکان کرد تا گلایه های خود را با اشــک 
به گوش همه و مسئولین برسانند. پس از آن 
ویدیو های طنز زیادی برای ما ارسال گردید. 

*مثلا یک کودکی گریان گفت: من دیشــب 
خیلــی گریه کــردم چون دیــدم بابام گریه 
می کنه. آخه مغازه دار ســرکوچه مون بهش 
گفته: دیگه نسیه نمیدم تا تسویه نکنی. بابام 

حتی پای مرغ هم نسیه خریده! 
*کودک دیگری با اشــک گفــت: دیدم بابام 
گریــه می کنه. گفتم چرا گریه می کنی؟ بابام 
گفت: تــو ندونی بهتره. اصرار کردم بگه. بابام 
گفت: بابات رد صلاحیت شــده. می فهمی؟ 

گفتم: نه بابا؟! 
* یک خانواده فیلمی فرستادند که به صورت 
دســته جمعی دور ســفره ای رنگین نشسته 
بودند اما ســفره ای خالی کــه فقط روی آن 
نقشــی از انواع خوراکی های لذیذ مثل چلو 
مــرغ و چلو کباب به چشــم می خورد. آنان 
گریه کنــان برای تصاویــر خوراکی های روی 
ســفره این ترانه را می خواندنــد: »امروز که 

محتاج توام جای تو خالیست«! 
*کودکی گریــان گفت: قرار بــود بابام برام 
دوچرخه بخره، گفت گرون شده نمی تونم بخرم 
اگه تحریم ها لغو شــد قیمت دوچرخه ارزون 
شــد برات می خرم. اما یک شبکه تلویزیونی 
 خودمــون نمی دونــم »چی چــی تی وی«
گفت: »تحریم ها تشــدید میشه«. بابام زد تو 
ســرش، گفتم بابا چی شــده؟ گفت: تحریما 
قراره تشدید بشــه، گفتم یعنی چی؟ گفت: 
یعنی فعلا دوچرخه رو بی خیال شو، ولی من 
دوچرخه مو می خوام. دوچرخه من چه ربطی 
به شــبکه »چی چی تی وی« و تحریم داره؟ 

اصلا تحریم چیه؟ 
*همچنیــن در ویدیویی یک خانواده فیلمی 
از یک ســفره بزرگ گرفته و با گریه و زاری 
می گفتند: ببینید ســفره ما کوچیک نشــده 
فقــط چیزی توش نیســت. آقای ســهراب 
ســپهری! حق با تو بود که گفتی: »زندگی، 
رسم پذیرایی از تقدیر است«! انصافا تقدیر ما 

سفره خالیست؟

خبرچین

تقدیر ما سفره خالیست
 امیر حسین ذاکری 

طنزنویس 

آگهی مناقصه عمومی یک مرحله ای 
همراه با ارزیابی کیفی، شماره 1400-4

اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان در نظر دارد پروژه های مذکور در جدول ذیل را ازطریق مناقصه عمومی 
واگذار نماید.

لازم به ذکر است مدارک و مستندات شرکت در مناقصه شامل برآورد ریالی، و سایر جزئیات در پایگاه اینترنتی 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir قابل دریافت نیز می باشند.

تاریخ انتشار در سامانه ۱۴۰۰/۰۲/۱۵
مهلت دریافت اسناد مناقصه ۱۴۰۰/۰۲/۲۲

مهلت تحویل پیشنهادات مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۰۲
تاریخ بازگشایی پاکات مورخ ۱۴۰۰/۰۳/۰۳

مبلغ تضمین  مبلغ برآورد )ریال(عنوان پروژهردیف 
)ریال(

تاریخ 
بازگشایی 

پاکات

تکمیل مرمت و بهسازی محور ۱
۲۷۸.۰۰۰.۰۰۰۱۴۰۰/۰۳/۰۳ ریال۵.۵۵۷.۱۱۵.۴۱۲ ریالخوشبین بروجرد 

مجموعه ورزشی روباز محله ۲
۲۳۲.۶۰۰.۰۰۰۱۴۰۰/۰۳/۰۳ ریال۴.۶۵۰.۵۲۴.۴۹۸ ریال علی آباد بروجرد 

۳
تکمیل کانون پرورش فکری 

کودکان و نوجوانان شهرستان 
کوهدشت

۳۷۷.۰۰۰.۰۰۰۱۴۰۰/۰۳/۰۳ ریال۷.۵۳۸.۸۰۸.۵۸۱ ریال

روابط عمومی اداره کل راه و شهرسازی استان لرستان

تجدید مناقصه عمومی یک مرحله ای
شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان یزد 

نوبت دوم

شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان یزد وابسته به وزارت جهاد کشاورزی در نظر دارد انجام امور خدماتی- پشتیبانی را از طریق 
برگزاری مناقصه عمومی یک مرحله ای به پیمانکاران واجد شرایط واگذار نماید. کلیه مراحل برگزاری مناقصه از »دریافت اسناد مناقصه 
تا ارائه پیشــنهاد و... « در بستر ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم 
است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی )توکن( را جهت 

شرکت در مناقصه محقق سازند. 
۱- شماره فراخوان و تاریخ انتشار آگهی مناقصه در سامانه: ۲۰۰۰۰۰۱۲۴۹۰۰۰۰۰3 روز شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۲/۱8

۲- نام و نشانی مناقصه گزار: شرکت خدمات حمایتی کشاورزی استان یزد به آدرس یزد - بلوار دانشجو - کوچه شماره ۱۴ 
 3- هزینه خرید اســناد مناقصه: مبلغ ۵۰۰/۰۰۰ ریال می باشــد که از درگاه بانکی موجود در ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت 

انجام می گیرد. 
۴- مهلت زمانی دریافت اســناد مناقصه از ســامانه: از روز شــنبه مورخ ۱۴۰۰/۰۲/۱8 لغایت ســاعت ۱8:۰۰ روز چهارشنبه مورخ 

۱۴۰۰/۰۲/۲۲
۵- آخرین مهلت ارائه پاکت های پیشنهادی- بارگذاری در سامانه به صورت pdf تا ساعت ۱8:۰۰ روز شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰3/۰۱ 

*لازم به ذکر است پیشنهادات ارسالی باید حداقل یک ماه از تاریخ آخرین روز تسلیم پیشنهادها اعتبار داشته باشند. 
۶- تاریخ گشایش پیشنهادها: روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۰/۰3/۰۲ ساعت ۹:3۰

۷-میــزان و نــوع تضمین فرآینــد اجرای کار مبلغ: دویســت و هشــتاد و چهارمیلیون و نهصد و ســی و هفت هــزار و پانصد و 
نود و یک )۲8۴۹3۷۵۹۱( ریال که به دو صورت ضمانتنامه بانکی و یا پرداخت نقدی )فیش واریزی( به حســاب شــبای شــماره 
ir۲۵۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۰3۹۷۰۴۰۰۵۷۹۱ نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران به نام خزانه داری کل از طریق دستور پرداخت ساتنا 

یا پایا با شناسه واریز 3۵۷۰3۹۷۷۲۲۶3۵۰۰۶۵۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰8 قابل ارائه می باشد. 
8- آدرس و زمان تحویل اصل تضمین شــرکت در فرآیند ارجاع کار: اصل تضمین شرکت در فرآیند ارجاع )الف( علاوه بر بارگذاری 
در سامانه، می بایستی به صورت فیزیکی و در پاکت دربسته و ممهور، حداکثر تا پایان وقت اداری روز شنبه مورخ ۱۴۰۰/۰3/۰۱ به 

دبیرخانه کمیسیون معاملات مناقصه گزار در آدرس فوق الذکر تحویل و رسید دریافت شود. 
www.assc.ir ضمنا جهت کسب اطلاعات بیشتر می توانید ضمن تماس با شماره تلفن ۵-۰3۵38۲۴۰۱۴3 به آدرس اینترنتی شرکت 

و آدرس پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات http://iets/mporg.ir نیز مراجعه فرمایید. 
شماره تماس پشتیبانی سامانه ۱۴۵۶ )تماس با دفتر ثبت نام در سامانه اداره کل صنعت، معدن و تجارت(

م.الف ۱۴۰

شرکت خدمات حمایتی کشاورزیوزارت جهاد کشاورزی
۵۵/۵۱/۰۰/۴۱۳

تاریخ ۱۴۰۰/۰۲/۱۵

وم
ت د

نوب

زنی در مالی ۹ قلو به دنیا آورد! عکس هایی باورنکردنی از پارک ماشین! 

اداره كل راه و شهرسازی استان لرستان



 رئیس جمعیت هلال احمر گفت:۸۰درصد بحران های طبیعی دنیا 
در ایران اتفاق می افتاد. به گزارش فارس کریم همتی، رئیس جمعیت 
هلال احمر گفت:جمعیت هلال احمر ایران در آس��تانه ۱۰۰سالگی 
خ��ود ق��رار دارد. وی ادام��ه داد: در ای��ن یکصد س��ال بیماری ها و 
بحرانه��ای مختلف��ی روی داده اس��ت و ارتش ه��لال احمر یکی از 
قوی ترین ارتش های صلیب سرخ و هلال احمر است. رئیس جمعیت 
هلال احمر با بیان اینکه ۸۰درصد انواع بحرانهای طبیعی در دنیا در 
کش��ور ما اتفاق می افتد،گفت:هلال احمر به عنوان معین دولت در 
کنار مردم بوده اس��ت.وی افزود:از زمان شیوع کرونا کنترل خروجی 
شهرها را آغاز کردیم به طوری که ۲۱ میلیون نفر در قالب ۷میلیون 
خودرو را تب سنجی و کنترل کردیم. همتی با اشاره به کمک ایران 
در روزهای ش��یوع کرونا به چین،یادآور شد:در مراحل بعدی صلیب 

س��رخ کمک های خوبی به ما کرد و شاید چندین برابر کمک ما به 
کش��ورها در دوران کرونا به کشور ما ارس��ال کردند. وی با اشاره به 

وقوع سیل در سال گذشته،بیان داشت:وقوع سیل وقفه ای درکار ما 
ایجاد نکرد و ما در حادثه انفجاربیروت جزو اولین کشوری بودیم که 
کمتر از ۲۴ساعت بیمارستانی در بیروت ایجاد کردیم.وی با اشاره به 
اینکه تحریم ها تنگناهای ما را بیشتر کرده است،گفت:کنترل مرزهای 
مختل��ف دریایی،زمینی و... برعهده گرفت. به ط��وری که ۲۸مرز را 
کنترل کردیم و تب سنجی و تست انجام شد. همتی افزود: تحریم ها 
باعث ش��د دسترسی کمتری به واکس��ن داشته باشیم اما توانستیم 
واکسیناس��یون گروه های هدف را آغ��از کنیم.رئیس جمعیت هلال 
احمر بیان داش��ت: در خصوص ایران برخی کشورهای دوست قول 
داده اند تا در خصوص واکسن همکاری لازم داشته باشند و امیدواریم 
در ماه جاری واکسن های بیشتری وارد کشور شود. همتی ادامه داد: 
بیش��تر ۲۴۰میلیارد ریال کمک نقدی و غیر نقدی از سوی مردم به 
هلال احمر صورت گرفته اس��ت.وی اضافه کرد: در حوزه کمک های 
بین المللی بیش از ۷۳۰ میلیارد ریال کمک نقدی و ۱۷۰۰ میلیارد 

ریال غیر نقدی صورت گرفته است.

 رئیس جمعیت هلال احمر:

۸۰درصدبحرانهایطبیعیدنیادرایراناتفاقمیافتد

دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره 3000141427 در میان بگذارید.

 یکشنبه19 اردیبهشت  1400    شماره  6010 

 نرخ باروری ایران در آستانه صفر قرار دارد
رئیس انجمن علمی مامایی گفت: پیش بینی می شود که نرخ باروری ایران در سال 2030 به 
حدود صفر برسد، اما با وضعیت حاضر و شرایط فعلی ممکن است نرخ صفرِ باروری زودتر 
از موعدِ پیش بینی شده واقع شود. به گزارش مهر، ناهید خداکرمی گفت: اگر خانواده ها به 
ماماها دسترسی آسان داشته باش�ند و فرزندان خود را در حوزه مسائل زناشویی آموزش 

دهند، نرخ باروری کشور از وضعیت بحرانی خارج می شود.

رئی��س فراکس��یون محی��ط زیس��ت مجلس نس��بت به قطع 
درخت��ان در س��ایه افزایش قاچ��اق چوب انتقاد کرد. س��میه 
رفیع��ی در گفتگو با خانه ملت با انتقاد از رش��د قاچاق چوب 
در س��ال ۹۹ نس��بت با ۹۸ گفت: بر اساس آمار یگان حفاظت 
س��ازمان جنگل ها، مراتع وآبخیزداری کشور، میزان کشفیات 
قاچاق چوب در س��ال ۹۹ نس��بت به مدت مش��ابه سال قبل، 
 ۳۵ درصد افزایش داش��ته اس��ت و به حجم ۶۵۰۰ مترمکعب

 می باشد.

 با توجه به تشکیل ۶۳۵۰ پرونده قاچاق و چنانچه 
هر پرونده را مربوط به یک قاچاقچی بدانیم، سهم 
هر قاچاقچی حدود ۱ متر مکعب چوب خواهد بود 
که نشان می دهد نوع درخت و نوع چوبی که مورد 
قاچاق قرار گرفته اس��ت، قطع درختان کهنسال و 

قطور نبوده و می تواند بیش��تر به درختان کم قطر و یا هیزمی 
و.... باشد به احتمال زیاد به جنگل های خارج از شمال مربوط 
اس��ت! لازم بذکر اس��ت این میزان قاچاق چ��وب فقط مربوط 

به جنگل های ش��مال نبوده و کل ایران را ش��امل 
می ش��ود. ولیکن تفکیکی در این خصوص که چه 
میزان از این قاچاق چ��وب، مربوط به جنگل های 
ش��مال و چه میزان مربوط به زاگرس و نقاط دیگر 

کشور است، صورت نگرفته است.
 وی افزود: البته این میزان با ارقام واقعی فاصله دارد و در مورد 
آم��ار واقعی قاچاق در یکی دو س��ال اخیر ای��ده متقنی وجود 

ندارد و نیازمند بررسی است. 

تراژدیغمگینقطعدرختاندرقالبقاچاقچوب

یک پژوهش��گر آب گفت: س��الانه حدود ۹۶ میلیارد متر مکعب در 
ایران آب مصرف می ش��ود در حالی ک��ه کل منابع آب تجدیدپذیر 
کش��ور حدود ۹۰ میلیارد متر مکعب اس��ت، بنابراین از بحران آب 
عبور کرده ایم و به ورشکستگی آبی رسیده ایم. مصطفی فدایی فرد در 
گفت وگو با ایلنا، در ارزیابی وضعیت خشکس��الی و کم آبی در کشور 
اظهار داش��ت: موقعیت جغرافیایی ایران به گونه ای است که حدود 
۸۵ درصد از وس��عت کش��ور در منطقه خش��ک و نیمه خشک قرار 
گرفته اس��ت. مقدار بارش در ایران حدود یک سوم میانگین جهانی 
و میزان تبخیر آب در ایران حدود س��ه برابر متوس��ط جهانی است. 
ضمن این که عمده بارندگی ها در ایران به سطح محدودی از کشور 
اختصاص دارد، به طوری که ۷۰ درصد از بارندگی های سالانه فقط 
در ۲۵ درصد از سطح کشور و ۳۰ درصد باقیمانده بارندگی ها در ۷۵ 
درصد از س��طح کشور نازل می شود. این در حالی است که به دلیل 
تغییرات اقلیمی در س��ال های اخیر، هم از مقدار بارندگی ها کاسته 
شده است و هم الگو )یا شدت( بارش، نوع بارش )تبدیل شدن برف 
به باران( و زمان بارش )جا به جایی بارش از فصل نیاز به فصول دیگرِ 
سال(، منجر به افزایش شدت خشکسالی ها و فراوانی وقوع سیلاب ها 

در ایران شده است. 

<روش های غیراصولی برداشت به بحران آب دامن زده است
وی اف��زود: به قول معروف »بح��ران آب در ایران به دلیل کم آبی و 
خشکس��الی نیست بلکه به دلیل سوءمدیریت منابع آب است«. باید 
پذیرفت که مدیریت منابع آبی کش��ور اش��تباه بوده و در این میان 
استفاده از روش های غیراصولی برداشت نیز به بحران آب دامن  زده 
است.این کارش��ناس و پژوهشگر آب در خصوص آنچه موجب بروز 
کم آبی در کشور شده توضیح داد: بررسی ها نشان می دهد که مقدار 
بارندگی در کش��ور طی دو دهه اخیر حدود ۱۰ درصد کاهش یافته 
اس��ت ولی از مقدار رواناب در دوره مش��ابه آماری، حدود ۴۰ درصد 
کاسته شده اس��ت. مهم ترین دلیل این موضوع، برداشت بی رویه از 
منابع آب زیرزمینی و کاهش ش��دید رطوبت خاک اس��ت. س��الانه 
حدود ۹۶ میلیارد متر مکعب در ایران آب مصرف می شود در حالی 
که کل منابع آب تجدیدپذیر کش��ور حدود ۹۰ میلیارد متر مکعب 
اس��ت، بنابرای��ن از بحران آب عبور کرده ایم و به ورشکس��تگی آبی 

رسیده ایم. 

<به بهانه ایجاد اشتغال ذخایر آبی را پایان دادیم
وی ادامه داد: بر این اس��اس مهم تری��ن اهمال کاری و کم کاری این 
بوده اس��ت که در طی چهار دهه اخیر سعی کرده ایم همه مشکلات 
کش��ور را با فش��ار بر منابع آب برطرف کنیم. یعنی این که اشتغال 
ایجاد ش��ده در کشور توس��ط دولت های مختلف، همگی آب محور 
بوده اند. ضمن این که عدم اش��تغالزایی کافی در کشور، باعث شده 
است که مردم نیز راسا برای کسب درآمد و ارتزاق خانواده، اقدام به 
برداشت غیرمجاز از آب های سطحی و زیرزمینی کنند. این در حالی 
اس��ت که پتانسیل های فراوان کشور برای ایجاد اشتغال، واقعا بدون 
اس��تفاده باقی مانده اند. رئیس کمیته ارزیابی س��یلاب کمیته ملی 
سدهای بزرگ ایران درباره وضعیت ذخایر آب های زیرزمینی گفت: 
در حال حاضر دش��ت های اصلی کش��ور که سفره های ارزشمند آب 
زیرزمینی را در خود جای داده اند، همگی و بدون استثناء از وضعیت 
بحران��ی برخوردارند و برخی از آنها به دلیل برداش��ت بی رویه دُچار 
فرونشست ش��ده و عملا غیر قابل استفاده شده اند. عملکرد مخازن 
آب ه��ای زیرزمینی همانند مخازن س��دهای مخزنی بر روی زمین 
است، یعنی در مواقع سیلابی هم ضریب جریان را کاهش می دهند 
و از خسارات سیل جلوگیری می کنند و هم این که حجم زیادی از 
سیلاب را ذخیره کرده و در موقع نیاز آماده مصرف می کنند، با این 
تفاوت که میزان تبخیر از آنها بسیار بسیار اندک بوده و قابل قیاس با 

مقادیر تبخیر و هدررفت آب از مخزن سدها نیست. وی افزود: پدیده 
فرونشس��ت زمین که متاس��فانه به ش��دت در حال گسترش است، 
علاوه بر این که بر زیرساخت های کشور مانند راه ها، ریل ها، خطوط 
لوله، پل ها و س��ایر ابنیه اثر مخرب دارند، باعث از بین رفتن مخازن 
زیرزمینی ش��ده و توازن چرخش بارش و رواناب را تخریب می کنند 
و نهایتا منجر به کاهش ش��دید آب تجدیدپذیر کشور می شوند. به 
عبارت دیگر تداوم بی توجهی به منابع استراتژیک آب های زیرزمینی 
منجر به تشدید کم آبی و افزایش فراوانی وقوع سیلاب ها خواهد شد. 

<هنوز به عمق فاجعه ورشکستگی پی نبرده ایم
وی ب��ا بیان اینکه طرح های بس��یار خوبی در زمینه تعادل بخش��ی 
آب های زیرزمینی تهیه شده، خاطرنشان کرد: با این وجود به دلیل 
کمب��ود منابع مال��ی و اعتباری و تخصیص نامناس��ب بودجه، عملا 
فعالیت موثری در این زمینه به انجام نرسیده است که منجر به احیا 
شود و منابع آب زیرزمینی کشور در حال نابودی هستند. مردم و به 
خصوص مسئولین و مدیران کشور هنوز به عمق فاجعة ورشکستگی 
آبی پ��ی نبرده اند! مدیر اس��بق طرح جامع آب کش��ور در ادامه به 
فعالیت های کشورهای همسایه که منجر به بروز پدیده خشکسالی و 
کم آبی در کش��ور ما شده اشاره کرد و گفت: به نظر من فعالیت های 
کشورهای همسایه ایران در کنترل منابع آبی مشترک شان با ایران، 
بس��یار زیاده خواهانه بوده اس��ت که دلیل اصلی آن، مش��غله شدید 
دولت ها به امور دیگر و اولویت های نامناس��ب سیاست های خارجی 
کشور است.وی افزود: فعالیت های ترکیه در خصوص مال خود کردن 
کل منابع آب س��طحی مشترک خود با کش��ورهای همسایه بسیار 
گُس��تاخانه و غیر قابل قیاس با سایر کشورها مانند افغانستان است. 
ثبات سیاس��ی، امنیتی و اجتماعی کش��ورها در مدیریت منابع آب 
مشترک  با کشورهای همسایه شان بس��یار تاثیرگذار است. با توجه 
به ثبات روزافزون عراق و افغانس��تان، ممکن است در آینده نزدیک 
ش��اهد گستاخی هرچه بیشتر این کش��ورها در خصوص منابع آبی 
مشترک ش��ان با ایران باش��یم و همانند روند نامناسب تقسیم رژیم 
حقوقی دریای خزر، متضرر ش��ویم. فدایی فرد با اشاره به راهکارهای 
عبور از بحران آب در کش��ور بیان داش��ت: علیرغم وجود گفتگوها، 
مصاحبه ه��ا، ارائه برنامه ها، انتش��ار مقالات در رس��انه های داخلی و 
خارجی و فعالیت های شدید و متعدد رسانه ای، متاسفانه راهکارهای 
ارائه شده عموما تکراری و غیرکارآمد است. در سال های اخیر نوشتن 
از منابع و مصارف آب در رس��انه ها بسیار متداول، مرسوم و مُد شده 

اس��ت! بعضا مطالب و مقالاتی راجع به منابع و مصارف آب نوش��ته 
می ش��ود را مطالعه می کنی��م، می بینیم که عموما مش��کلات فنی 
فراوانی دارند. علیرغم این که نواقص و مش��کلات فنی آنها را مورد 
پیگیری قرار داده ام، ولی متاسفانه کسی پاسخگو نیست. حتی بعضا 
ش��اهد مطالبی هس��تیم که در بهترین حالت، حرف جدیدی برای 
گفتن ندارند. نکته مهم تر این که بسیاری از مقالات مرتبط با منابع 
و مصارف آب ایران که حتی در مراجع بین المللی منتش��ر می شوند 
نیز حرفی برای گفتن ندارند! به عنوان مثال از سال ۲۰۱۵ تا کنون 
تقریب��ا هفته ای دو مقاله در رابطه با احیای دریاچه ارومیه منتش��ر 
شده است ولی هیچ تاثیری در روند احیای دریاچه ارومیه نداشته اند!

<برای حل بحران شجاع باشیم
وی تاکید کرد: به نظر من راهکارهای بهبود وضعیت منابع و مصارف 
آب در ایران بس��یار واضح و در دس��ترس هستند. فقط کافی است 
کمی ش��جاعت به خرج داد. برخی سیاس��ت های کلان کش��ور در 
راستای تشدید بحران منابع آب هستند. مانند سیاست های افزایش 
جمعی��ت، خودکفای��ی محصولات کش��اورزی، افزای��ش تنش های 
بین المللی، تخصیص نامناسب منابع مالی و اعتباری، غیرشفاف بودن 
سیاست های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی، بی توجهی به گسترش 
رانت و فس��اد در کشور، عدم پاسخگویی مدیران و مسئولین و... که 
لازم اس��ت به عنوان اولین راهکار در اولین فرصت مورد بازنگری و 

اصلاح قرار گیرند. 

<راهی برای نابود نکردن منابع آب
این کارشناس و پژوهشگر آب ادامه داد: راهکار بعدی این است که از 
پتانسیل های فراوان کشور برای درآمدزایی و ایجاد اشتغال و توسعه 

پایدار بهره ببریم.
 پتانس��یل گردش��گری ایران اگر در دنیا بی نظیر نباشد لااقل بسیار 
کم نظیر اس��ت ولی به دلیل وجود محدودیت های خود خواسته )که 
بسیاری از آنها حتی در کشور عربستان سعودی که مهد اسلام است 
نی��ز وجود ندارد(، نمی توانیم از ای��ن ظرفیت بهره گیری کنیم. لازم 
به ذکر اس��ت که بسیاری از کشورهای دنیا با پتانسیلی بسیار اندک 
و غیر قابل مقایس��ه با پتانسیل های گردشگری ایران، از درآمدهای 
حاص��ل از گردش��گری، ایجاد اش��تغال کرده و کشورهای ش��ان را 
اداره می کنن��د و مجبور نیس��تند که منابع آب کشورش��ان را نابود 
 کنن��د.وی راه��کار دیگ��ر را توج��ه ب��ه آب مج��ازی و رَد پای آب

 )water footprint( عن��وان ک��رد و اف��زود: راه��کار بع��دی، 
بودجه ریزی مناس��ب و شفاف است. بهبود تعامل با جهان به منظور 
عدم نیاز به خودکفایی و... اگر بناس��ت به توسعه پایدار برسیم باید 
نهادهای حکمرانی )نهاد دولت، نهاد قانون گذار و نهاد قضائی ( بهبود 
یابند. به عنوان نمونه نهاد قضاوت باید مستقل و مقتدر و در دسترس 
و ارزان و س��الم و قانونمند باشد و اگر چنین باشد، بسیاری از افراد 
جامعه به س��راغ جرو و فساد نمی روند و به تولید فکر خواهند کرد، 
نهاد درس��ت، انگی��زه بازیگران را اصلاح می کن��د. فدایی فرد یادآور 
ش��د: عموما بر آدم های خوب و متعهد تاکید کرده ایم ولی فراموش 
کرده ایم که آدم ه��ای خوب نیاز به نهادهای خوب و بی نقص دارند. 
فکر کرده ایم که وقتی آرمان ما خوب باش��د و فکر ما خوب باش��د، 
مش��کلی پیش نخواهد آمد. در حالی که رس��یدن به هدف و آرمان 
خوب نیازمند وس��یله و ابزار مناسب است. نهادها در انتخاب مسیر 
مشوق مردم هس��تند و انگیزه ها را جهت می دهند. آنها هستند که 
به مردم می گویند بانک بزنند و دزدی کنند و در ش��بکه فساد قرار 
بگیرند یا کارخانه تاسیس کنند، تولید کنند و... متاسفانه همه چیز 
کش��ور را فدای ایدئولوژی کرده ایم، از عقلانیت دور ش��ده ایم. حتی 
خود ایدئولوژی را و تاریخ نش��ان داده است که هیچگاه با ایدئولوژیِ 

تنها به مقصد نخواهیم رسید.

سلامت

 قضایی 

 خبر 

 گزارش 

سفر در ایام عید فطر ممنوع است
پلیس:بیاطلاعیم

معاون فنی مرکز س��لامت محیط و کار وزارت 
بهداش��ت با تاکید بر ممنوعیت س��فر در ایام 
تعطیلات عید فطر گفت: ب��رای جلوگیری از 
گسترش ویروس جهش یافته این کار ضروری 
اس��ت بنابراین هر نوع س��فر هوایی و زمینی 
ممنوع است .به گزارش ایسنا، محسن فرهادی 
درباره محدودیت و ممنوعیت اعمال شده برای 
سفرهای عید فطر گفت: در مصوبه کلیه سفرها 
و عبور و مرور ممنوع اعلام ش��ده اس��ت . البته 
بلیت برخی پروازها قبل تر فروخته شده است که 
باید وزارت راه و شهرسازی و سایر دستگاه های 
مرتبط تمهیداتی بیندیشند تا سفرها و مراودات 
بویژه زمینی از روز سه ش��نبه )۲۱ اردیبهشت( 
ساعت ۲ بعدازظهر تا روز شنبه )۲۵ اردیبهشت( 
ممنوع شود.وی افزود: در واقع این کار یک نوع 
قرنطینه تردد بین استانی است و هیچ سفری 
نباید انجام ش��ود و اراده بر قطع سفرها است.  
این در حالی اس��ت که عین الله جهانی معاون 
اجتماعی پلیس راهور ناجا به میزان می گوید: 
رسانه ها و خبرگزاری های گوناگون در رابطه با 
این ابلاغیه از ما پی در پی پرسش هایی را مطرح 
می کنند. درحالی ک��ه ما هنوز از محتوای این 
ابلاغیه اطلاعی نداریم. باید اجازه داده شود ما 
ابتدا این ابلاغیه را بررسی کنیم تا بعد بتوانیم 
ب��ه یک جمع بندی روش��نی در این خصوص 
برسیم. وی در واکنش به اینکه در بحث اجرای 
طرح ممنوعیت سفر ها کدام نهاد ها می توانند 
بیشترین هماهنگی و مساعدت را با ناجا داشته 
باشند اظهار داشت: بعد از اینکه برای ما روشن 
ش��د این ابلاغیه دربردارنده چه مطالبی است 
خواهی��م توانس��ت ارزیابی کنیم ک��ه مثلا در 
بخش حمل و نقل، اطلاع رسانی، امداد و نجات 
و مواردی از این دس��ت کدام نهاد ها می توانند 
به ناجا برای اجرای مطلوب این ابلاغیه کمک 
کنند. در این رابطه البته سازمان ها و نهاد های 
گوناگون��ی از قبی��ل خبرگزاری ها، ش��رکت 
هواپیمایی، س��ازمان صدا و س��یما و نهاد های 
دیگر می توانند به ما کمک کنند. اما اینکه نوع 
هماهنگی ها و مساعدت ها باید به چه کیفیتی 
باشد بعد از اطلاع از مفاد این ابلاغیه مشخص 

خواهد شد.

برخورددستگاهقضاباتغییر
کاربریهایغیرمجازاراضی

رئی��س دادگس��تری شهرس��تان بافق گفت: 
در راس��تای اجرای تبصره ۲ م��اده ۱۰ قانون 
جلوگی��ری از تغییر کاربری اراض��ی زراعی و 
باغی، دس��تگاه قضا ب��ا هرگونه تغییر کاربری 
غیر مج��از برخورد قاطع می کند. اس��ماعیل 
 دهق��ان ش��وازی در جلس��ه حف��ظ حق��وق 
بیت المال با تاکید به ضرورت حفظ کاربری اراضی 
زراعی و باغی بیان داش��ت: بر اس��اس قانون 
حفظ کاربری اراضی کشاورزی، هرگونه تغییر 
کارب��ری غیرمجاز مزارع و باغ ها ممنوع بوده و 
با متخلفان مطابق قانون برخورد می شود. این 
مقام قضائی اظهار داش��ت: همکاری و تعامل 
دس��تگاه های ذی ربط، در جهت جلوگیری از 
فرسایش خاک و تبدیل شدن اراضی کشاورزی 
و مرات��ع حاصلخیز و همچنین حفظ رطوبت 
محیط ش��هری مورد تاکید اس��ت. وی افزود: 
با توجه به اینکه اقدامات دس��تگاه قضائی در 
کاهش تصرفات اراضی ملی بسیار اثر گذار بوده 
و همین امر موجب سوء استفاده سودجویان به 
س��مت تغییرات کابری غیر مجاز بیشتر شده 
است بنابراین ضرورت و حساسیت دستگاه های 
متول��ی در ای��ن زمین��ه را می طلب��د. رئیس 
دادگستری شهرستان بافق افزود: سازمان آب 
منطقه ای نیز مکلف اس��ت با همکاری جهاد 
کشاورزی بر اس��اس قانون در اراضی چاه های 
کش��اورزی که تغییر کاربری ص��ورت گرفته 
میزان آب پروانه بهره ب��رداری را کاهش دهد. 
دهق��ان در رابطه با کاهش ورودی پرونده های 
با موضوع تص��رف اراضی و تغییر کاربری های 
غیر مجاز تصریح کرد: دس��تگاه های ذی ربط 
از جمله امور اراضی باید اقدامات پیش��گیرانه 
خ��ود را در خصوص زمین و اراضی به گونه ای 
تنظی��م کنند تا از ورود حجم زیاد پرونده ها با 
این موضوع به سیستم قضائی جلوگیری شود.

معاون کنترل آفات سازمان حفظ نباتات:
ملخصحراییبهتهراننمیرسد

نگراننباشید
مسعود لطیفیان درباره آخرین وضعیت هجوم 
 ملخ ها در کش��ور درب��اره امکان هجوم ملخ ها

 به سمت تهران گفت: هر ساله در بسیاری از 
نقاط ایران از جمله تهران ملخ بومی را شاهد 
هستیم. همکاران ما در مناطق جنوب، جنوب 
غرب و جنوب شرق کشور به عنوان مدافعان 

امنیت غذایی کشور آن را کنترل کرده اند.
 به گزارش برنا؛ مسعود لطیفیان، درباره دلیل 
هجوم ملخ به کشور ادامه داد: عامل اصلی این 
ریزش ها می تواند وزش باد ش��دید از س��مت 
ش��مال عربستان به سمت جنوب غربی ایران 
بوده باش��د. او افزود: آفت مل��خ صحرایی که 
منش��اء آنها شرق آفریقا اس��ت با وزش باد از 

شمال عربستان وارد ایران می شوند.

دربرخوردباجرائمسایبری
نیازبهقوانینجدیدداریم

رئیس مرکز تشخیص و پیشگیری از جرائم 
س��ایبری پلیس فت��ا گفت: ما متناس��ب با 
رشد دسترسی مردم به اینترنت به ضرورت 
آموزش ها و سواد رسانه ای و آگاهی کاربری 
شهروندان توجه نکرده ایم. درحال حاضر در 
سطح مدارس و دانشگاه ها اصلا در خصوص 
مباحث س��ایبری مطلبی عنوان نمی شود یا 
اگر چیزی هم گفته ش��ود جوابگوی نیاز ها 
نیس��ت.علی محمد رجبی درباره اینکه تولد 
و گسترش پدیده جرایم سایبری چه تاثیری 
ب��ر کارکرد ه��ای نهاد پلیس در کش��ورمان 
گذاش��ته به میزان گفت: نه��اد پلیس را اگر 
به عنوان یک نهاد بزرگ و گسترده در سطح 
نیروی انتظامی در نظر بگیریم وقتی با پدیده 
جرایم سایبری مواجه شد این مواجهه باعث 
شد تا درون این نهاد مجموعه ای با نام پلیس 
فتا ش��کل بگیرد که به طور ویژه و تخصصی 
به ح��وزه جرایم رایانه ای بپردازد و ماموریت 
این مجموعه در حوزه فضای مجازی تعریف 
شود.وی ادامه داد: این اتفاق در حوزه جرایم 
صرفا س��ایبری رخ داده ک��ه پلیس فتا برای 
این منظور تش��کیل ش��ده و الان حدود ده 
سال است که فعالیت های این مجموعه ادامه 
دارد. اما در سایر حوزه های پلیس هم بحث 
فضای مجازی و جرایم س��ایبری تاثیر گذار 
بوده است. ما می بینیم که امروز بخش قابل 
توجهی از کلاهبرداری ها و ش��مار زیادی از 
مالخر هایی که مشغول فعالیت های مجرمانه 
هس��تند یا س��ارقانی که مالی را به س��رقت 
برده ان��د و درصدد فروش آن هس��تند برای 
این اقداماتش��ان از فضای مجازی اس��تفاده 
می کنند.رجبی خاطرنش��ان کرد: در بعضی 
از م��وارد ما می بینیم که حتی فعالیت اراذل 
و اوب��اش، فروش س��لاح و مهم��ات، فروش 
م��واد مخدر، آموزش مص��رف مواد مخدر یا 
موضوعات غیر اخلاقی هم به فضای مجازی 
کش��یده ش��ده اس��ت. با این ش��رایط عملا 
بخش بزرگی از ماموریت های سنتی نیروی 
انتظامی در حال تبدیل شدن به رسیدگی به 
جرایم تکامل یافته است. این نوع جرایم در 
واقع رفتار های مجرمانه ای هس��تند که قبلا 
به شکل س��نتی انجام می ش��دند، اما امروز 
هم��ان جرم در فضای مجازی در حال اتفاق 
افتادن اس��ت. در کل می ت��وان گفت فضای 
مجازی و جرایم حوزه س��ایبری و تخلفاتی 
ک��ه در این حوزه رخ می دهد باعث ش��ده تا 
نیروی انتظامی یک پلی��س تخصصی برای 
این حوزه به وجود بیاورد و یک بازمهندسی 
در ماموریت ها داش��ته باش��د و در مواجهه با 
این مس��ئله که جرایم س��نتی در قالب جرایم 
 تکامل یافته بازتولید می ش��وند به ش��یوه های 
 جدی��د روی بی��اورد ت��ا بتوان��د در انج��ام 
 ماموریت هایش موفق باشد.وی درباره علت افزایش 
امکان سوءاستفاده ها و رفتار های مجرمانه از 
سوی کلاهبرداران سایبری در سطح جامعه 
گفت: علت این مس��ئله این است که سطح 
نفوذ اینترنت و س��طح دسترس��ی مردم به 
آن به ش��دت افزایش پیدا کرده است. برای 
مثال در این فاصله زمانی کمتر از ده س��ال 
امکان استفاده از اینترنت در کشور شاید به 
ده برابر رس��یده باش��د که خود این مسئله 
باعث می ش��ود تا افراد عاصی و مجرمان هم 
به فضای مجازی دسترسی پیدا کنند. امروز 
بخش گس��ترده ای از جامعه به ش��بکه های 
اجتماعی دسترس��ی دارن��د و از یک یا چند 
پیام رس��ان در این حوزه استفاده می کنند. 
رئیس مرکز تش��خیص و پیش��گیری پلیس 
فتا تصریح کرد: همه این موارد که زمینه ای 
ش��ده تا فعالیت و دسترس��ی های مردم در 
فضای مج��ازی افزایش پیدا بکن��د بالطبع 
زمینه را ب��رای ظهور و ب��روز جرائم هم در 
ای��ن فضا فراه��م می کند. ولی بای��د به این 
نکت��ه هم توجه داش��ت که ما متناس��ب با 
رشد دسترسی مردم به اینترنت به ضرورت 
آموزش ها و سواد رسانه ای و آگاهی کاربری 
شهروندان توجه نکرده ایم. درحال حاضر در 
سطح مدارس و دانشگاه ها اصلا در خصوص 
مباحث س��ایبری مطلبی عنوان نمی شود یا 
اگر چیزی هم گفته ش��ود جوابگوی نیاز ها 
نیس��ت. این م��وارد می توان��د دلایل اصلی 
ب��رای افزایش روند جرایم س��ایبری باش��د. 
در کل علت ش��رایط موجود افزایش س��طح 
دسترس��ی مردم به اینترنت، افزایش ضریب 
نفوذ ش��بکه های اجتماع��ی، افزایش پهنای 
باند و عدم رشد متناس��ب سواد رسانه ای و 
آگاهی های اجتماعی و در نهایت بی توجهی 
به قوانین مورد نیاز در این حوزه است. ما الان 
در خیل��ی از موضوعات نیاز به قوانین جدید 
داریم ت��ا بتوانیم این حوزه را بازمهندس��ی 
کنیم و س��ر و س��امانی به ضرورت های این 

حیطه بدهیم.

 اجتماعی

 فدای�ی ف�رد: بح�ران آب در ای�ران به دلیل 
کم آبی و خشکس�الی نیس�ت بلکه ب�ه دلیل 
سوءمدیریت منابع آب است«. باید پذیرفت 
که مدیریت منابع آبی کش�ور اش�تباه بوده و 
در ای�ن میان اس�تفاده از روش های غیراصولی 

برداشت نیز به بحران آب دامن  زده است

 به ورشکستگی آبی رسیدیم

 زیاده خواهی همسایگان با منابع ایران چه کرد؟
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یکی از مشکلات اساسی در کلانشهرها مسئله حاشیه نشینی است، 
امروزه از حاش��یه نشینی در اطراف شهرهای بزرگ به عنوان چالش 
و معضل اساس��ی یاد می شود، مسئله ای که باید هرچه زودتر توسط 
بس��یاری از مسئولان مورد توجه قرار بگیرد، بعضا دیده می شود که 
بخشی از محله ها را در کلانشهرها به عنوان مناطق حاشیه نشین و 
بافت فرسوده تشکیل می دهد که با اسکان غیررسمی و بدون مجوز 
گروه بزرگی از مردم در مکانی در کناره شهر ها ایجاد شده اند؛ البته 
موضوعی که مشخص است این که مسئله حاشیه نشینی در کشور 
حتی در بلندمدت نیز به راحتی حل نخواهد شد بلکه به اعتقاد برخی 
از کارشناس��ان تنها می توان به ساماندهی و ارتقای وضعیت موجود 
اکتفا کرد و کمی وضعیت موجود را س��اماندهی کرد و حل مشکل 
حاشیه نشینی نیازمند همکاری گس��ترده میان مدیریت شهری و 
دولت است. برای حل مشکل عظیم حاشیه نشینی با هر نوع برنامه  
و هر بازه زمانی باید ادعا کرد که در نهایت شرایط زیست شهروندان 
دهک های پایین درآمدی و اقشار ضعیف ساکن در این مناطق اندکی 
می تواند بهبود یابد اما حل نخواهد ش��د؛ البته ضوابط و قوانین نیز 
موجود در بس��تر مدیریت شهری می تواند مشکل حاشیه نشینی را 
تاحدودی حل کند، حس��ین محمد صالحی دارانی عضو کمیسیون 
امور داخلی کشور و شوراها در مجلس در گفت و گو با میزان در مورد 
حاشیه نشینی در اطراف ش��هرها اظهار کرد: باید حاشیه نشینی و 
گس��ترش آن متوقف شود و این موضوع باید مورد توجه قرار گیرد؛ 

برخی از خانه ها در اطراف تهران به صورت غیر قانونی س��اخته شده 
اس��ت و این موضوع می تواند باعث ایجاد ناهنجاری های زیادی شود 
و این مس��ئله حتما در کمیسیون ش��وراها مجلس شورای اسلامی 
بررس��ی خواهد شد که بر اس��اس قانون حریم شهری ساختمان ها 
ساخته شود. وی افزود: دولت های مختلف در گذشته اقدام به ساخت 
و ساز مسکن هایی کردند اما امکانات اولیه زندگی شهری را در اختیار 
شهروندان قرار ندادند و طبیعتا باید دولت بعدی خدمات را ارائه دهد 

و مجلس پیگیر این موضوع است.

<مدیریت بحران مشکلی دیگر
یکی دیگر از مش��کلات حاشیه نشینی بحث مدیریت بحران در آن 
شهرها است، برای مثال در شهری مانند تهران که کلانشهر محسوب 
می شود خدمات رسانی بسیار راحت تر از شهری مانند قرچک است، 
نگرانی برخی از کارشناس��ان این اس��ت که در زمان وقوع بحران در 
ش��هرهای اطراف تهران ممکن اس��ت با مش��کلاتی رو به رو شویم، 
موضوع��ی که می تواند به دیدگاه آنها فاجعه آمیز باش��د، در همین 
زمینه اس��ماعیل نجار رئیس سازمان مدیریت بحران کشور با اشاره 
لزوم اهمیت آمادگی مدیریت بحران شهرهای توابع تهران اظهار کرد: 
غیر از ش��هر تهران که مس��ئولیت مدیریت بحران آن با وزیر کشور 
است باقی شهرهای کشور مسئولیت ستاد مدیریت بحران با فرماندار 
اس��ت که باید از ظرفیت های موجود در زمان بحران اس��تفاده شود. 

وی افزود: در بس��یاری از حوادث اگر ش��هری امکانات امدادی کمی 
داش��ت و یا با مش��کل رو به رو شود استان های معین وظیفه کمک 
به ش��هر دیگر را دارند و لذا اگر در توابع تهران نیز مشکلی رخ دهد 
ابتدا ش��هرهای معین در کشور برای امداد رسانی اقدام خواهند کرد. 
رئیس س��ازمان مدیریت بحران کشور بیان کرد: به طور کلی مسیر 
گسل ها پر خطر هس��تند، وجود گسل در شمال تهران و گسلی در 
ری پر خطر محس��وب می شوند و باید در زمینه بحران آمادگی های 

لازم را داشته باشند.

<نبود حمل و نقل
یکی دیگر از مش��کلات حاشیه نشینی نبود ارائه کمترین امکانات و 
خدمات اجتماعی مانند حمل و نقل مناسب و نبود خدمات درمانی 
مناسب برای این شهرها است؛ این موضوع می تواند باعث بروزمشکلات 
زیادی ش��ود، برای مثال در برخی از شهرهای اطراف تهران امکانات 
حمل و نقل مناسب برای شهروندان وجود ندارد؛ لذا بهترین راهکار 
برای مقابله و حل معضل حاش��یه نش��ینی این است که دولتمردان 
در بخش دولتی، ش��هرداری و شورای شهر باید در گام نخست قدم 
کشور از لحاظ اقتصادی وضعیت مطلوبی قرار دهند،در قدم بعد باید 
ازتوسعه و گسترش حاشیه نشینی در کنار شهرهای بزرگ جلوگیری 
ش��ود،در مرحله بعد سودجویانی که ازاین قضیه سو استفاده کرده و 
مردم فقیر را تشویق به اسکان در حاشیه های شهر می کنند برخورد 
قاطع و قانونی شود و همچنین باید در گام های بعدی قوانینی تصویب 

شود تا با حاشیه نشینی به صورت جدی برخورد شود.

چهزمانیقراراستمشکلحاشیهنشینیدرکشورحلشود؟
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جهش ۲۰ درصدی حجم تجارت چین و روسیه 
نتایج یک پژوهش از بررسی وضعیت شغلی شاغلان 
۱۵ســاله و بیشتر کشــور طی ۹ ماهه سال گذشته 
نشــان می دهد که بیش از ۸۵ درصد افراد در بخش 
خصوصی و حدود ۱۵ درصد در بخش عمومی مشغول 
کار بوده اند؛ بیشــترین ســهم در بین حقوق بگیران 

 بخش خصوصی نیز متعلق به کارکنان مشاغل ساده بوده است. 
به گزارش ایسنا، در علم اقتصاد، بخش خصوصی بخشی از اقتصاد 
است که هم برای بهره های شــخصی راه اندازی شده است و هم 

تحت کنترل دولت نیست. برعکس، شرکت هایی که 
بخشــی از دولت هستند قسمتی از بخش عمومی 

به شمار می آیند. 
بخش خصوصی بخش عمده نیروی کار را به خدمت 
می گیرد و عمــده فعالیت ها در بخش خصوصی به 

وسیله انگیزه افراد برای کسب درآمد هدایت می شوند. 
بر اســاس تعریف، تمام افراد ۱۰ساله و بیشتر که در طول هفته 
مرجع طبــق تعریف کار، حداقل یک ســاعت کار کرده و یا بنا 

 به دلایلی به طور موقت کارشــان را ترک کرده باشــند، شاغل 
محسوب می شوند. 

افراد شــاغل شامل دو گروه مزد و حقوق بگیران و خوداشتغالان 
می شــوند. کارکنان فامیلی بدون مزد و افرادی که بدون دریافت 
مــزد برای یکی از اعضای خانوار خود که نســبت فامیلی با وی 

دارند، کار می کنند نیز شاغل به شمار می آیند. 
منظور از مزد و حقوق بگیر، مزد و حقوق بگیر بخش خصوصی، 

تعاونی و عمومی است.

کارکنان مشاغل ساده، بیشترین حقوق بگیران بخش خصوصی

داده های اداره گمرک چین نشان می دهد که حجم تجارت چین در بازه ژانویه تا آوریل 2021 به 
40.207 میلیارد دلار رسیده که این نسبت به بازه مشابه سال گذشته 19.۸ درصد جهش کرده 
است. به گزارش مهر به نقل از سی ان بی سی، حجم تجارت چین در بازه ژانویه تا آوریل 2021 به 
40.207 میلیارد دلار رسیده که این نسبت به بازه مشابه سال گذشته 19.۸ درصد جهش کرده 
است. دو کشور در تلاش اند حجم تجارت دوجانبه را تا سال 2024 به 200 میلیارد دلار برسانند.

مرکز پژوهش های مجلس خواســتار اســتفاده از سیاســت کنترل 
اجاره بهای مسکن با ابزارهایی چون کوپن اجاره یا یارانه اجاره شد. 

به گزارش مهر، مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی در گزارشی 
در خصوص بررسی سیاست های تأمین مسکن شهری با بیان اینکه 
روند سیاستگذاری تأمین مسکن شهری طی ۵ دهه گذشته، حاکی 
از نبود هماهنگی بین اجزای اصلی بخش مسکن شامل منابع مالی، 
زمین و مصالح ساختمانی است، می افزاید: ناسازگاری تولید و تأمین 
مسکن با نظام شهرسازی، تأمین تأسیسات زیربنایی، خدمات روبنایی، 
ســامانه های حمل و نقل و... نیز در این فرآیند مشهود بوده و سبب 
شده تا سیاستگذاری مسکن شهری در یک نگرش غیرسیستمی به 

پیش رود. 
در این گزارش، بازار مسکن را در اختیار عواملی چون »تغییرات ارزش 
زمین و تأثیر آن در افزایش قیمت مسکن، طولانی بودن، پیچیدگی، 
نابسامانی، عدم شفافیت و رواج فساد اداری در ارائه برخی از خدمات 
کلیدی مانند صدور پروانه ســاختمان، گواهی پایان کار، انشــعابات 
تأسیســات زیربنایی، اســناد مالکیت و همچنین نرخ های دستوری 
حق الزحمه نیروی انســانی، بیمه تأمین اجتماعی و ســایر ضوابط و 

مقررات ابلاغی« عنوان کرده است. 
مرکز پژوهش های مجلس، تمرکز عمده اقدامات و سیاست های کلان 
ملی بخش مسکن را بر کلانشهرها و شهرهای بزرگ می داند و معتقد 
است: متأسفانه در حوزه مسکن نگاه آمایشی و حمایتی به شهرهای 
میانی و کوچک، مناطق محروم و مهاجرفرســت و همچنین اقشار 

کم درآمد مدنظر قرار ندارد. 
پژوهشگران بازوی پژوهشی مجلس، بازار مسکن را از جمله بازارهایی 
می دانند که تنها به تولید متکی نبوده و بخشی از آن به نحوه عرضه 
واحدهای مسکونی موجود مربوط اســت؛ لذا استقرار نظام مالیاتی 
مسکن از جمله مالیات بر عایدی سرمایه املاک، مالیات بر خانه های 
خالی، مالیات بر اراضی بایر مسکونی، مالیات بر خانه های گران قیمت 

و...، یکی از راهکارهای مؤثر در این زمینه است که به منظور کنترل 
سوداگری و تعادل بخشی بازار مسکن مطرح می شوند. 

این مرکز پیشــنهادهایی برای سیاســت گذاری در بازار مســکن 
ارائــه می دهد که شــامل، »سیاســت حمایــت از تولید صنعتی 
مسکن«، »سیاســت کنترل بازار زمین با توجه به اینکه که زمینه 
ســوداگری در بازار زمین به نســبت دیگر بازارها بسیار مستعدتر 
اســت«، »سیاســت یارانه ها و کمک های مالی به اشکال مختلف 
و در دو قالب کمک مســتقیم و غیر مســتقیم به مسکن سازی و 
همچنین اعطای کمک هزینه تأمین مســکن امن و ســالم برای 
گروه های کــم درآمد، از طریــق اعطای وام کم بهــره و با کمک 
مالی و مشــارکت دولت و راه اندازی اشــکال مختلف صندوق های 
مالی«، »سیاســت کنترل اجاره مســکن از طریــق وضع قوانین 
کنترل اجاره بها، هدایت سرمایه گذاری بخش خصوصی در ساخت 
مســکن اجاره ای ویژه گروه های کم درآمد، مناسب سازی نرخ های 
اجاره برای اجاره نشــین ها، پایین آوردن فشار هزینه ای اجاره بها 
بــا کمک ابزارهایــی همچون کوپن اجاره یا یارانــه اجاره و نهایتاً 
تشویق به ســرمایه گذاری در احداث مسکن اجاره ای با استفاده از 
تســهیلاتی همچون زمین، وام، اعتبار مالیاتی و استفاده درست از 
ابزار تراکم توسط شــهرداری«، »سیاست تولید برای اجاره که در 
آن سازندگان بخش خصوصی و دولتی تشویق و ملزم می شوند که 
بخشــی از تولید مسکن خود را به مسکن اجاره اختصاص دهند«، 
»سیاست خصوصی سازی عرضه مسکن«، »سیاست تأمین بخشی 
از نیازهای مســکن از طریق نوسازی و بهسازی بافت های فرسوده 
با اســتفاده از حمایت های قانونی متعدد نظیر اعطای وام کم بهره، 
تخفیف عوارض صدور پروانه ســاختمان، اعطای تراکم تشویقی و 
غیره و در قالب برنامه های ۵ســاله توسعه اقتصادی و اجتماعی«، 
»سیاست خانه سازی اجتماعی و ســاخت مجتمع های مسکونی با 
واحدهای ارزان قیمت«، »سیاســت ایجــاد بانک اطلاعاتی زمین 
و مســکن«، »سیاست ســاخت واحدهای مسکونی اجاره به شرط 

تملیک« و چند مورد دیگر می شود.

اقتصادی

در شرایطی که دفاتر املاک از دیروز کار خود را آغاز کرده اند، چهار 
عامل افت قیمت ارز، مذاکرات وین، افت انتظارات تورمی و کاهش 
توان متقاضیان به عنوان چهار وزنه سنگین اجازه رشد قیمت ها را 

از بازار مسکن گرفته است. 
به گزارش ایســنا، دفاتر مشــاور امــلاک در حالی از شــنبه ۱۸ 
اردیبهشــت ماه ۱۴۰۰ فعالیت خود را پس از ۲۸ روز تعطیلی آغاز 
می کنند که انتظارات افزایشــی جای خود را به چشم انداز کاهشی 
در بازار مســکن شهر تهران داده اســت. از طرف دیگر رگه های از 
جایگزین شدن تقاضای واقعی به جای معاملات سرمایه گذارانه دیده 
می شــود. فروردین پارسال سهم واحدهای کمتر از ۷۰ متر از کل 
معامــلات تهران ۳۶ درصد بود که این رقم در اولین ماه از ســال 

جاری به ۴۶ درصد رسیده است. 
فروردین ســال قبل ۵۴ درصد واحدهای مسکونی با قیمتی کمتر 
از متوسط قیمت شهر تهران معامله شده اند. این عدد در فروردین 
سال جاری ۶۱ درصد بوده است. همچنین با وجود آنکه متوسط هر 
متر قیمت مسکن در تهران ۲۹.۳ میلیون تومان است ۵۰.۳ درصد 
معاملات در محدوده قیمتی کمتر از ۲۵ میلیون تومان در هر متر 

مربع منعقد شده اســت. ۳۴.۱ درصد قراردادها نیز به خانه های با 
قیمت کمتر از متری ۲۰ میلیون تومان اختصاص یافت. 

ســهم منطقه یک به عنوان کانون خرید و فروش های سرمایه ای 
از رتبه پنجم در ســال گذشته به رتبه نهم در سال جاری رسیده 
است. رتبه منطقه ۳ هم از جمع ۱۰ منطقه ی پرتقاضا به جمع ۱۲ 
منطقه کم تقاضا تنزل پیدا کرد. منطقه ۶ که فروردین سال گذشته 
هفتمین منطقه پرفروش تهران محســوب می شد، در اولین ماه از 

سال ۱۴۰۰ بین ۱۲ منطقه کم تقاضا جای گرفت. 
افت شــدید توزیع آپارتمانهای معامله شــده بر اساس عمر بنا نیز 
می توانــد نمایه دیگری از کاهش قدرت خرید و در عین حال ورود 
تقاضای مصرفی به بازار باشــد. فروردین ســالهای ۹۸ و ۹۹سهم 
واحدهــای بالای ۵ ســال از کل معاملات تهــران به ترتیب ۶۰ و 
۵۸درصد بود که فروردین امسال به ۶۵ درصد رسیده است. اولین 
ماه از ســال ۱۳۹۴ ســهم واحدهای بالای ۵ سال از کل معاملات 

۴۵درصد بود. 
فروردین امسال بیشترین تعداد معاملات مسکن تهران در منطقه 
۵، بیشترین معاملات بر اساس قیمت هر متر مربع به واحدهای ۱۵ 

تا ۲۵ میلیون تومان با سهم ۳۲.۴ درصد، بیشترین فراوانی برحسب 
ارزش هر واحد مســکونی به خانه های ۵۰۰ میلیون تا یک میلیارد 
تومان با ســهم ۲۲.۵ درصد و بالاترین فروش از نظر مســاحت به 
واحدهای ۶۰ تا ۷۰ متر با ســهم ۱۵.۷ درصد تعلق داشت. به طور 
کلی فروردین امسال آپارتمان های ۴۰ تا ۷۰ متر با سهم ۴۲ درصد 

از کل معاملات، کانون خرید و فروش بر اساس متراژ بودند. 
گزارش های میدانی و بررسی سایت های فروش ملک نشان می دهد 
که تمایل برای فروش مســکن در شهر تهران به طور چشمگیری 
نسبت به اواخر سال گذشته افزایش یافته است. هفته اول فروردین 
ماه ۱۴۰۰ تعداد آگهی های فروش در ســامانه های ملکی با رشــد 
قابل توجهی مواجه شــده که البته پس از تعطیلی دفاتر املاک به 
دلیــل موج چهارم کرونــا در روز ۲۱ فروردین آگهی ها نیز کاهش 
یافت. اما انتظار می رود از روز ۱۸ اردیبهشــت که دفاتر بازگشایی 
می شــود حجم عرضه و تقاضا در بازار مســکن نیز رشد کند. اما 
کارشناســان معتقدند افت قیمت ارز، مذاکــرات ثمربخش وین، 
افت انتظارات تورمی و کاهش توان متقاضیان به عنوان چهار وزنه 

سنگین اجازه رشد قیمت ها را از بازار مسکن گرفته است.

نظرسنجی اخیر آرگوس نشان داد تولید ایران ماه میلادی گذشته به 
میزان ۸۰ هزار بشکه در روز افزایش یافت و به ۲.۳۵ میلیون بشکه 
در روز رســید و ایران از کویت پیش افتاده و چهارمین تولیدکننده 
بزرگ عضو اوپک شــد. به گزارش ایســنا، آرگوس مدیا اعلام کرد 
تولید نفت اوپک به دلیل افزایش تولید ایران، ۷۰ هزار بشکه در روز 
در آوریل افزایش یافت و به ۲۴.۹۶ میلیون بشکه در روز رسید که 
بالاترین رکورد ۳ ماهه بود. ایران از اکتبر سال ۲۰۲۰ به این طرف 

۴۰۰ هزار بشکه در روز به تولیدش اضافه کرده است. 
ایــن افزایش تولید با مذاکراتی که بــرای احیای برجام در جریان 
است، مصادف شــده اســت. اگر این مذاکرات به سرانجام برسد، 
تحریم های آمریکا علیه صادرات نفت ایران برداشــته خواهد شد. 
مقامــات آمریکایی می گویند اگر توافقی منعقد شــود، معافیت از 

تحریم ها می تواند فورا اجرایی شــود و بعضی از تحلیلگران انتظار 
دارند مذاکرات ظرف مدت ۶ تا ۸ هفته به نتیجه برسد. 

تحلیلگران برآورد کرده اند که صادرات ایران دســتکم به ۶۵۰ هزار 
بشکه در روز می رسد که عمده آن به پالایشگاههای چینی خصوصی 
صادر می شود. این پالایشگاه ها تا زمان اعلام دومین سهمیه واردات 
سال ۲۰۲۱ برای ترخیص نفت بیشتر ایران مشکل دارند و در نتیجه 

محموله هایی که اخیرا رسیده اند، در مخازن نگهداری می شوند. 
دومین افزایش بزرگ تولید مربوط به عربستان سعودی بود. با این 
حال این کشور همچنان حدود یک میلیون بشکه در روز پایین تر 
از ســهمیه ۹.۱۲ میلیون بشکه در روز که تحت توافق اوپک پلاس 
تعیین شده است، تولید می کند. ریاض قرار است یک میلیون بشکه 
در روز کاهــش تولید داوطلبانه خود را به تدریج احیاء کند و ۲۵۰ 

هزار بشــکه در روز در ماه مه و ۳۵۰ هزار بشکه در روز در ژوئن و 
۴۰۰ هزار بشــکه در روز در ژوییه به تولیدش اضافه کند. افزایش 
فصلی مصرف داخلی نفت به معنای آن خواهد بود که رشد تولید به 

صادرات بالاتر این کشور منتهی نخواهد شد. 
طبق نظرســنجی آرگوس، تولید بالاتر عربستان سعودی و ایران، 
کاهش تولید در شمال و غرب آفریقا را جبران کرد. تولید لیبی ماه 
گذشته ۵۰ هزار بشکه در روز و تولید آنگولا و نیجریه مجموعا ۶۰ 
هزار بشــکه در روز کاهش یافت. مجموع تولید اوپک پلاس شامل 
۹ تولیدکننده غیرعضو اوپک و بدون در نظر گرفتن ایران، لیبی و 
ونزوئلا که از مشــارکت در توافق کاهش تولید معاف هســتند، در 
آوریل ۲۶۰ هزار بشکه در روز افزایش یافت اما پایین سهمیه تولید 

۳۵.۲ میلیون بشکه در روز ماند. 

یک کشاورز کرمانی گفت: 
قیمت هندوانه آنقدر کم و 
کرایه کامیون ها آنقدر زیاد 
است که مجبور شدم بار 
هندوانه را به جای کرایه 

به راننده بدهم. 
فــارس، حال  به گزارش 

و روز ایــن روزهای هندوانه و پیازکاران جنوب 
کشور اصلا خوش نیســت، آن ها محصولی را 
که بعد از زحمت فراوان و در شــرایط کم آبی 
برداشــت می کنند، پول کرایه شــان را هم در 
نمــی آورد که مجبورند محصول خــود را رها 
کننــد، یا محصول را به جــای کرایه به راننده 
کامیون بدهند، ماجرا زمانی جالب می شود که 
همین محصولات در بازار تهــران به ۱۰ برابر 
قیمت یعنی ۱۰۰۰ درصــد گران تر به فروش 

می رسد. 
علیرضا دژکامه کشاورز کرمانی در گفت وگو با 
فارس گفت: محصول هندوانه در دستشان مانده 
و خریداری برایش نیست، قیمت کیلویی ۵۰۰ 
تومان است که این قیمت، کفاف هزینه هایشان 

را هم نمی کند. 
وی گفت: کشــاورزان مجبور می شوند به امید 
فروش در بازارچه های مرزی یا صادرات به عراق 
محصول هندوانه خود را به مرزهای »بوستان« 

در مــرز خوزســتان یــا 
و  »مریــوان«  مرزهــای 
»شلمچه« ببرند که آنجا 

هم بازار فروش ندارد. 
کرمانی  کشــاورز  ایــن 
فیلمی از تجمع و معطلی 
کامیون هــای هندوانه در 
مرز بوســتان ارســال کرده که نشان می دهد 
کشــاورزان از این وضع بســیار ناراحت بوده و 
گلایه دارند. دژکامه همچنین از بالا بودن نرخ 
کرایه بار هم گفت: هزینه حمل بار یک کامیون 
۲۵ تنی یک میلیون و ۳۰۰ هزار تن است که 
بیشــتر از پول هندوانه است. وی گفت: »یک 
کامیون ۲۵ تنی هندوانه را از کرمان به مقصد 
مهاباد ارومیه فرســتادم که هزینه حمل یک 
میلیون و ۳۰۰ هزار تومان شــد و مجبور شدم 
کل هندوانه را به جای کرایه به راننده بدهم.« 

این کشاورز با بیان اینکه چنین وضعیتی امروز 
در پیازکاران منطقه هم هست، گفت: پیازکاران 
هم به دلیل قیمت پایین این محصول محصول 

را رها کردند و یا در انبارها پوسید. 
ســازمان مرکــزی تعاون روســتایی که طبق 
قانون زمانی که کشاورزان ضرر می کنند، باید 
محصول آن ها را خریداری کند، پیاز را کیلویی 

۶۰۰ تومان خرید. 

با رسیدن به ماه های پایانی دولت دوازدهم، به 
نظر می رسد فعالان بخش خصوصی در یکی از 
آخرین همکاری های خود با معاون اول رئیس 
جمهوری گزارشی از تحریم ها را آماده خواهند 
کرد. به گزارش ایســنا، در طول حدود ۳ سالی 
که از آغاز تحریم هــای اقتصادی جدید امریکا 
علیه ایران گذشته، درآمدهای دولتی و به طور 
خاص حضور ایران در بازار جهانی نفت به عنوان 
هدف اصلی کاخ سفید با مشکلات جدی مواجه 
شد اما بخش خصوصی ایران نیز از این فشارها 
آسُــیب فراوانی را تحمل کــرد. عدم همکاری 
بانک های بین المللــی و صرافی های خارجی با 
تاجران ایرانی و محدودیت جدی بر سر انتقال 
ارز از یک ســو و محدودیت در دسترســی به 
بازارهای جهانی بخشی از مشکلاتی بود که در 
 سه سال گذشته فعالان اقتصادی با آن رو به رو
بوده اند. هرچند در هفته های گذشــته با روی 
کار آمدن بایدن لااقل مسیر ایجاد تحریم های 
جدید محدود شــده اما همچنان مشکلات پا 
برجاست و تا به نتیجه نرسیدن مذاکرات وین 
تکلیف این شــرایط نیز مشخص نیست و حالا 
به نظر می رسد بخش خصوصی امکان گزارش 
دادن این وضعیت را به فعالان بخش خصوصی 
داده اســت. معاون استان ها و تشکل های اتاق 
ایران از گزارش در حال تهیه این اتاق با موضوع 

آسیب های ناشــی از تحریم های بین المللی بر 
بخش خصوصی و ارسال آن به دفتر معاون اول 

رئیس جمهوری، خبر داد. 
مظفــر علیخانی طی نامــه ای بــه اتاق های 
بازرگانی سراسر کشور، از آمادگی این معاونت 
برای گردآوری و مستندســازی خســارت ها و 
آســیب های ناشــی از تحریم ها بر کسب وکار 
بنگاه هــا و فعالان اقتصادی خبر داده و تصریح 
کرده اســت که اعضــای اتاق هــای بازرگانی 
خسارت هایی که از محل تحریم ها بر کسب وکار 
آن ها وارد آمده را به صورت مصداقی و مستند 
در اختیار معاونت اســتان ها و تشکل های اتاق 
ایران قرار دهند تا پیامدهای ناشی از تحریم ها 
طی گزارشی مستند و ملموس، به دفتر معاون 

اول رئیس جمهور منعکس شود. 
شکایت از فشار تحریم ها بر کسب وکار بنگاه ها 
و دســت اندازهای پیش آمده در مسیر تعامل و 
همکاری فعالان اقتصادی با بازارهای بین المللی، 
تکلمه ای اســت که در طول ســال های اخیر 
همواره از ســوی بخش خصوصی به زبان آورده 
شده و نمایندگان کارآفرینان و بازرگانان در اتاق 
بازرگانی و تشکل های اقتصادی تلاش کرده اند 
تصویر روشــنی از آنچه که بــر اقتصاد بخش 
خصوصی در دوره تحریم ها می گذرد، پیش روی 

دولتمردان قرار دهند.

مرکز پژوهش های مجلس پیشنهاد داد؛ 

پرداخت یارانه نقدی اجاره مسکن به خانواده های مستأجر
رمزارز

بورس

تره بار

بازتاب

سرمایه گذاری

بیت کوین 
دوباره صعودی شد

قیمت بیت کوین در معاملات روز گذشته بازار 
جهانی ارزهای مجازی ۴.۸۹ درصد رشد کرد. 
به گزارش فارس به نقل از کوین مارکت کپ، 
در معاملات روز گذشته بازار جهانی ارزهای 
مجازی قیمت بیت کوین ۴.۸۹درصد رشــد 
کرد و به حدود ۵۸هزار و ۸۰۰دلار رسید. این 
در حالی است که در معاملات دو روز گذشته 
قیمت این ارز حدود ۱.۵درصد کاهش داشت. 
قیمت کنونی نسبت به ۷روز پیش ۲.۷۴درصد 
بالاتر است و رشد روز گذشته قیمت بیت کوین 
ارزش بــازار این ارز مجازی را به ۱.۱تریلیون 
دلار رسانده است. در ۲۴ ساعت گذشته هم 
۱.۱۱میلیون بیت کوین به ارزش ۶۵ میلیارد 
دلار در بازار جهانی جابه جا شده است. تعداد 
بیت کوین هــای موجود در بــازار جهانی هم 
دیروز به ۱۸میلیون و ۷۰۳هزار و ۳۵۶توکن 
رسید. اتریوم به عنوان دومین ارز بازار از نظر 
ارزش بازار، در ۲۴ساعت گذشته ۳.۱۷درصد 
رشــد کرده و به ۳۵۴۶دلار رسید. داج کوین 
اما شگفتی ساز معاملات دیروز بود و ۱۴درصد 
رشد کرد و قیمت آن به رکورد جدیدی دست 
یافت. بر همین اســاس هر توکن داج کوین 
۷۰سنت در بازار جهانی خرید و فروش شد. 
به طور کلی در ۴۸ساعت گذشته ارزش بازار 
کل ارزهای مجازی جهان ۲.۵۲درصد رشــد 
کرده و به ۲.۴۳تریلیون دلار رســید. به طور 
کلــی در ۲۴ســاعت گذشــته ۲۳۲میلیارد 
 دلار در بــازار جهانی ارزهــای مجازی پول 

جابجا شده است. 

بورس هفته را 
با چراغ قرمز آغاز کرد

در معاملات دیروز بازار ســرمایه شاخص کل 
بورس که در ساعات ابتدایی معاملات روندی 
صعودی داشــت و تا یک میلیون و ۱۷۶ هزار 
واحد افزایش یافته بود، در ســاعات میانی و 
پایانــی روندی نزولی به خود گرفت و بیش از 
۴۰۰۰ واحد کاهش یافت. به گزارش ایســنا، 
شاخص کل بورس دیروز با ۴۷۵۹ واحد نزول 
تا رقم یک میلیــون و ۱۶۷هزار واحد کاهش 
یافت. شــاخص کل با معیار هــم وزن هم با 
۸۳۶واحد کاهش در رقم ۴۲۲ هزار و ۱۸واحد 
ایستاد. معامله گران این بازار ۲۶۴هزار معامله به 
ارزش ۲۷هزار و ۵۳۶میلیارد ریال انجام دادند. 
ملی صنایع مس ایران و بانک پاسارگاد نسبت 
به ســایر نمادها بیشــترین تاثیر مثبت و در 
مقابل سرمایه گذاری تامین اجتماعی، صنایع 
پتروشیمی خلیج فارس، پالایش نفت اصفهان، 
پالایش نفت تهران و پالایش نفت بندرعباس 
نسبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر منفی را 
روی بورس گذاشتند. در آن سوی بازار سرمایه 
شــاخص کل فرابورس هم با ۵۹واحد کاهش 
به رقم ۱۷هزار و ۳۶۵واحد رسید. معامله گران 
این بــازار ۷۲ هزار معامله به ارزش ۵۵ هزار و 
۹ میلیارد ریال انجام دادند. تولید نیروی برق 
دماوند نســبت به سایر نمادها بیشترین تاثیر 
مثبت و در مقابل ســنگ آهــن گوهرزمین، 
پلیمر آریاساسول، سهامی ذوب آهن اصفهان، 
پتروشــیمی تندگویان و شرکت آهن و فولاد 
ارفع نســبت به ســایر نمادها بیشترین تاثیر 

منفی را روی فرابورس گذاشتند. 

نوسان در قیمت 
میوه های نوبرانه

رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی استان 
تهران علت گرانی برخی از میوه های فصل را 
تشریح کرد. اسدالله کارگر در گفتگو با ایسنا 
در پاسخ به این ســوال که چرا با وجود ورود 
انبوه برخی میوه های فصل به بازار قیمت آن ها 
در برخی خرده فروشــی ها همچنان بالاست، 
اظهار کــرد: وقتی میوه های فصل و نوبرانه به 
صورت انبوه وارد بازار می شوند بنا بر کیفیت 
میوه ها خرید و فروش صورت می گیرد و قیمت 
تعیین می شــود. البته فروشندگان باید حتما 
فاکتور خرید داشــته باشند تا هنگام مراجعه 
بازرســان و دستگاه های نظارتی دچار مشکل 
نشوند و مشخص شود دقیقا خودشان از مبدا 
با چه قیمتی خریداری کرده اند. وی ادامه داد: 
ملاک بررسی قیمت میوه فاکتور خرید است. 
اگر فاکتور خرید فروشنده و رسید با یکدیگر 
همخوانی داشته باشند مشکلی نیست ولی اگر 
بیش از حد مجاز باشد خلاف است و جریمه 
می شــوند. رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و 
سبزی اســتان تهران اضافه کرد: البته ممکن 
است گرانی مربوط به مبدا باشد و دیگر اینکه 
قیمت میوه های نوبرانه روزانه تغییر می کند و 
نوســانات زیادی دارد. وی با اشاره به اهمیت 
صدور فاکتور در میدان مرکزی میوه و تره بار 
گفت: متاسفانه دلالان به مغازه داران فاکتور 
نمی دهند و با وجود اینکــه بارها و بارها این 
مطلب را اعلام کردیم و از دستگاههای مربوطه 
درخواســت کردیم که به آن توجه شود ولی 
همچنان در مبدا فاکتور صادر نمی شود و هنوز 

نتیجه ای حاصل نشده است. 

پس از بازتاب 2 گزارش ویژه 
در روزنامه »آفتاب یزد« رخ می دهد: 

ورود کمیسیون صنایع مجلس 
به گرانی خودرو 

عضو هیئت رئیســه کمیســیون صنایع و 
معــادن مجلس از ورود این کمیســیون به 
موضــوع افزایش قیمت خودرو در شــورای 
رقابت خبر داد و گفت: شــورای رقابت باید 

در تصمیمش تجدیدنظر کند. 
به گزارش تســنیم، مصطفی رضاحســینی 
قطب آبادی با انتقاد از تصمیم شورای رقابت 
مبنــی بر افزایش قیمت خودرو در کارخانه، 
گفت: متاســفانه در مسائل اقتصادی کشور 
نظم و نســق خاصی دیده نمی شود، زیرا در 
شرایط کنونی با توجه به اینکه مردم از نظر 
اقتصــادی و به دلیل شــیوع ویروس کرونا 
تحت فشار بوده و بسیاری از کسب و کارها 
به تعطیلی کشــیده شــده، افزایش قیمت 
خودرو در کارخانه محلی از اعراب نداشــته 

و منطقی نیست. 
نماینده شــهر بابــک در مجلس شــورای 
اســلامی افزایش قیمت خودرو در شورای 
رقابت را اقدامی غیرکارشناسی توصیف کرد 
و افــزود: این گرانی نه تنها موجب شــوک 
 به بازار می شــود بلکه بر ســایر کالاها نیز 

اثرگذار است. 
وی اضافــه کرد: ســیر نزولی نــرخ ارز در 
ماه های گذشــته، مذاکــرات وین و کاهش 
فاصله قیمت خــودرو در کارخانه و بازار و... 
بیانگر ضرورت کاهــش قیمت چهارچرخ ها 
اســت در حالی که شــورای رقابت به جای 
کاهش بهای خودرو، قیمت ها را افزایش داد. 
این نماینده مجلس یازدهم با بیان اینکه به 
نظر می رسد برخی دوست ندارند در جامعه 
و بیــن مردم آســایش و رفاه برقرار شــود، 
ادامه داد: شــورای رقابت باید در تصمیمش 
تجدیدنظر کند، باید مشخص شود این شورا 
بر چه اساسی به خودروسازان اجازه افزایش 

قیمت داده است. 
عضو هیئت رئیسه کمیسیون صنایع و معادن 
مجلــس به خانــه ملت گفت: کمیســیون 
صنایع و معــادن مجلس به موضوع افزایش 
قیمت خودرو ورود می کند و خواســتار ارائه 
توضیحات لازم از سوی رئیس و اعضای این 
شــورا خواهد بود؛ هرچند ایــن افراد برای 
تصمیمات خود بهانه تراشــی می کنند، اما 
مجلس نســبت به این موضوع عکس العمل 

نشان می دهد.

کدام استان بهترین مقصد
سرمایه گذاران است؟ 

اتــاق بازرگانــی ایران به تفکیک اســتانی، 
وضعیت کسب و کار در نقاط مختلف کشور 
در زمســتان سال گذشــته را بررسی کرده 

است. 
به گزارش ایســنا، عدد شاخص کسب و کار 
در طیفی میان یک تا ۱۰ اعلام می شــود و 
هرچه این عدد به سمت یک حرکت کند به 
معنی بهبود شــرایط و هرچه به سمت ۱۰ 
حرکت کند به معنی دشــوار شــدن مسیر 

حرکت سرمایه گذاران خواهد بود. 
اقتصاد ایــران از نظر محیط کســب و کار 
در ســال های گذشته شــرایط قابل دفاعی 
نداشــته و در میان کشورهای جهان همواره 
رتبه ای سه رقمی داشته است، با این وجود 
بررسی های اتاق بازرگانی ایران نشان می دهد 
که شرایط در زمستان سال گذشته نسبت به 

پاییز همان سال قدری بهتر شده است. 
در شــرایطی که شاخص کســب و کار در 
پاییز ۱۳۹۹ به ۵.۹۳ رســیده بود، این عدد 
در زمســتان همان سال به ۵.۸۰ رسیده که 
نشان دهنده بهبود شرایط هرچند به شکلی 

محدود بوده است. 
اقتصــادی  فعــالان   ،۱۳۹۹ زمســتان  در 
 مشــارکت کننده در این پایــش، به ترتیب 

سه مؤلفه
۱- غیرقابــل پیش بینی بــودن و تغییرات 

قیمت مواد اولیه و محصولات
۲- بی ثباتی سیاست ها، قوانین و مقررات و 

رویه های اجرایی ناظر بر کسب وکار
۳- دشواری تأمین مالی از بانک ها

را نامناسب ترین مؤلفه های محیط کسب وکار 
کشــور نســبت به ســایر مؤلفه ها ارزیابی 

کرده اند. 
در کنار بررسی آمارهای کشوری، اتاق بازرگانی 
وضعیت کسب و کار را به تفکیک استان های 
کشور نیز اعلام کرده است. بر این اساس سه 
استان سمنان، مرکزی و آذربایجان شرقی به 
ترتیب بهترین محیط کســب و کار را برای 
ســرمایه گذاران خود به وجود آورده اند و سه 
اســتان کردســتان، کرمان و چهار محال و 

بختیاری نیز بدترین شرایط را دارند. 
وضعیــت کســب و کار در تهــران نیز در 
زمســتان ۱۳۹۹ به ۶.۱۲ رسیده و هرچند 
نســبت به پاییز بهبودی نســبی را نشــان 
می دهــد اما همچنان از میانگین کشــوری 

بالاتر بوده است. 

10

< متأســفانه در حوزه مسکن نگاه آمایشی و 
حمایتی به شــهرهای میانی و کوچک، مناطق 
محروم و مهاجرفرســت و همچنین اقشــار 

کم درآمد مدنظر قرار ندارد

< استقرار نظام مالیاتی مسکن از جمله مالیات 
بر عایدی سرمایه املاک، مالیات بر خانه های 
خالی، مالیات بر اراضی بایر مسکونی، مالیات 
از راهکارهای   ... بر خانه های گران قیمــت و 
مؤثر در کنترل سوداگری و تعادل بخشی بازار 

مسکن است

۴ عامل علیه رشد قیمت ها در بازار مسکن

ایران چهارمین تولیدکننده بزرگ اوپک شد

اگر از تحریم خسارت دیدید گزارش دهید! هندوانه روی دست کشاورز ماند



 یکشنبه19 اردیبهشت  1400    شماره  6010 

دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره ۳0001414۲7 در میان بگذارید.

اینکه کرونا طی یک سال و نیم گذشته همه مشاغل و حرفه ها و هنرها 
را دچار اختلال و نابس��امانی کرده و به همه افراد جامعه آس��یب های 
بس��یار وارد نم��وده، اتفاقی بدیهی اس��ت که درب��اره آن زیاد گفته و 
نوشته  شده اما ماجرا این است که در حوزه موسیقی، این هنر و همه 
سبک های آن در ش��رایط عادی نیز دچار اشکالاتی بنیادین و جدی 
است. به طور کلی آنچه که اغلب هنرمندان موسیقی )اعم از نوازندگان، 
آهنگسازان، خوانندگان، مدرسان، آموزشگاه داران و…( را با چالش های 
عدی��ده مواجه می کند، عدم مدیریت صحی��ح و نبود قوانین مدون و 
مش��خص و اجرایی است. به طور مثال ارائه کارت صلاحیت مدرسان 
که آزمون آن توسط خانه موس��یقی انجام می شود، نواقصی دارد که 
گاه اعتراض مدرسان و اساتید موسیقی به خصوص در شهرستان ها را 
ب��ه دنبال دارد. عدم حمایت های واقعی و عدم ارائه خدمات به فعالان 
موسیقی )بخصوص اهالی موسیقی نواحی( نیز طی این سال ها بسیار 
مورد اعتراض قرار گرفته است. از سوی دیگر قرار است شعب انجمن 
موس��یقی ایران در شهرستان ها به موسساتی خصوصی تبدیل شوند 
که این موضوع نیز طی چندماه گذش��ته چالش ها و انتقادهایی را از 
س��وی رئیس انجمن ها و هنرمندان عرصه موسیقی به همراه داشته 
است. س��یدجلال محمدی )پژوهش��گر، نوازنده، آهنگساز و مدرس 
موس��یقی( که چند سالی اس��ت علاوه بر تدریس و زنده نگه داشتن 
آیین و رس��ومِ موسیقی محور مازندران، مشغول سر و سامان دادن به 
گروه های موسیقی استان است و سرپرستی سه گروه »آوای تبری«، 
»دوتارن��وازان« و »نقاره ن��وازان« را به عهده دارد، طی گفتگو با ایلنا، 
نسبت به عملکرد وزارت ارشاد، دفتر موسیقی، خانه موسیقی و دیگر 
نهادهای مرتبط انتقادهایی را مطرح کرد که در پی می آید. سیدجلال 
محمدی در سخنان خود تاکید کرد: مشکلاتی که درباره آن ها توضیح 
می دهم مربوط به موسیقی کشور و تمام استان ها و شهرهاست و صرفا 
به شخص من و موسیقی مازندران مربوط نمی شود. او افزود: بارزترین 
مش��کل ما اهالی موسیقی این است که مسئولان بخش های مختلف 
پاس��خ واضح و مشخصی به س��والات ما اهالی نمی دهند و نسبت به 
موضوعات و مسائل مطروحه بی اهمیت هستند. مثلا اینکه به تازگی 
برای بیان برخی مس��ائل و بیان اعتراض نس��بت به برخی اتفاقات با 
مدیرکل ارش��اد استان مازندران ارتباط گرفته ام و علاوه بر تماس های 
تلفنی برای او فایل صوتی فرستاده ام. ایشان در پاسخ به من گفتند با 
رس��انه ها مصاحبه نکن و بیا تا در جلس��ه ای حضوری صحبت کنیم، 
که این اتفاق با حضور ایش��ان و معاونت هنری رخ داد. در ادامه آقای 
مدیرکل برای پیگیری امور و حل مش��کلات مطرح شده که در ادامه 
گفتگو به آن ها می پردازم، با وزارتخانه تهران تماس گرفت و با معاونت 
هنری و چند مس��ئول دیگر هم صحبت ک��رد اما هنوز اتفاق مثبتی 
رخ نداده و مشکلی حل نش��ده است. سیدجلال محمدی در ادامه با 
تاکید بر اینکه موس��یقی باید به صورت مس��تقل زیر نظر دستگاهی 
واحد مدیریت و اداره ش��ود، گفت: این  عدم وجود یک نهاد و دستگاه 
واحد نه فقط موس��یقی محلی و فولکوریک، بلکه موس��یقی سنتی و 
کلاس��یک و دیگر سبک ها را نیز با مش��کلات بسیار مواجه کرده که 
پرداختن به هرکدام از آن مشکلات مدت ها زمان و توضیح می طلبد. 

محمدی توضیح داد: موس��یقی ما پنج مرکز تصمیم گیری دارد و در 
هیچ کجای دنیا اینگونه نیس��ت. به جز وزارت ارشاد که در راس قرار 
داد، دفتر موس��یقی، خانه موسیقی، انجمن موسیقی، انجمن صنفی 
موسیقی دیگر مراکزی هستند که در رابطه با امور مختلف موسیقی 
تصمیم گیری می کنند. صندوق اعتباری هنر را نیز به بخش هایی که 
گفتم اضافه کنید. وی در ادامه با اشاره به اینکه مراکز تصمیم گیرنده 
موسیقی کشور در امور اجرایی هماهنگ عمل نمی کنند، اذعان داشت: 
شما تصور کنید که پنج، شش مرکز فعال داریم اما هیچ کدام از آن ها 
با هم در ارتباط کاری و هنری نیستند و این معضلات باعث می شود 
هنرمندان برای رجوع به هرکدام از این مراکز و حل مشکلاتشان، دچار 
سردرگمی شوند و ندانند کجا باید بروند و مشکلشان را با چه کسی در 
میان بگذارند. این موضوع را نیز در نظر داشته باشید که تعداد فعالان 
موسیقی کشور بیش از حد تصور است. او ادامه داد: سوالی که وجود 
دارد و من و بسیاری دیگر از هنرمندان در پی پاسخ آن هستیم، این 
اس��ت که چرا در کشور پنج، شش مرکز موسیقی داریم؟ و اینکه چرا 
هیچ کدام از این مراکز با دیگری ارتباط ندارند؟! اگر اهالی موس��یقی 
انجمن صنفی دارند پس چه احتیاجی به انجمن موسیقی است؟ اصلا 
ش��رح وظایف این دو مرکز چیس��ت و س��از و کار آن ها تا چه حد به 
هم شبیه است یا تفاوت دارد؟ اگر با هم همسو هستند پس چرا نوع 
سیاست و عملکرد یکدیگر را قبول ندارند؟ محمدی گفت: در این میان 
»خانه موس��یقی« نیز نهادی با عملکرد نامشخص است. واقعا »خانه 

موسیقی« که برای ارائه کارت و عضویت، از اعضا سالی دویست هزار 
تومان پول می گیرد به طور سالانه چه خدماتی به آن ها ارائه می دهد؟ 
قطعا هیچ خدماتی وجود ندارد؛ یعنی اینکه کارت »خانه موس��یقی« 
به هیچ کاری نمی آید و دردی از بچه های موسیقی دوا نمی کند، جز 
اینکه بهانه ای اس��ت برای دریافت سالانه حق عضویت که در مجموع 
رقم کمی هم نیست. تشکلی مانند »خانه موسیقی« که هیچ گزارش 
عملکرد سالانه ای هم منتشر نمی کند برای چه دایر است؟ محمدی در 
ادامه به توضیح درباره یکی دیگر از مشکلات موسیقی کشور پرداخت. 
او گفت: اینکه وزارت فرهنگ و ارش��اد اسلامی در راس همه امور قرار 
دارد واضح و مبرهن اس��ت. اما در رابطه با موسیقی این سوال مطرح 
اس��ت که چرا وزارت ارش��اد به خودش اجازه می دهد موسیقی بیش 
از س��ی اس��تان را به تنهایی مدیریت کند!؟ و یکی از مسائل مربوط 
به این معضل ارائه مجوز به آموزشگاه هاس��ت. ب��ه نظرم این اتفاق و 
کلا تمرکز قدرت در هر عرصه ای همواره مش��کل س��از است. وزارت 
ارش��اد چه می داند مثلا اهالی موس��یقی فلان روستای دور افتاده در 
استان چهارمحال بختیاری چه وضعیتی دارند و مشکلاتشان چیست؟ 
اگر هم درباره چنین مواردی اس��تعلام می گیرن��د، چگونه این کار را 
می کنند و به هرحال باید پاس��خگو باش��ند. این مدرس موسیقی در 
ادامه به مشکلات مدرسان موسیقی پرداخت. او گفت: مقوله تدریس 
و تایید مدرس��ان نیز یکی دیگر از مش��کلات اهالی موسیقی است و 
من نیز در این رابطه با مش��کلاتی مواجه��م. او ادامه داد: من بیش از 
س��ی سال است که در عرصه موس��یقی فعالم و تعداد زیادی مدارک 
هنری دارم و در جش��نواره ها عناوین مختلف کسب کرده ام و این در 
حالی اس��ت که شورای مرکزی نظارت برآموزشگاه های آزاد موسیقی 
گفته صلاحیت تدریس ندارم! شورای مرکزی نظارت بر آموزشگاه های 
آزاد موس��یقی که در تهران مستقر اس��ت، چرا باید به آموزشگاه های 
شهرس��تان مجوز دهد؟ کسانی که در راس این شورا نشسته اند واقعا 
نمی توانند امور خودش��ان و آموزشگاه های پایتخت را مدیریت کنند؛ 
آنوقت چگونه می خواهند آموزشگاه های کل کشور را مدیریت کنند؟  
سرپرست گروه موسیقی »آوای تبری« در ادامه به نحوه ارائه مدارک 
درجه بندی ش��ده ای پرداخت که از س��وی وزارت ارشاد هرازگاهی به 
اساتید موسیقی ارائه می ش��ود. این نوازنده و مدرس موسیقی گفت: 
واقعا اگر وزارت ارش��اد در پی ارائه مدرک و درجه هنری اس��ت، چرا 
آن را به افرادی می دهد که کهنس��ال هستند و احیانآ عمرشان رو به 
پایان است؟! مدارک درجه یک و درجه دو این چنینی باید امتیازاتی 
برای فرد دریافت کننده داشته باشد وگرنه تکه ای کاغذ چه کاربردهای 
دیگری خواهد داشت. پس از فوت چنین افرادی نیز هیچ حمایتی از 
خانواده هایش��ان صورت نمی گیرد و آن مدرک ارائه شده به هیچ وجه 
اعتبار نخواهد داش��ت. مورد داشته ایم که به هنرمندی مدرک درجه 
یک هنری داده اند و کمی بعد فوت کرده و ماهی دویس��ت تومان نیز 
به او یا خانواده اش تعلق نگرفته است. سوالم این است که چرا مدرک 
درجه یک هنری به افراد بالای ش��صت، هفتاد س��ال داده می شود؟ 
و اگر قرار اس��ت چنین کاری انجام ش��ود، چرا استان ها در این رابطه 

نماینده ای ندارند؟

 سیدجلال محمدی: 

چرا موسیقی کشور باید توسط پنج مرکز اداره شود؟

 فرهنگی

 واقعا »خانه موس�یقی« که ب�رای ارائه کارت و 
عضویت، از اعضا س�الی دویس�ت ه�زار تومان 
پ�ول می گی�رد به طور س�الانه چ�ه خدماتی به 
آن ها ارائه می ده�د؟ قطعا هیچ خدماتی وجود 
ندارد؛ یعنی اینکه کارت »خانه موسیقی« به هیچ 
کاری نمی آید و دردی از بچه های موسیقی دوا 
نمی کند، جز اینکه بهانه ای اس�ت برای دریافت 
سالانه حق عضویت که در مجموع رقم کمی هم 

نیست

همشهری:با شهرفروشی، تهران به شهری تنبل 
تبدیل شد

بحث شهری که با استانداردهای 
جهان��ی بتواند رش��د کند، یک 
درددل جهانی است. من از اصطلاح زیست پذیر 
اس��تفاده نمی کنم، ولی معتقدم که ش��هری با 
استانداردهای جهانی باید داشته باشیم. یعنی 
شهری که انس��ان بتواند 24ساعت شبانه روز را 
به 3بخش 8ساعته تقسیم کرده و با برنامه ریزی 
مدیریت شهری زندگی کند. تهران و شهرهای 
ایران به خصوص بعد از انقلاب که یک مرتبه نرخ 
رش��د جمعیت به بالای 2درصد رسید، تقریبا 
ش��هرها رها ش��دند و هیچ مدیریتی در آنها و 
به خصوص در تهران نمی دیدیم. تقریبا در چند 
دوره مدیریت شهرداری تهران تا قبل از مدیریت 
آق��ای حناچی م��ا هیچ مدیری ب��ا تحصیلات 
مرتب��ط نداش��تیم. در واقع هی��چ برنامه ریزی 
مدیریت��ی برای ش��هر تهران بر اس��اس اصول 
شهرس��ازی روز دنیا تقریبا نداشتیم. شهرهای 
ما رها ش��ده بودند و درآمدهای شهری متکی 
به درآمدهای روزانه، تراکم فروش��ی و گسترش 
سخت افزاری شهرها بوده است. برای همین، هر 
سه بخش 8ساعته شبانه روز فاقد برنامه بودند. 
البته در این 4س��ال اخی��ر اتفافاتی رخ داد که 
می توان برای آینده امید داش��ت. به این ترتیب 
که مدیریت شهری بر پایه و اساسی برنامه ریزی 
ش��ده که اساسا شهر در 24س��اعت شبانه روز 
به 3بخش تقسیم ش��ود؛ یعنی شهر کار، شهر 
سکونت و شهر فراغت. این 3بخش شهر هرکدام 
یک برنامه ریزی می خواه��د. پیش از این دوره 
مدیریت شهری، ما شهرداری داشتیم که معتقد 
بود باید مسکن تولید کنیم یا شهرداری بوده که 
بحث اشتغال را مطرح کرده است، اما شهرداری 

نداشتیم که روی بخش سوم کار کند. 
شهری که به اصطلاح 8س��اعت می کوبد و کار 
می کند یا 8س��اعت س��رپناه تولی��د می کند، 
8س��اعت هم باید فراغت داش��ته باشد. فراغت 
در ش��هر یعنی آزادس��ازی، رهاسازی، توجه به 
فضاه��ای باز، توجه به تفریح، توجه به ش��بکه  
معابر در دس��ترس و قابل زندگی کردن، شهر 
با روحیه تنفسی، شهر س��بز و شهر پایدار. در 
4سال اخیر در مورد 8ساعت فراغت برنامه ریزی 
ش��د. یعنی تقریبا پایه هایی برای جبران فقدان 
برنامه ریزی شهری که ما در دوره های مختلف 
بعد از انقلاب دیده بودیم، فراهم شد. حالا اینکه 
مدیریت آینده چه کار انجام می دهد، امیدوارم 
که ب��ر همین فرمان جلو بروند. به این ش��کل 
شهری با استانداردهای جهانی خواهیم داشت. 
در جری��ان صحبت ه��ای کلی بنده ب��ا عنوان 
استانداردهای جهانی شهر، بحث اقتصاد شهری 
مطرح است. اینکه اقتصاد شهری بر کدام محور 
باید بچرخد که ش��هر ضمن رش��د نرم افزاری، 
باهوش باشد و هوشمند رشد کند، مردمش رفاه 
کامل داشته باشند و احساس کنند که زندگی 
می کنند، اهمیت دارد. اینکه تمام این محورها 
باشد، اما چیزی را هزینه نکند و بلکه همه  چیز 
در شهر فایده باشد. هزینه کرد به این صورت که 
در دوره های گذشته در شهر تراکم می فروختیم، 
س��خت افزاری شهری را بیش��تر کردیم تا یک 
جسم سنگین تنبل از شهر تهران ساختیم که 
هیچ هوش نرم افزاری نداش��ت و براس��اس آن 
می خواستیم برای ش��هر هزینه کنیم. در واقع 
ب��ه این صورت درآمد داش��تیم و همین درآمد 
هزینه های بس��یاری روی دوش شهر گذاشت. 
شهر ارتفاع گرفت و وسعت شهر به دامنه حریم 
رف��ت و از آن خ��ط قرمزی ک��ه دور تهران بود 
فراتر رفتیم؛ مانند دامنه  کوه های البرز. همچنین 
از دشت ش��هریار جلوتر رفت و تمام زمین های 
کشاورزی در اطراف غرب و جنوب تهران اشغال 
ش��دند و شهر از سمت شرق تا نزدیک پلور جلو 
رفت و به روستاهای اطراف متصل شد. در واقع 
این شهر تنبل به این دلیل که اقتصادش متکی 
به شهرفروش��ی بود، به ای��ن روز افتاد. یعنی با 
تراکم فروشی و وام گرفتن هزینه شهر کردند، اما 
همین وام هیچ وقت صفر نمی شود. بنابراین شهر 
همیش��ه بدهکار بود و ما شاهد بودیم که پیش 
از این دوره مدیریت ش��هری، هزینه های ش��هر 
خیلی بیشتر از فایده آن بود. در نتیجه باید کسی 
می آمد که این رویه را متوقف می کرد و می گفت 
بیایید از این به بعد روی درآمدهای پایدار حساب 
کنیم. به قدری ظرفیت شهر تهران بالاست که 
با سیاست های مدیریت شهری فعلی تهران، در 
4 و 8سال آینده به درآمدهای شهرفروشی اصلا 

نیازی نخواهد بود.

قدس: خبرهای ضد و نقیض از وین و 
رسالت مهم مجلس

ای��ن روزه��ا آنچ��ه در مذاکرات 
برجام��ی وین می گ��ذرد بیش از 
پیش محافل سیاسی کشورمان را 
نگران کرده است. روز گذشته دور چهارم نشست 
کمیسیون مش��ترک برجام در گرندهتل وین 
برگزار ش��د، اما عدم اطلاع رسانی دولت از آنچه 
در این گفت وگوها می گذرد، سؤال برانگیز شده 
اس��ت. آقای روحانی سه روز پیش در سخنانی 
بیش از حد خوشبینانه رفع تحریم ها را تا پایان 
عم��ر دولت نوید داد، اما کمی بعد یک مقام در 
وزارت خارجه آمریکا مدعی شد احیای برجام به 
»تصمیم های سیاسی« از سوی تهران بستگی 
دارد. این اظهارنظرهای متناقض درباره آنچه در 
وین می گذرد، در حالی است که مهلت سه ماهه 
ایران به آژانس بین المللی انرژی اتمی در حال 
پایان یافتن است )۵ خرداد( و پس از آن تاریخ، 
ته��ران ضمن معل��ق کردن اج��رای داوطلبانه 
دستورالعمل الحاقی، اجازه بازرسی از تأسیسات 

هس��ته ای خود را به بازرس��ان غرب��ی نخواهد 
داد. واقعیت این اس��ت که آنچه آمریکایی ها از 
مذاکرات اخیر دنبال می کنند، این اس��ت که با 
کمترین هزینه به توافق نامه هسته ای بازگردند و 
محدودیت های سنگین گذشته را علیه جمهوری 
اس��لامی احیا کنن��د. نباید از یاد ب��رد با خروج 
ایالات متحده از برجام محدودیت های برجامی 
علیه کشورمان کاهش پیدا کرد. در این اواخر نیز 
با اجرای مصوبه اقدام راهبردی برای لغو تحریم ها 
از س��وی مجلس، تحرک صنعت هس��ته ای ما 
بیش��تر شد و ایران توانس��ت با دست بازتری به 
فعالیت ه��ای قانونی خود بپ��ردازد. از همین رو 
انگلیس و ش��رکای اروپایی اش در ماه های اخیر 
تلاش کردند واشنگتن را به برجام برگردانند تا 
حلقه فشار سنگین علیه فعالیت های هسته ای 
 کشورمان دوباره احیا ش��ود. امروز آمریکایی ها 
به شدت از گام های هسته ای رو به جلو جمهوری 
اس��لامی نگران اند تا جایی که ب��ه صراحت در 
مذاکرات وین برچیده ش��دن س��انتریفیوژهای 
پیش��رفته IR۶ و IR۹از تأسیس��ات هسته ای 
نطنز و کاهش مقادیر غنی س��ازی ۶۰ درصدی 
کشورمان را طلب می کنند. زیاده روی واشنگتن 
در حالی است که در سوی مقابل، آن ها حاضر به 
دادن کمترین امتیازی نیستند و حتی به انحای 
مختلف جلو آزادسازی پول های بلوکه شده ایران 
در بانک ه��ای خارجی را می گیرند. اما در طرف 
مقابل، دولت آقای روحانی که برجام را مهم ترین 
دستاورد هشت ساله خود می داند، حاضر نیست 
به این راحتی از آن دس��ت بکش��د و در تلاش 
است با بازگرداندن ایالات متحده به این توافق، 
به هر ش��کل ممکن به این جسد مرده در ۱۰۰ 
روز آخر دولتش تنفسی مصنوعی بدهد. همین 
نیت هم سبب می ش��ود دولت برای رسیدن به 
این هدف، آماده  دادن هر گونه امتیازی به طرف 
غربی باش��د... کمترین کار ممکن در این زمینه 
نظارت جدی تر مجلس ب��ر اجرای کامل قانون 
اقدام راهبردی لغو تحریم هاست. از سوی دیگر 
نظارت و راستی آزمایی دقیق بر هرگونه نتیجه 
حاصل از گفت وگوهای برجامی نیز نکته ای بسیار 

مهم است.

سیاست روز: تجربه تلخ دیپلماسی
بارها  فلسطین  برخی مسئولان 
تن به س��ازش دادن و پای میز 
مذاکره نشستند تا ش��اید بتواند اندکی از حق 
خود را بگیرند، اما هیچگاه موفق نشدند. ماجرای 
فلس��طین بیش از ۷۰ سال اس��ت که جریان 
دارد در حال��ی ک��ه همه نظام س��لطه بس��یج 
شدند تا فلس��طین را نابود کنند و نامی از این 
کش��ور و مردم در جهان شنیده و دیده نشود... 
 فلسطین باید بیش��تر از آن که چوب دشمنی 
چ��وب  می خ��ورد،  را  صهیونیس��تی   رژی��م 
ندانم کاری ه��ای برخ��ی مس��ئولین خ��ود را 
می خورد که فریب نیرنگ های آمریکا، س��ازمان 
ملل و اروپ��ا را خوردند و پ��ای قراردادهایی را 
امض��اء کردند که یکطرفه بود و اس��رائیل هیچ 
یکی از تعهداتی ک��ه در قرارداد اضما کرده بود 
اجرا نکرد. رژیمی که جعلی و اش��غالگر اس��ت، 
بسیاری از کش��ورهای دنیا هیچ ارتباطی با آن 
ندارند و به رسمیت نمی شناسند،  جنایت می کند و 
به رژیم کودک کش مشهور و معروف است ده ها 
ویژگی منفی دیگر آیا صلاحیت مذاکره و توافق 
و تفاهم را دارد؟! راه حل فلسطین دیپلماتیک 
و مذاکره نیست، اسرائیل بامذاکره سرزمین های 
اش��غالی را تخلیه می کند؟ آمریکا و اروپا آیا به 
پایان رژیم اسرائیل تن می دهند؟ تنها راه مردم 
فلسطین برای رسیدن به حق خود، مقاومت و 
مبارزه اس��ت که تاکنون اجازه ن��داده تا آرمان 
فلسطین به فراموشی سپرده شود. مبارزه مردم 
فلسطین و حمایت مردم مسلمان جهان اسلام 
است که باعث گش��ته تا با وجود حمایت های 
گسترده جبهه نظام سلطه از رژیم صهیونیستی، 
این رژیم راه افول و نابودی را طی کند. طرح ها 
و برنامه های گونانوگی برای فلس��طین و غرب 
آس��یا تدارک دیده ش��د، معامله قرن تازه ترین 
سناریو برای تقویت اسرائیل و نابودی فلسطین 
و فراموشی سپردن مردم مظلوم آن است که با 
وجود بس��یج همه امکانات نظام سلطه، محقق 
نش��د. جمهوری اسلامی س��هم زیادی در زنده 
نگهداشتن مسئله فلسطین داشت و دارد، پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی، فلسطین جان تازه ای 
گرفت و در طول چهل س��ال گذشته تاکنون، 
ایران توانس��ت جبهه مقاومت فلس��طین را با 
اقداماتی که انجام داد، تس��لیح کند و انتفاضه 
سنگ به انتفاضه موشک تبدیل شود. توانمندی 
و ق��درت ای��ران اکنون در منطق��ه خودنمایی 
می کند و توانسته همه معادلاتی که آمریکا برای 
حمایت از رژیم صهیونیستی تدارک دیده بود به 
هم بریزد.حتی سیاست سازش رژیم های عربی 
منطقه با رژیم صهیونیستی نیز نتوانست مسئله 
فلسطین که مهمترین مسئله جهان اسلام است، 
به حاش��یه براند و باعث فراموشی آن شود بلکه 
باعث شد تا این موضوع هر چه بیشتر در صدر 
اخبار جهان ق��رار گیرد و بار دیگر مظلومیت و 
حقانیت فلسطین مطرح شود. مردم فلسطین راه 
خود را پیدا کرده اند، آنها از مذاکره و دیپلماسی 
جز ذلت، تهدید، حملات نظامی و کشتار چیز 
دیگری دریافت نکردند در حالی که مقاومت و 
مبارزه باعث شد تا رژیم اسرائیل در نقطه ضعف 
قرار بگیرد و اکنون با وجود موشک هایی که در 
اختیار جبهه مقاومت فلسطین قرار دارد، توانایی 
واکنش را نیز از دست داده است. روندی که در 
معادلات فلسطین دیده می شود، تقویت جبهه 
مقاومت و افول قدرت صهیونیس��ت ها است که 

پیروزی نهایی را نزدیک تر کرده است.

امروز؛ همان فردای دیروز است
»برگُزین« روزنامه های ایران

در این ستون ـ بی هیچ دخل و تصرفی ـ گزیده ای از مطالب روزنامه های سراسری کشور را، 
فردای انتشار می توانید مطالعه کنید.
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»س��م هارگریو« کارگردان فیلم »اس��تخراج« با ب��ازی »کریس 
همسورث« قرار است یک فیلم اکشن جدید با بازی »ادریس البا« 
در نقش اصلی بس��ازد. عنوان این فیلم »بی عاطفه بمان« اس��ت. 
اکشن »بی عاطفه بمان« داستان مردی است که به شکلی معجزه آسا 
از سوءقصدی که در آن گلوله به سرش اصابت کرده، جان سالم به 
در می برد، او حالا می خواهد بداند چه کسی و یا چه کسانی قصد 
کشتنش را داشته اند. فیلمنامه »بی عاطفه بمان« را تایلر مارکه کا 
نوش��ته اس��ت. با توجه به توضیح کوتاه قصه، به نظر می رسد این 
فیلم بازگشتی به آثار اکشن دهه هشتادی مانند »جان سخت« و 
»اس��لحه مرگبار« است. به گزارش صبا، پیش از آنکه خبر حضور 
ادریس البا در این فیلم منتش��ر شود، خبر رسیده بود که کمپانی 
وارنر حق اس��تفاده از این فیلمنامه را به قیمت یک میلیون دلار 

خریداری کرده است.

انیمیشن »هبوب« به کارگردانی مهسا سامانی به بخش مسابقه چهل و هشتمین جشنواره پویانمایی 
»زاگرب« راه یافت. در خلاصه داستان این انیمیشن ساخته مهسا سامانی آمده است: »پدر و دختری در 
صلح و آرامش با طبیعت زندگی می کنند اما پس از مدتی تغییراتِ آب و هوایی زندگی آنها را دگرگون 
می کند«. جش��نواره انیمیشن »زاگرب« دومین جشنواره قدیمی انیمیشن محسوب می شود و از سال 
۱۹۷2 تاسیس شده است. چهل و هشتمین دوره از این جشنواره از تاریخ ۷ تا ۱2 ژوئن برابر با ۱۷ تا 22 
خرداد در کرواسی برگزار می شود. به گزارش مهر، انیمیشن »هبوب« سال گذشته برنده جایزه بهترین 
فیلم انیمیشن جشنواره حقوق بشر کرامت اردن شد و به بخش جایزه ویژه طبیعت جشنواره انیمیشن 

اشتوتگارت آلمان نیز راه یافت.

سه فیلم کوتاه ایرانی در جشنواره ای معتبر در کشور بلژیک حضور 
دارند. فیلم کوتاه »شوفر« به کارگردانی رضا نجاتی و تهیه کنندگی 
حسین کاکاوند، »امتحان« به کارگردانی سونیا حداد و »آشو« به 
کارگردانی جعفر نجفی به بیست و چهارمین جشنواره جهانی فیلم 
کوتاه »بروکس��ل« بلژیک راه یافتند. جش��نواره »بروکسل« مورد 
تایید آکادمی اس��کار اس��ت و برنده جایزه بزرگ بخش بین الملل 
جشنواره به آکادمی اسکار معرفی خواهد شد. فیلم کوتاه »شوفر« 
پس از دریافت پروانه زرین بهترین فیلم داس��تانی سی  و سومین 
جش��نواره بین الملل��ی فیلم های کودک و نوجوان؛ در نخس��تین 
نمایش جهانی اش در بخش مسابقه فیلم کوتاه جشنواره بین المللی 
»بروکسل« بلژیک رقابت می کند. به گزارش مهر، بیست وچهارمین 
جش��نواره جهانی فیلم کوتاه »بروکسل« بلژیک 28 آگوست تا ۵ 

سپتامبر برگزار می شود.

»کلتون رایان« قرار اس��ت در مقابل »الِ فنینگ« در درامی با نام 
»دختری از پلینویل« بازی کند. نویس��ندگی این سریال بر عهده 
»لی��ز هانا« و تهی��ه کنندگی اش را »پاتری��ک ماکمنوس« انجام 
می دهد. »فنینگ« در این سریال قرار است در نقش میشل کارتر 
بازی کند که از داستان واقعی پرونده بحث برانگیز »خودکشی پیام 
کوتاه« الهام گرفته است. این سریال پیرامون روابط کارتر با کنراد 
شخصیت های اصلی سریال و وقایعی که منجر به مرگ وی و بعداً 
محکومیت بحث برانگیز او در مورد قتل غیر عمدی می شود ساخته 
شده اس��ت. به گزارش میزان، »رایان« نیز نقش »کوکو« را بازی 
می کند، یک جوان شیرین و دلسوز که با اضطراب و تنهایی دست 
و پنجه نرم می کند. وقتی او »میش��ل کارتر« را ملاقات می کند، 
ش��خصی را در او می بیند که مبارزات او را درک می کند و به نظر 

می رسد که او واقعیت را می بیند. 

فیلم کوتاه »زنگ تفریح« به کارگردانی نوید نیکخواه آزاد به بخش رقابتی پانزدهمین دوره جش��نواره 
بین المللی »صدای زنان« در کرواسی راه یافت. این دوره جشنواره صدای زنان کرواسی، جمعه هفدهم 
اردیبهش��ت )۷ مه( آغاز به کار کرد و تا بیس��ت و هفتم خرداد )۱۷ ژوئن( ادامه درد. فیلم کوتاه »زنگ 
تفریح« س��اخته  نوید نیکخواه آزاد، سی ام اردیبهشت ماه )2۰ مه(، آغازگر نمایش آثار برگزیده  مسابقه 
بین الملل جشنواره است و هفتِ بعدازظهر )به وقتِ محلی( در سینما » Kino Tuškanac« به نمایش 
درمی آید. به گزارش هنر و تجربه، جشنواره  صدای زنان در سال ۱38۶ در زاگرب، با رویکرد ارتقا و بها 
بخشیدن به دست آوردهای هنری زنان با برگزاری مسابقه بین الملل آثار فیلم، نمایشگاه، کارگاه و محتوای 

آموزشی دیده گشود.

 »ادریس البا« در »بی عاطفه بمان« 

 »هبوب« در »زاگرب«  

 »رایان« در »دختری از پلینویل« سینمای ایران در بلژیک

»زنگ تفریح« در کرواسی

مه��ران امامی��ه از گویندگان قدیمی رادی��و و بازیگری که مخاطبان 
تلویزیون او را با کاراکتر س��ق س��یاه به خاطر می آورند، گفت: برنامه 
»صبح جمعه« و »جمعه ایرانی« که حدود ۱3 سال روی آنتن رادیو 
ایران بود و با استقبال خوبی هم مواجه شد با سیاست هایی که سازمان 
صداوسیما داشت را تعطیل کردند و قرار بر این شد که گروه دیگری 
به رادیو بیاید و برنامه ای به این شکل تهیه و پخش کنند اما برای من 
که سال ها با گروهی باتجربه و مسلط کار کرده بودم و توانسته بودیم 
نظر مخاطبان مختلف را به برنامه جلب کنیم دلیلی نداش��ت که با 
گروهی دیگر و افرادی بدون تجربه کار کنم. امامیه خاطرنش��ان کرد: 
به نظر من مردم انتظار دارند که بتوانند درد و دل هایشان را در رادیو 
و دیگر رسانه ها بش��نوند و ما باید به این نکته مهم در برنامه هایمان 
توجه کنیم. چندی پیش در شبکه رادیویی اقتصاد برنامه ای داشتم، 
حدود یک سال و چند ماه در این برنامه کار کردم و به گفته دوستان 
و همکاران در رادیو و آنچه که خودم در جامعه شاهد بودم این برنامه 
با استقبال بسیار خوبی مواجه شد و نمی دانم چرا هر بار که یک برنامه 
با اس��تقبال روبرو می ش��ود به راحتی آن را تعطیل می کنند و اجازه 
نمی دهن��د که پخش آن ادامه پیدا کند. او افزود: امروز وضعیت رادیو 

را ب��ه هیچ وجه خوب نمی بینم. به نظر من حال خوب ایجاد کردن از 
وظایف صداوسیماست و به راحتی می توانیم از گفت وگو با مردم متوجه 
شویم که آنچه از رادیو و تلویزیون شاهد هستند برایشان لحظات خوب 
و مفیدی خلق نمی کند. در گذشته با پخش برنامه ای چون »جمعه 
ایرانی« مخاطبان با گذراندن یک هفته می توانستند برنامه ای در روز 
آخر هفته بش��نوند که لحظات خوبی را با آن س��پری کنند اما امروز 
برنامه هایی که چنین ویژگی هایی داشته باشد در رادیو نمی بینیم در 
حالی که بهتر کردن حال مردم از وظایف رادیو اس��ت و ما حتی در 

دوران جنگ و دفاع مقدس هم برنامه هایی با این رویکرد داشتیم.
 امامی��ه در ادامه اظهاراتش تأکید کرد: یکی از اصلی ترین دلایل کم 
ش��دن آثار مورد پسند مخاطبان و آثاری که بتوانند کیفیت لازم در 
جلب نظر مخاطب داشته باشند خط قرمزهایی است که کار هنرمندان 
را بسیار سخت کرده و آن ها را در چارچوبی قرار داده که برایشان بسیار 
دست و پا گیر است. مسئولان ما باید جنبه خود را برای انتقادپذیری 
ب��الا ببرند، در هر کش��وری ک��ه این فضا فراهم اس��ت می بینیم که 
رسانه های آن کش��ور پویاتر و بهتر کار می کنند اما در رسانه های ما 
مثلاً اگر قرار باشد ش��عری در رادیو خوانده شود که به گرانی و تورم 

می پردازد س��ریعاً هشدار داده می شود که دو بیت کنایه آمیز را حذف 
کنند در حالیکه تمام خاصیت این ش��عر در همین دو بیت بوده و با 

حذف آن، شعر کاملاً بی خاصیت و خنثی می شود.
 به گزارش برنا، این بازیگر اظهار داش��ت: خط قرمزها مدام بیش��تر 
می شود اما با این حال نسبت به چند سال قبل در حال حاضر کمی 
وضعیت بهتر شده است. اگر صحبت  نویسندگان را بشنوید می بینید 
که همه اعتراضش��ان به این اس��ت که فضا برای پرداختن به مسائل 
مختل��ف وجود ندارد. به نظر من اگر دس��ت هنرمندان را باز بگذارند 
شاهد بازگش��ت مخاطب به رادیو و تلویزیون خواهیم بود. مخاطبان 
انتظار دارند حرف خود را در رس��انه ها بش��نوند و اگ��ر این اتفاق رخ 
ندهد قطعاً به رس��انه های خارجی رجوع می کنن��د. در برنامه ای که 
برای ش��بکه اصفهان اجرا می کردم بارها به دلیل اظهاراتی که داشتم 
مردم از من تش��کر می کردند و می گفتند حرف دلش��ان زده ش��ده 
است. متأسفانه یکی دیگر از دلایل ضعیف شدن کیفیت برنامه های 
تولیدی این است که خود هنرمندان هم ترجیح می دهند برنامه هایی 
تولید کنند که برایش��ان چندان دردسرس��از نش��ود و نمی خواهند 
زحمتی به گردنش��ان بیفتد و از طرفی متأسفانه هنرمندان قدیمی 
خانه نشین هس��تند و مدت هاست کار نمی کنند. من مخالف حضور 
 جوانان نیس��تم اما باید از حضور پیشکس��وتان با تجربه نیز استفاده

 شود. 

 مهران امامیه:  

اگر حرف دل مردم را نزنیم به رسانه های خارجی رجوع می کنند
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رئیس کمیسیون امنیت ملی با بیان اینکه افشای فایل 
صوتی ظریف را سرقت نمی دانم، گفت: این اقدام یک 
پروژه سیاسی و انتخاباتی بوده که از قبل طراحی شده 

و با اهداف خاص انجام شده است. 
حجت الاســام مجتبی ذوالنور رئیس کمیسیون امنیت ملی در 
گفتگو با مهر با اشــاره به انتشــار فایل صوتی ظریف گفت: اینکه 
دولت بگوید سرقت ناجوانمردانه در انتشار فایل صوتی ظریف رخ 
داده کافی نیست، باید دست هایی که در حفظ اطاعات محرمانه 

تقصیر و قصور داشته اند افشا شود. 
نماینده مردم قم با اشاره به برخی اظهارات مسئولان 
مبنی بر اینکه ســرویس های جاسوسی اسرائیل و 
عربستان در افشای این فایل نقش داشته اند، گفت: 
باید مشخص شــود این افراد در دست و پای آقایان و عمق مرکز 
استراتژیک چه می کردند. وقتی بحث نفوذ مطرح می شود همین 

آقایان رگ گردن هایشان بیرون می زند و انکار می کنند. 
ذوالنور تاکید کرد: اگر افشای این فایل از طریق سرقت بوده است 

کار جاسوس و نفوذی اســت که اقدامی فردی نبوده و ارتباطات 
شبکه ای وجود داشــته آقایان باید پاسخ دهند برای جلوگیری از 

نفوذ چه کرده اند. 
رئیس کمیســیون امنیت ملی در تشریح اهداف انتشار این فایل 
صوتی گفت: دو قطبی سازی در آســتانه انتخابات از اهداف مهم 
انتشار این فایل بوده است. تاریخ مصرف آقایان گذشته است و برای 
مردم ثابت شده که آن ها دروغ می گویند و برخاف وعده هایشان 

عمل می کنند.

رئیس کمیسیون امنیت ملی: فرضیه سرقت فایل ظریف منتفی است سیاسی
دیدگاه خود در مورد مطالب و گزارش اصلی این صفحه را به صورت پیامک با شماره 3000141427 در میان بگذارید.

هسته ای
رهبر اکثریت دموکرات سنای آمریکا: 
مذاکره هسته ای با ایران 

کافی نیست
رهبر اکثریت دموکرات مجلس سنای آمریکا در 
اظهاراتی گفت او با مذاکرات وین مخالف نیست اما 
معتقد است در مذاکره با ایران باید درباره تمامی 
موضوعات اختافی بحث شــود و تنها موضوع 
هسته ای کفایت نمی کند. به گزارش عصرایران 
به نقل از وب سایت »جویش اینسایدر«، »چاک 
شومر« رهبر اکثریت دموکرات مجلس سنای 
آمریکا در گردهمایی مجازی شورای یهودیان 
شهر نیویورک با اشاره به مذاکرات وین از دولت 
بایدن خواست در مذاکرات وین عاوه بر برنامه 
هسته ای به طیف وسیعی از مسائل مورد اختاف 
با ایران نیز بپردازد. شــومر تأکید کرد که او هم 
هنگام امضای توافق هســته ای در سال ۲۰۱۵ 
)برجام( و هم با خروج دولت ترامپ از برجام در 
سال ۲۰۱۸ مخالفت کرد؛ اقدامی که به گفته 
شومر نه تنها نتیجه ای برای آمریکا در برنداشت 
بلکه »ایالات متحده را بــه جای ایران منزوی 
کرد.« شومر گفت: امروز ایران توانایی بیشتری 
دارد، آن ها امروز بیشتر از هر زمانی در گذشته 
به ساخت ساح هسته ای نزدیک شده اند؛ هم از 
زمان امضای برجام در سال ۲۰۱۵ و هم از زمان 
خروج ترامپ از توافق هسته ای. سناتور دموکرات 
نیویورک در ادامه اظهار داشــت که مایل است 
آمریکا توافق گسترده تری با ایران داشته باشد و 
طیف وسیعی از موضوعات از جمله تروریسم، 
موشکهای بالستیک، حقوق بشر و گروگانگیری 
را مورد توجه قرار دهد، نه اینکه فقط به موضوع 
هســته ای بپردازد. شومر گفت: »من می فهمم 
که چــرا دولت فعلی در حال مذاکره اســت و 
من مشکلی ندارم که آن ها بنشینند و صحبت 
کنند، اما همچنین معتقدم... ما باید همه این 
مــوارد را پیگیری کنیم...این طور نیســت که 
 ما نباید بنشــینیم، زیرا اگر ما ننشینیم، ایران 
در برنامه هســته ای به سمت تولید ساح جلو 
خواهد رفت... اما وقتی می نشینیم باید اطمینان 
حاصل کنیم که بســیاری از موضوعات مورد 

اختاف را روی میز خواهیم نشاند.« 

رئیــس جمهوری گفت: گرچه در برخی اســتان ها افت و خیزهایی را 
مشاهده می کنیم، اما در همه آن ها به روند عبور از پیک موج چهارم کرونا 
رسیده ایم هر چند در این دوره تعداد مبتایان بیشتر بود، اما فوتی های 
آن با موج سوم کرونا برابر بوده است.  به گزارش ایرنا، حسن روحانی در 
نشست ستاد ملی مقابله با کرونا درباره اهمیت شب های قدر، گفت: به رغم 
اهمیت فوق العاده شب های قدر که یک شب آن طبق فرموده قرآن کریم 
از هزار ماه بالاتر است، همه عاقه داشتند در مجالس و محافل شب های 
قدر شــرکت کنند، اما عده ای احتیاط کردند و با رعایت پروتکل ها در 
منازل خود ماندند و از طریق صدا و سیما یا سایر رسانه های جمعی از 
فیوضات این شب ها بهره مند شدند امیدوارم خداوند از همه قبول کند و 
ما هم از آن ها قدردانی می کنیم، چون اصول بهداشتی را رعایت کردند.  
رئیس جمهوری با بیان اینکه هفته های گذشــته با موج چهارم کرونا 
مواجه شده ایم، گفت: این خیز در نمودارها هم به خوبی مشخص است 
که بسیار بلند و بیش از سه خیز قبلی بوده است. نوع ویروس انگلیسی 
متاسفانه موتاسیون )جهش( یافته و بسیار خطرناک است. اگرچه طبق 
گزارش ها در استان ها نیز افت و خیزهایی مشاهده می کنیم، اما عمدتاً 
می توانیم بگوییم در همه استان ها به پیک رسیده ایم و طی کردن این 
پیک به ســیر نزولی شــروع شده اســت.  روحانی افزود: اگرچه تعداد 
مبتایان در این دوره بیشــتر بوده است، اما تعداد فوتی ها برابر با دوره 
سوم بود که این نتیجه تاش و زحمات کادر درمان است. مهم این است 
که طرف پس از تحمل دوران ســخت بیماری به سامت به خانه خود 
برگردد.  وی در ادامه سخنانش از زحمات قرارگاه مقابله با بیماری کرونا 
در تهران، استانداری ها و فرمانداری ها و بخشداری ها، دانشگاه ها و روسای 
دانشگاه های علوم پزشکی، نیروهای مسلح و ناجا که همه دست به دست 
هــم دادند و تاش کردند، قدردانی کرد.  رئیس جمهوری، همچنین از 
آنانی که بر کسب و کارها و ترددها نظارت کرده اند، تشکر کرد و گفت: 
اگر همه دست به دست هم نداده بودیم و این رنگ بندی ها به خوبی در 
این چند هفته برای مناطق نارنجی و قرمز اجرا نشده بود امروز از پیک 
چهارم خارج نشــده بودیم.  روحانی با بیان اینکه خروج از موج چهارم 
به چند هفته زمان نیاز دارد، اضافه کرد: تاکید من بر موضوع واکســن 
است و در این مقطع نیازمند وارد کردن واکسن خارجی هستیم.  وی 
افزود: برخی در نوشته ها و گفته های خود آورده اند که کمی صبر کنید تا 
واکسن های داخلی برسد و با فشاری که داریم واکسن را از خارج نخریم 
که این حرف دقیقی نیست. همان جمله معروفی که می گوید »بهترین 
واکسن نخستین واکسن است« را باید استفاده کنیم. هر کدامی که اول 
به دست انسان برسد باید تزریق شود. نباید معطل بکنیم و نگوییم صبر 
کنیم ۲ماه دیگر که چه می شود یا نمی شود.  رئیس جمهوری اضافه کرد: 
هر واکسن مورد تاییدی که رسید چه با تاثیر ۹۰ تا ۸۰ درصد و شاید 
کمتر یا بیشتر را باید فوری استفاده کرد. گروه اول یعنی مدافعان سامت 
از واکسن استفاده کردند. واکسیناسیون گروه دوم آغاز شد و واکسینه 
کردن افراد بالای ۸۰ســال در حال انجام است و امیدواریم در روزهای 
آینده به نهایت برســد تا گروه های بعدی را شــروع کنیم و همچنین 
افرادی که دارای بیماری های زمینه ای هستند تا بتوانیم آن ها را واکسینه 

کنیم.  روحانی اظهار کرد: برنامه به این صورت است در روزهای آینده 
 یــک میلیون دوز دیگر و اوایل خرداد ۸ میلیون دوز دیگر در اختیار ما 
قــرار می گیرد.  وی با بیان اینکــه اوایل خرداد، ۸ میلیون دوز دیگر در 
اختیار ما قرار می گیــرد، افزود: امیدواریم در این فاصله کوواکس چند 
میلیون دوز در اختیار ما قرار دهد و بتوانیم ۱۳ تا ۱۴ میلیون نفری که 
در اولویت ما هستند، در این دولت واکسینه شده تا بتوانیم بگوییم مرگ 

را مهار کرده ایم. 

< برای مهار زنجیره انتقال باید ۷۰ درصد جمعیت را واکسینه کنیم
روحانی خاطرنشان کرد: برای مهار زنجیره انتقال باید ۷۰ درصد جمعیت 
را واکسینه کنیم باید بتوانیم تا تیرماه از این مراحل عبور کنیم تا بگوییم 
از نظر مرگ و میر این ویروس را مهار کردیم. ان شــاءالله دولت بعدی 
هم این کار را ادامه می دهد. رئیس جمهور یادآور شــد: واکسن داخلی 
از تابســتان وارد بازار شده و به دست ما می رسد. واکسن پاستور که با 
همکاری کوبا بوده است، زودتر به دست مردم می رسد و مردم می توانند 
از آن اســتفاده کنند. سایر واکسن ها نیز به تدریج در اختیار مردم قرار 
می گیرد و شرایط بهتر می شــود. روحانی با اشاره به انواع جهش یافته 
ویروس کرونا ابراز کرد: آنچه امروز در جامعه مطرح می شــود که این 
ویروس نوع انگلیسی است و نوع بدتر آن، هندی، برزیلی و آفریقایی و... 
آمده اســت، نباید ذهن مردم را مغشوش کند. همه آن ها یک ویروس 
هستند و درمان هم یکی اســت. ممکن است این ویروس موتاسیون 
)جهش( پیدا کند و حتی ممکن است در کشور ما نیز جهش یابد، ولی 
باید در رعایت پروتکل ها، شستن دست ها، حذف سفرهای غیرضروری 
و... حساب شده تر عمل کرد. مسیر همان است و ما مسیر دیگری نداریم. 
وی در توضیــح وظایف دولت در مبارزه با بیماری کووید ۱۹ بیان کرد: 
کار دولت تامین دارو و تجهیز بیمارستان ها، در اختیار قرار دادن اکسیژن 
و ونتیاتور به بیمارستان ها و تجهیز آی سی یوها و تخت های بیمارستانی 
است. کار دیگردولت تامین واکسن است. دولت موظف است که واکسن 
را خریده، تهیه و وارد کند. رئیس جمهوری اضافه کرد: ما ۱۶ میلیون دوز 
واکســن از کوواکس خریداری کردیم و ۱۰ میلیون واکسن اخیرا وارد 
کشور شده که مجموع واکسن های خریداری شده، حدود ۳۰ میلیون 

دوز خواهد بود. این به غیر از واکسن های داخلی است. اما کشور نیازمند 
واکسن داخلی است. روحانی افزود: ویروس کرونا نشان داد می تواند از 
اپیدمی خطرناک به پاندمی تبدیل شود. این ویروس نشان داد که زود 
از بین نمی رود و جهش می یابد. کشــور باید به توانمندی های علمی و 
تجهیزات برای ســاختن واکسن برسد. ۱۶ ماه است که با این ویروس 
مواجه شدیم و در این مدت ابتدا فکر نمی شد بعد هفت تا هشت ماه بشر 
بتواند به واکسنی برسد.  وی یادآور شد: ممکن است این واکسن کامل 
نباشد و همه مراحل را طی نکرده باشد. تهیه واکسن در دنیا باید زمانی 
در حدود ۲ تا سه سال و حتی هفت تا هشت سال طی کند و در یک 
مورد، ۱۸ سال طول کشیده است. کار بزرگی انجام شد و برخی مقررات 
حذف شد. این واکسن مفید و موثر است و می تواند جلوی مرگ و میر 
 را بگیرد. اساس واکسن این است که بدن را برای مبارزه بهتر با ویروس 
آماده می کند.  روحانی اضافه کرد: یک ویروس ناقص یا کشــته شده 
وارد بدن می شود و بدن با آن مبارزه می کند. در این مبارزه، یک پادتن 
درست می شود و بدن توانمندی پیدا می کند که آنتی بادی بسازد. وقتی 
این ویروس وارد بدن شــود، بدن به آن آشنا است و راحت تر می تواند 
 با آن مبارزه کند. ممکن اســت طرف بیمار شــود ولــی مرگ و میر 
نخواهیم داشــت.  وی گفت: تهیه واکسن ضروری است ولو آنکه همه 
مراحل را طی نکرده باشد. باید از واکسن هایی که مورد پذیرش سازمان 
جهانی بهداشت است اســتفاده کنیم. البته کسی که واکسن می زند، 
مصونیت پیدا می کند ولی باید حواسش باشد ممکن است ناقل باشد.  
رئیس جمهوری در ادامه گفت: کسی که واکسن زده باید مراقب باشد 
چرا که می تواند ناقل بیماری برای خانواده و دوستان خود باشد. واکسن 
به این معنا نیست که فرد با تزریق آن مصونیت پیدا می کند. هم خودش 
معلوم نیســت که صد در صد مصون شود هم اینکه ممکن است ناقل 

باشد و مشکات ایجاد کند. 

< مسئله کرونا، ملی و انسانی و اخلاقی است
روحانی تاکید کرد: در ایران و ســایر کشورها، مرگ و میر عمدتا برای 
۶۰سال به بالا یا افراد دارای بیماری زمینه ای است. بر این مبنا است که 
 ما آن ها را در اولویت قرار دادیم. بنابراین اولویت ما کم کردن مرگ و میر

اســت اما برای جلوگیری از انتقال باید کار بیشتری انجام بگیرد. اگر 
بخواهیم زنجیره انتقال را بشکنیم واکسیناسیون باید توسعه پیدا کند 
و ۷۰ درصد مردم از این واکسن استفاده کنند. رئیس جمهوری گفت: 
امیدواریم تا پایان امســال واکسیناسیون در ایران انجام شود. بخشی 
از آن در این دولت و بخش دیگر در دولت آینده انجام می شــود و به 
نقطه ای می رسیم که مورد نظر همه است. وی افزود: مسئله کرونا یک 
مســئله ملی و انسانی و اخاقی است خواهش می کنم هیچ کس این 
داستان را دستمایه ای سیاسی برای مسائل حزبی و جناحی و یا برای 
انتخابات قرار ندهد. این یک داستان ملی است و همه باید تاش کنیم و 
دست به دست هم دهیم تا از این ویروس زودتر خاص شویم. روحانی 
تاکید کرد: امیدواریم خداوند توفیق دهد که انتخابات خوب و با شکوه 

و با اخاقی داشته باشیم که مورد نظر همه مردم است.

حسن روحانی: 

نیازمند واردات واکسن خارجی هستیم
امیدواریم تا پایان امسال واکسیناسیون در ایران انجام شود. بخشی از آن در این دولت و بخش دیگر در دولت آینده انجام می شود 

و به نقطه ای می رسیم که مورد نظر همه است
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از نگاه علم اقتصاد و به صورت ساده؛ یک دلیل 
مهم فقر در جامعه، تورم و گرانی است. یک دلیل 

مهم گرانی هم کمبود کالا و محصول است. 
اما ناکارآمدی مدیریت در کشور ما روی »علم« 
را هم ســیاه کرده است و گاهی با وجود کافی 
بودن برخی کالا ها و محصولات در کشور، گرانی 
همان محصولات بیداد می کند و فقر از در و دیوار 
جامعه بالا می رود و طبقات پایین جامعه و حتی 
طبقه متوسط هم با این فقر عادت کرده و مدارای 

نجیبانه ای با آن دارند. 
دلیل آن هم روشــن اســت. محصول در حال 
فراوانی به دلیل مدیریت ناکارآمد، فاسد می شود. 
به عبارت های زیر که تنها در یک ماه گذشــته 
تا کنون در رسانه ها منتشــر شده است دقت 

بفرمائید؛ 
- رئیس اتحادیه بارفروشــان مشــهد: برخی 
دامداران پیاز را از کشاورزان می خرند و آن ها را 
خوراک دام خود می کنند. این در حالی است که 
چندین هزار تن از پیازهای موجود در انبارها هم 

از داخل شروع به فساد کرده است. 
- رئیس اتحادیه بارفروشان تهران: پرتقال و سیب 
دیگر مشتری ندارد و بهای هر کیلوگرم پرتقال 
به پنج تا هفت هزار تومان کاهش داشته است 
اما تاریخ مصرف پرتقال تا پایان فروردین بوده و 
کسانی که هنوز پرتقال در انبار خود دارند، اکثر 
بارشان فاسد شده است...و حالا با گرم شدن هوا 

هزاران تن پرتقال فاسد شده است. 
- پیازکاران جنوب کرمان: به داد پیازکاران برسید؛ 
برخی کشاورزان یا محصولاتشان را از روی زمین 
برداشت نمی کنند چون صرفه اقتصادی ندارد و 
برخی دیگر نیز با ضرر بسیارآن ها را می فروشند. 
- رئیس اتحادیه مرغ تهران: مرغداران بیش از 
۵۰ روز است که خوراک مرغ ندارند و در خرداد 
ماه تولید جوجه افزایش می یابد و ممکن است 
به دلیل نبوددان دوبــاره این جوجه ها معدوم 
شوند. چنانچه این وضعیت ادامه دار باشد دوباره با 
بحران کمبود تخم مرغ و افزایش قیمت آن مواجه 

می شویم. 
- عضو شورای مرکزی نظام صنفی کشاورزی: 
پیاز ارزان تر از کاه شــد... و این شــرایط باعث 
شده برخی کشاورزان از برداشت پیاز از اراضی 

کشاورزی خودداری کنند. 
- یک فرمانده مرزبانی: مرزبانان ۲ الی ۳ میلیون 
انواع جوجه یک روزه قاچاق را کشف کردند اما 
متأسفانه سایر ارگان های متولی برای جمع آوری 
آن ها اقدامی انجام نمی دهند و جوجه های کشف 

شده تلف می شوند. 
- نایب رئیس اتحادیه بارفروشــان: در جنوب 
کشور هندوانه ها خوراک دام شده است. هندوانه 
امسال آنقدر ارزان است که در میادین اصلی بار 

روی دست فروشندگان مانده است. 
- رئیس هیئت مدیره نظام صنفی کشــاورزی 
آذربایجان غربی: بیش از نیاز کشور سیب درختی 
تولید شده و این سیب ها به دلیل فراهم نشدن 
زیرساخت های صادراتی و تنظیم بازار نادرست 

روی دست تولیدکنندگان مانده است. 
با این توصیف می توان گفت درســت است که 
کشور در این سال ها با فشار خارجی، تحریم و 
انزوا از یک طرف و از سویی دیگر با بحران کمبود 
کالا و محصول در بخش های مختلف وبخصوص 
صنعت ومعیشت روزانه )روغن ومرغ وتخم ومرغ( 
روبرو بوده؛ و قشــرهای پایین و حتی متوسط 
جامعه مدام به خاطر تامین معیشــت خود در 
زحمت و سختی گرفتار هستند؛ اما در مواردی 
هم بحــران و ناکارآمدی در مدیریت، محصول 

فراوانی را فاسد و تورم را تشدید کرده است. 
بحران فســاد و ناکارآمدی مدیریت در تولید، 
نگهداری و توزیع محصول و کالای اساسی اگر 
حل نشود خواهیم دید در عین فراوانی محصول 
باز هم با چالش های جدی مواجه خواهیم بود 
واین حقیقت ارتباطی به پیشابرجام وپسابرجام 

و محدودیت ها و تحریم ها ندارد. 
کشوری مانند افغانستان الزاما به دلیل تحریم ها 
نیست که گرفتار فقر و تهیدستی است؛ چه بسا 
تحریم های بین المللی کشور افغانستان نسبت 
به ایران بســیار ناچیز است. یا کشورهای حوزه 
خلیج فارس الزاما به دلیل بی تحریمی نیست که 
کمترین میزان تورم و گرانی را تجربه می کنند. 
تحریم بودن یا نبودن بسیار مهم است اما فاکتور 
مهم تردر این میــان ناکارآمدی و یا کارآمدی 

دولت ها و مدیریت هاست. 
نگرانیم اگر اقتصاد »مالتوســی« ما را نکشت، 
فساد و ناکارآمدی مدیریت اقتصادی، جامعه را 
با مرگ ومیر بیشــتر روبرو کند. سال ها اقتصاد 
جهان نگران بود طبق نظریه »مالتوس«، فرمول 
رشد کشاورزی در این کره خاکی با فرمول رشد 
جمعیت نامتوازن شود و به دنبال فزونی جمعیت 
و کاهش تولیدات کشاورزی و بی تعادلی ایجاد 

شده؛ قحطی، جنگ ومرگ ومیر افزایش یابد. 
هرچنــد که پیش بینی »مالتــوس« به خاطر 
نوآوری های فراوان و سرعت گرفتن آن نسبت 
به سرعت تولید مثل بشر تحقق نیافت؛ اما شیوه 
جدیدی که ما در مدیریت تولیدات کشاورزی از 
تولید، نگهداری تا مصرف از خود نشان داده ایم، 
جامعه را نگران تر وخسران بیشتری دامان ما را 

خواهد گرفت. 
یادمان باشــد همه مشکات معیشتی جامعه 
به دلیل آن پیچیدگی ها وفرمول های ســخت 
اقتصادی نیست. گاهی به زبان ساده با اقتصادی 
روبرو هســتیم که نمی تواند مــرغ وتخم مرغ؛ 
پیــاز و هندوانه را مدیریت کنــد و هزاران تن 
از این محصولات در طول ســال، یا فاســد ویا 
خــوراک دام می شــود و از طرفی فقر به دلیل 
 گرانــی همین محصــولات از در ودیوار جامعه 

بالا می رود. /عصرایران

 مدیریت ناکارآمد 
و مدارای نجیبانه جامعه با فقر

سجاد بهزادی
 

یادداشت 1

داوطلب نامزدی انتخابات ریاست جمهوری، گفت: بیش از هشت سال 
جایگاه سرلشــکری دارم و اگر معیار این باشد مصوبه اخیر شورای 

نگهبان مشکلی ایجاد نمی کند و صاحیت من حتمی است. 
به گزارش ایرنا، سردار سعید محمد داوطلب انتخابات ریاست جمهوری 
در نشست خبری که در باشگاه خبرنگاران برگزار شدخاطرنشان کرد: 
در جامعه ما بی عدالتی وجود دارد و هر روز شاهد کوچکتر شدن سفره 
مردم هستیم که مسئولان باید کنترل و نظارت بیشتری برای رفع این 
مشکات داشته باشند. باید از همه شئونات زندگی مردم مراقبت کرد 
تا بتوانیم مسئله تبعیض را حل کنیم، زیرا مردم از فساد و اختاس 
کارگزاران گایه دارند.  داوطلب ســیزدهمین دوره انتخابات ریاست 
جمهوری تصریح کرد: در ۴۲ سال گذشته انقاب دستاوردهای زیادی 
داشــته، ثبات و امنیتی که امروزه در کشور شاهد هستیم محصول 
انقاب اســت. مقام معظم رهبری در بیانیه گام دوم فرمودند فاصله 
زیــادی میان بایدها و واقعیت ها وجــود دارد و ارزش هایی از ابتدای 
انقاب دنبال آن بودیم محقق نشده است. امروز مردم از سوءمدیریت 
و شــعارهای بی عمــل و منفعــت طلبی ها و دوقطبی ســازی ها و 
سیاسی کاری های بی اثر خسته شده اند.  محمد افزود: مردم امروز مرد 
 میدان می خواهند ما امروز نیازمند اصاحات مبتنی بر اصول و مدیریت 
علمی و مبتنی بر هوش و استعداد هستیم. باید امروز بتوانیم جوانان 
را به درخت انقاب پیوند بزنیم. امیدواریم با تحول در جامعه شاهد 

شرایط جدیدی باشیم.  وی افزود: پدیده آقازاده ها، برادرها، فامیل ها 
و... همه این مسائل مردم را ناراحت می کند و مردم نه از انقاب بلکه 
از کارگزاران گایه دارند، اگر اصل اســام اجرا شود مردم شیفته آن 
می شوند.  محمد افزود: برجام توافقی بین ایران و ۵ بعاوه یک بود که 
علی رغم مشکات زیاد به لحاظ قانونی بین ایران و کشورهای ۱+۵ 
مبادله شده و توسط شورای امنیت به تصویب رسیده و مجلس هم 
آن را تصویب کرده که به آن احترام می گذاریم.  این داوطلب انتخابات 
ریاست جمهوری عنوان کرد: شورای نگهبان از قوانین نگهبانی می کند 
و اگر قانونی را تصویب کرد و باید برای ما حکم قانون داشته باشد. در 

انتخابات گذشته ثبت نام وضعیت مطلوبی نداشت و این محدودیت 
شورای نگهبان را مثبت می بینیم. مجلس سال گذشته چارچوبی را 
تعیین کرد و تایید نشد و شورای نگهبان بدون در نظر گرفتن مصوبه 
مجلس خودش این قانون را عملیاتی کرد. در بخش نظامی هم گفته 
داوطلب انتخابات ریاســت جمهوری باید سابقه ۴ سال سرلشکری 
داشته باشد. شورای نگهبان ماک را جایگاه قرار داده نه درجه. بیش از 
هشت سال جایگاه سرلشکری دارم و اگر معیار این باشد صاحیت 
حتمی است. این قانونی که شورای نگهبان اعام کرد مشکلی برای 
من ایجاد نمی کند.  محمد عنوان کرد: مردم اگر ببیند شرایط عادلانه 
در انتخابات رقم می خورد و کسانی در انتخابات حضور داشته باشند 
که مشکات مردم را حل کند. مردم مشارکت می کنند اما پیش بینی 
من حضور ۵۰ درصدی مردم در انتخابات است.  وی خاطرنشان کرد: 
امروز نظام سلطه همه را با هم درگیر کرده و کشورهای منطقه باید 
هوشیار باشند و باید مراقبت کنیم تا نظام سلطه به اهداف خود نرسد.  
محمد خاطرنشان کرد: باید دیپلماسی اقتصادی، ورزشی و سیاسی را 
راه اندازی و با کشــورهای همسایه روابط خوبی داشته باشیم و شعار 
اول همسایگان را به جد دنبال کنیم. وی عنوان کرد: اختیارات رئیس 
جمهور کافی است و باید رئیس جمهوری منتخب به دنبال عمل به 
قانون اساسی برود و اگر بخواهد کاری انجام شود باید با مجلس و قوه 

قضائیه همکاری دوستانه داشته باشیم.

»زینب ســلیمانی« دختر شهید سردار قاسم سلیمانی در گفتگو با 
شبکه خبری المیادین لبنان به مناســبت روز قدس گفت، اگر راه 
مذاکره برای فلسطین جواب می داد، اکنون فلسطین آزاد شده بود. 
به گزارش فارس، ســلیمانی در خصوص اهمیت مســئله فلسطین 
گفت، »از نظر بنده، فلسطین امروز به دغدغه مهم و پراهمیتی برای 
تمام مسلمین جهان و افق اسامی تبدیل شده. اهمیت آن فقط به 
این دلیل نیســت که آمدند و خانه مســلمین را غصب کردند آن ها 
خواستند که از خانه مسلمین بر علیه سایر مسلمین جهان استفاده 
بکنند که این قطعا اتفاقی نیست که ما مسلمانان جهان بخواهیم در 
مقابلش ســاکت بمانیم و بی اعتنا باشیم«.  زینب سلیمانی گفت: ما 
در ماه مبارک رمضان شاهد اتفاقات بی نظیری در موضوع استقامت 
 مردم فلسطین در برابر ظلمی هستیم که در قبال این مردم در حال 
رخ دادن هست. ما استقامت این جوانان و خواهران و برادران مان را که در 
 فلسطین می بینیم واقعاً متحیر می شویم که این اتفاق و این ظلمی که 
درباره مردم فلسطین در حال رخ دادن هست برای امروز و فردا نیست؛ 
داستان چندین سال هست که این ظلم مکرر در برابر این مردم اتفاق 
می افتد و این مردم همچنان مثل روز اول محکم و پرقدرت از سرزمین 
مادری خودشــان دفاع می کنند و در مقابل ظلمی که در حق شان 
اتفاق می افتد ساکت نمی نشینند. این اتفاق را ما اتفاق بسیار مهم و 

پربرکتی می دانیم که این مردم الحمدالله چنین بصیرت و استقامتی 
را دارند.  زینب ســلیمانی با اشاره به راه حل مشکل فلسطین گفت، 
»به نظرم راه حل و عاجی که برای مردم فلسطین وجود دارد دو راه 
حل بیشتر نمی تواند باشد؛ یکی انتفاضه مردم فلسطین و استقامت در 
برابر ظلمی هست که در مقابل مردم دارد اتفاق می افتد و شکر خدا ما 
شاهد این هستیم که مردم همچنان پرقدرت و محکم در مقابل این 
ظلم ایستادگی کردند و ساکت نمی نشینند در مقابل این ظلم و اتفاقی 
که در کشورشان در حال رخ دادن هست و اتفاق دوم که در حمایت 
مردم فلسطین لازم هست که اتفاق بیفتد، حمایت سایر کشورها است.  
سازمان هایی که دم از حقوق بشر می زنند، سازمان های بین المللی و 
سایر کشورهای دیگر در مقابل این اتفاق نباید ساکت باشند و باید این 
مردم را حمایت بکنند و کمک کنند این اتفاق و این غصب کشــور 
مردم عزیز فلسطین زودتر تبدیل به آزادی این کشور برای مردم بشود 
و این وظیفه هر کشــوری است که برای خودش این حق را می داند 
که کشــور آزاد و مستقلی باشد«.  دختر شهید سلیمانی با اشاره به 
مواضع رهبری در خصوص فلسطین گفت، »رجوع می کنم به سخنان 
حضرت آقا که فرمودند راه غلط در مسیر فلسطین راهی است که ما 
بیاییم با رژیم کودک کش صهیونیستی سر میز مذاکره بنشینیم و با 
آن ها مذاکره کنیم.  اگر مذاکره جواب می داد و اتفاق مثبتی برای مردم 

فلسطین رخ می داد و آزادی مردم با مذاکره رقم می خورد قطعاً ما در 
چندین سال گذشته شاهد این اتفاق می بودیم. اما ما با افرادی طرف 
هستیم که نه تنها به قوانین بین المللی و توافقات بین المللی پایبند 
نیستند بلکه به امضای خودشان و به صحبت های خودشان هم وفادار 
نیستند.  ما قطعا نمی توانیم به این آدم هایی که ظلم می کنند به مردم 
فلسطین و ما تصاویر دلخراشی را در فضای مجازی می بینیم که چقدر 
این مردم ظلمی که در حق این مردم می شــود ظلم بزرگی است و 
خداوند متعال چه صبری به این مردم داده که آنقدر محکم ایستادگی 
می کنند. پس ما قطعا نمی توانیم با رژیم اشغالگر صهیونیستی پای میز 
مذاکره برویم و این راه غلط هســت. راه درست برای مردم فلسطین 
ایجاد طرح همه پرسی هســت که تمام قوام و ادیان فلسطینی سر 
یک میز جمع بشوند و درباره نظام سیاسی کشورشان تصمیم گیری 
بکنند.  زینب سلیمانی به مردم مسلمان منطقه اطمینان خاطر داد 
و گفت: »بنده ســام تک تک خواهران و برادران ایرانی اسامی به 
خصوص خانواده شهید سلیمانی به مردم عزیز و مظلوم فلسطین اباغ 
می کنم و ]مردم مسلمان فلسطین و منطقه[بدانند که حتما با شهادت 
شهید سلیمانی مسئله فلسطین به فراموشی نخواهد رفت و همچنان 
پرقدرت ما در کنار مردم عزیز و مظلوم فلســطین خواهیم ایستاد و 

حمایت شان خواهیم کرد«. 

این روزها اصولگرایان حســابی نگــران مذاکرات 
وین هســتند. مذاکراتی که حکایــت از احیای 
برجام و توافق ایران و کشورهای ۱+۵ دارند. رفتار 
صداوسیما به ویژه شبکه برون مرزی پرس تی وی، 
مصاحبه برخی از نمایندگان مجلس و توییت های 
فعالان جناح راســت، به خوبــی حکایت از این 
معناست. به طور مثال اقبال شاکری نماینده تهران 
در توییتری که فیلتر اســت نوشته است: »آقای 
روحانی! چرا بی مقدمه و نزدیک انتخابات مقاومت 
مردم جــواب می دهد و به قول شــما تحریم ها 
شکسته شده و به صورت همزمان قیمت دلار روند 

نزولی پیدا می کند؟!« 
این توییت و حرف ها نشــان می دهد که جریان 
مخالف دولت نگــران پایین آمدن قیمت دلار در 
روزهای پیش رو هستند. آن ها به شدت می ترسند 
ایــن پایین آمدن قیمــت دلار و بهبود وضعیت 
اقتصــادی مردم تا خرداد ماه، باعث شــود مردم 
دوباره به کسانی رای بدهند که طرفدار مذاکره و 

گفت وگو هستند. 
می پرسند چرا در آستانه انتخابات قیمت دلار در 
حال پایین آمدن است؟ این سوال نشان می دهد 
که مذاکرات چه تاثیر مستقیمی بر اقتصاد ایران 
دارد. خبرهایی از ویــن دلار را به ۲۰ هزار تومان 
 رساند، ببینید خبر توافق چه زلزله ای در بازار دلار 

ایجاد می کند. 
ترامپی که نمی شــد با او مذاکره کرد، رفته است. 
درهای گفت وگو باز شده است و روحانی به عنوان 
رئیــس جمهور باید از این فرصــت به نفع مردم 

استفاده می کرد که کرد. 
این نگرانی نکته دیگری هــم دارد و آنهم اینکه 
اصولگرایان بهتر از هر جریانی در کشور می دانند که 
برجام چه تاثیری بر اقتصاد کشور دارد. آن ها شاید 
در جلوت از برجام بد بگویند و مشکات کشور را 
گردن آن بیندازند اما در خلوت از آن احســاس 
خطر می کنند و نگران سرپا شدن آن هستند. اگر 
واقعا فکر می کنند برجام بد است، چرا مذاکرات را 
انتخاباتی می دانند؟ چرا از شکسته شدن تحریم ها 
می ترسند؟ اگر برجام بد است، چرا به دنبال این 
هســتند که بعد از انتخابات ریاست جمهوری و 

پیروزی احتمالی آن را احیا کنند؟ 
شــاید اینکه برخی می گویند، بخشی از جریان 
اصولگرا از انتخابات بایدن ناراحت اســت، پرُ بیراه 
نمی گویند. آن ها سال ها منتظر چنین لحظه ای 
بودند تا بدون دردســر راهی پاســتور شوند اما 
پیروزی بایدن و روشن شدن کورسوی امید، زمین 
بازی کمی در حال تغییر اســت و ممکن است، 
پایین آمدن قیمت دلار بازهم آن ها را ناکام بگذارد. 
شــاید هم نگران اند که موفقیــت مذاکرات وین 
چارچوب هایی را مشخص کند که برای دولت بعد 
هم جایی برای شعار و ادعا باقی نگذارد و ناچار به 
تعاماتی کند که به نفع قشر متوسط در ایران تمام 

شود و مطالبات آنان هم مشخص است. 
آنچه مشخص اســت مذاکرات وین به نفع مردم 
است. توافق نهایی یک شوک مثبت به بازار است و 
مردم بعد از ۴ سال سخت می توانند نفس بکشند و 

شرایط متفاوتی را تجربه کنند. 
احیای برجام، کمک بزرگی به دولت آینده ایران 
اســت. آن ها می توانند به واسطه رفع تحریم ها به 
وضعیت فشل اقتصادی کشور سروسامان دهند. 
حالا می خواهد رئیس جمهور اصولگرا باشــد یا 

اصاح طلب. /عصرایران

چرا از پایین آمدن 
قیمت دلار می ترسند؟ 
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سعید محمد: 

اختیارات رئیس جمهور کافی است

نظر دختر سردار سلیمانی درباره مذاکره

مردم امروز مرد میدان می خواهند، ما 
امروز نیازمند اصلاحات مبتنی بر اصول 
و مدیریت علمــی و مبتنی بر هوش و 
اســتعداد هســتیم. باید امروز بتوانیم 
جوانان را به درخت انقلاب پیوند بزنیم. 
امیدواریــم با تحول در جامعه شــاهد 

شرایط جدیدی باشیم


